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armanmeliarmanmeli.ir وز با تازه ترین اخبار، تحلیل ها و ویدئوها در رسانه های آناین آرمان ملی وز هفته و هر ساعت از شــبانه ر هر ر

گذاری پرســپولیس و استقال، محقق شد مالکان  کنون که پس از سال ها انتظار، وا ا
جدید و دولت و دستگاه های نظارتی باید به شدت دقت و مراقبت کنند که سرخابی ها 
جوانگاه پول پاشــی مالکان و استقرار مدیران جناحی نشــوند. پول پاشی مالکان عاوه 
بر اینکه به خودی خــود بزرگ ترین آفــت ورزش حرفه ای و باشــگاه داری اســت در فراهم 
کردن زمینه های فســاد و تبانــی در ورزش حرفــه ای و فوتبال نیز موثر اســت. پول پاشــی 
مالکان همچنین، لیگ ورزشی را از جهت اقتصادی و نیز به لحاظ از دست رفتن اعتماد 
عمومی و ســرمایه اجتماعی به نابودی و اضمحال سوق می دهد. بنابراین باید نسبت 
به پول پاشی مالکان در باشگاه های فوتبال حساســیت و مراقبت زیادی داشته باشیم. 
نه فقط درباره سرخابی ها بلکه باید ریشــه پول پاشی در باشــگاه های صنعتی و فوادی 
و نفتــی و خودرویــی و... را هم خشــکاند. در جلوگیــری از پول پاشــی مالکان باشــگاه ها؛ 
نقش فدراسیون فوتبال نیز بســیار حائز اهمیت است. فدراســیون فوتبال باید از طریق 
اعمال دقیق مقررات کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره جوانمردی مالی و از طریق تدوین 
استانداردها و ضوابط مالی و اجرایی برای افشای منابع مالی باشگاه های فوتبال و از طریق 
اجرای نظام شفافیت مالی و بودجه ای در لیگ فوتبال و در باشگاه ها به گونه ای مسئوانه، 
منســجم، بدون تبعیض و بدون اغماض به مقابله با آفت پول پاشــی مالکان باشــگاه ها 
برود. آفت دیگری کــه گاهی اوقات، به مدیریت ورزش حرفه ای در کشــور ما آســیب های 
بزرگ زده است گزینش باندی و رفاقتی و جناحی مدیران باشگاه هاست. مدیریت باشگاه 
ورزشی حرفه ای را باید به دست مدیران حرفه ای داد نه به جمعی از رفقا و هم جناحی ها. 
هیات مدیره و مدیرعامل باشگاه های ورزشی حرفه ای با متشکل باید از یک ترکیب کارآمد 
مدیران حرفه ای با تخصص ها و تجارب ازم که متناســب اداره باشــگاه حرفه ای اســت. 

گاهی موارد درباره باشگاه های ورزشی ما شاهد گزینش و استقرار اعضای هیات مدیره و 
مدیرعامل با نگاه باندی و جناحی و رفیق بازی بوده ایم. این نگاه به مدیریت ورزشی کشور 
و به باشگاه ها و لیگ ها و فدراسیون ها آسیب های فراوان وارد می کند. به مالکان جدید 
کثر ۷ عضو هیات مدیره  سرخابی ها توصیه می کنم تا ترکیب کارآمدی از حداقل ۵ و حدا
با گرایش ها و تخصص های مختلف با ویژگی های زیر را بافاصله پس از در اختیار گرفتن 
مالکیت ســرخابی ها جایگزین مدیران کنونی نمایند. مدیرانی که  با توجه به شرایط زیر 

انتخاب شوند:
۱- دارای تخصص و تجربه کافی در زمینه مدیریت اجرایی در شرکت ها، حقوقی، مالی، 

فناوری اطاعات، بازاریابی و ورزشی باشند. 
گر  ۲- دارای استقال نظر باشند و در مقابل مدیرعامل و تیم اجرایی باشگاه نقش تماشا

را نداشته باشند. در عین حال ؛ خود را رقیب و جانشین مدیرعامل باشگاه ندانند. 
۳- بتوانند نقش مربیگری و هدایت گری نسبت به مدیرعامل و تیم اجرایی باشگاه را 

به خوبی ایفا نمایند. 
۴- نسبت به کنترل هزینه های مستقیم به فوریت و بدون اغماض، با یک برنامه حساب 

شده، اعمال مدیریت کنند. 
۵- نسبت به جنجال های رسانه ای و فعالیت رسانه ای و شهرت طلبی از طریق ورزش 

و رسانه، عزت نفس و ظرفیت مدیریتی داشته باشند. 
۶- گزینش اعضــای هیات مدیره ســرخابی ها نباید بر اســاس گرایش های سیاســی و 
جناحی صورت گیرد. نباید معیارهای قومیت گرایانه داشته باشد. نباید متکی به رفاقت 

بازی و اعطای رانت به دوستان و کارنامه سازی برای آشنایان باشد. 
گذاری  دستگاه های نظارتی هم باید مراقبت های ازم را در چارچوب قوانین و قرارداد وا
اعمال کنند و البته مرز و محدوده نظارت نباید از حیطه نظارت به دخالت های ریز و درشت 
در امور اجرایی باشــگاه توســعه پیدا کند. در اعمال نظارت باید دقت شــود که نظارت با 
کام کردن عمدی یا  گذاری انجام شــود نه نا گذاری و رفع مشــکات وا هدف حمایت از وا

گذاری. غیرعمدی وا

در  رئیس جمهــور  ملــی:  آرمــان 
مراســم افتتــاح و بهره بــرداری از ابرپروژه 
چنــد منظــوره »اومااویــا« در ســریانکا، 
به عنــوان یکــی از بزرگ تریــن طرح های 
مهندســی  فنــی-  خدمــات  صــدور 
ایرانــی، بهره بــرداری از این پــروژه را نماد 
همبســتگی، پیونــد، تقویــت دوســتی 
و مایــه افتخــار دو ملــت دانســت. ســید 
ابراهیــم رئیســی نمایــش همبســتگی، 
همدلــی و همراهــی دو کشــور و دو ملت 
گی های مهــم  این پروژه  آســیایی را از ویژ
دانســت و تصریــح کــرد: بهره بــرداری از 
این سد، نیروگاه و تونل انتقال آب نماد، 
تحقق اراده دو کشور و دو ملتی است که 
می خواهند با اتــکا به توان بومــی، رفاه و 
آسایش خود را فراهم کنند. رئیس جمهور 
با اشاره به تامین مالی این طرح از سوی 
ســریانکا و تامین و انتقال خدمات فنی 
و مهندســی از ســوی ایــران، تامیــن آب 
شرب و آب کشــاورزی برای ۵ هزار هکتار 

اراضــی جدید و آغــاز بــه کار یک نیــروگاه 
۱۲۰ مگاواتی را از دستاوردهای این پروژه 
بــرای مــردم ســریانکا دانســت و افــزود: 
امــروز جمهوری اســامی ایران بــا اتکا به 
توانمندی های فنی و مهندسی بومی در 
حال اجرای طرح های بزرگ آب و برق در 
بیش از ۲۰ کشور جهان است. وی با بیان 
اینکه کشورهای غربی تاش می کنند به 
ما القا کنند کــه دانش و فنــاوری فقط در 
اختیار آنهاســت، اظهار داشــت: انقاب 
اسامی، امام راحل، رهبر معظم انقاب 
اســامی و شــهدای عالی قدر ما از جمله 
شــهید ســلیمانی »مــا می توانیــم« را بــه 
ملت ما آموختند. دشمن نمی خواست 
ما پیشرفت کنیم اما ملت ایران اراده کرد 
که پیشرفته باشد؛ خواست و اراده ملت 

کام  بزرگ ایران تحقق یافت و دشــمن نا
مانــد. رئیســی تصریــح کــرد: جمهــوری 
اســامی ایران آماده اســت در پیشــرفت 
سریانکا شــریک شــده و تمام تجربیات 
خویش را که نتیجه ۴۵ سال مجاهدت و 
تاش مردان و زنان ایرانی است با شما به 
ک بگذارد و با صدور خدمات فنی و  اشترا
مهندسی در پیشرفت سریانکا مشارکت 
داشــته باشــد. رئیس جمهــور بــا اشــاره 
به سیاســت اصولی جمهوری اســامی 
ایران در عرصه دیپلماسی برای توسعه 
روابط با کشــورهای آســیایی، همســایه 
و کشــورهای مستقل خاطرنشــان کرد: 
تقویــت ارتبــاط بیــن مــا و شــما و دیگــر 
کشــورهای همســو و مســتقل می تواند 
آینده ای درخشــان برای دو کشــور و دو 

ملت رقم بزنــد. بدانید با تــوکل بر خدا و 
اعتماد به داشته های بســیار خودمان 
می توانیم مســیر پیشــرفت را به سرعت 
طی کنیــم. رئیســی عنــوان کــرد: برخی 
کشورهای و نظام ســلطه موافق تقویت 
روابط ما با یکدیگر نیستند و می خواهند 
به ما القــا کنند که نمی توانیــم با تکیه بر 
توان داخلــی پیشــرفت کنیم، امــا ما در 
عمل ایــن نظــر و القــای نظام ســلطه را 
باطل کرده ایم. رئیس جمهــور در پایان 
از همــه دســت اندرکاران اجــرای ایــن 
پــروژه عظیــم در ســریانکا، تشــکر کرد. 
پیش از رئیســی »رانیل ویکرمســینگه« 
رئیس جمهور سریانکا نیز در سخنانی با 
قدردانی از همکاری و تاش پیمانکاران 
و همــکاری دولت ایــران در اجــرای این 
پروژه اظهار داشــت: بــدون تکنولوژی و 
فناوری ایرانی، اجرای این پروژه برای ما 
ممکن نبود؛ شما توانستید برای آینده 

سریانکا کار بزرگی انجام دهید. 

ادامه یادداشت
... علــت این اســت که محاســبات کارشناســان مــورد توجه 
سیاستگذاران و تصمیم گیران این بخش نیست. یک محاسبه 
گر خودروی خارجی با حوزه داخلی  ســاده نشــان می دهد که ا
معوض بشــود، حداقل ســه فایده مســلم دارد. فایده اول این اســت که 
مصرف بنزین تا ۵۰ درصد هم احتمال کاهش وجود دارد. فایده دوم این 
اســت که آلودگی هوای کانشــهرها به خصوص تهران که دو ســوم منشا 
آلودگی را خودرو می دانند، کاهش پیدا می کند و نکته سوم این است که 
تلفات تصادفــات جاده ای کاهش شــدید پیدا خواهد کرد. همین ســه 
فایده وقتی که حجمی می شود برای ۱۰، ۲۰ سال و بیشتر، آنوقت است که 
می توانیم مقایسه کنیم با خسارات جانی و مالی که در یک جنگ بر کشور 
تحمیل شده است. اما نکته خیلی مهم دیگر این است که امسال در ایام 
نوروز، مصرف روزانه بنزین به باای ۱۴۰ میلیون لیتر در روز هم رسیده بود. 
سوال بزرگ این اســت که این افزایش مصرف بنزین که حداقل سالی ۱۰ 
درصد و بلکه بیشتر اتفاق می افتد تا چه زمانی می تواند ادامه پیدا کند. 
تا چه زمانی ما می توانیم نفــت خام را به تولیــد بنزین تخصیص دهیم. 
تازه اینکه هم سال گذشته و هم سال جاری بخشــی از منابع ارزی برای 
واردات بنزین تخصیص داده شده است. برای کشوری که مجموع ذخایر 
نفت و گاز آن رتبه اول را در جهان دارد، این یک فاجعه است که خودش 
واردکننده انرژی باشد. اما نکته جالب این است که علی رغم اینکه بخشی 
گر آنها دوگانه سوز نبودند،  از خودروها در ایران دوگانه سوز هستند یعنی ا
بنزین مصرف می کردند قطعا میزان واردات بنزین ما امروز سیر صعودی 
داشت. به هر حال مسئله خودرو در ایران مشــخص است، راه حل هم 
مشــخص اســت، فرصت کافی هم به خودروسازان داده شــده است که 
خودروی استاندارد بســازند و این اتفاق نیفتاده است. به نظر می رسد 
برای جلوگیری از اتاف منابع دیگر حق انتخاب نداریم. اجتناب ناپذیر 
است که یا خودروسازان کشور با مشارکت خودروساز خارجی، خودروی 
مناسب ایران بسازند و یا اینکه واردات خودرو آزاد باشد تا مصرف کننده 
ایرانی حال که مجبور است خودروی گران بخرد، مجبور است دیر یا زود 

قیمت بنزین را واقعی بپردازد، حداقل خودرو را خود انتخاب کند. 

کنش وزارت خارجه به ادعاهای اخیر آمریکا علیه  وا
فعالیت های سایبری ایران

آرمان ملی: ســخنگوی وزارت امور خارجه ادعاهای بی اساس 
دولــت آمریــکا علیــه اشــخاص و شــرکت های ایرانــی درخصــوص 
فعالیت هــای ســایبری را قویا رد و محکــوم کرد. ناصــر کنعانی ظهر 
روز چهارشنبه در یک موضع گیری رسانه ای در این ارتباط تصریح 
کرد: نهادهای آمریکایی نمی توانند با برچســب زدن های مختلف 
بی اســاس به اشــخاص و نهادهای ایرانی، موج انتقــادات جهانی 
نســبت بــه سیاســت های حمایتــی نامحــدود آمریــکا از جنایــات 
جنگی و نسل کُشی رژیم صهیونیســتی در نوار غزه و کرانه باختری 
فلســطین و نیــز ســرکوب های خشــونت آمیز معترضــان در داخل 

آمریکا را منحرف سازند. 

توسط رئیس جمهوری صورت گرفت؛ 
افتتاح ابرپروژه سد و نیروگاه »اومااویا« سریانکا 

آرمان ملــی: رئیس جمهــوری ظهر دیــروز ابرپروژه چنــد منظوره 
»اومااویــا« در ســریانکا، را افتتــاح کــرد. ســید ابراهیــم رئیســی 
رئیس جمهور در مراسم افتتاح و بهره برداری از ابرپروژه چند منظوره 
»اومااویا« در سریانکا، به عنوان یکی از بزرگ ترین طرح های صدور 
خدمات فنی- مهندســی ایرانــی، بهره بــرداری از این پــروژه را نماد 
همبستگی، پیوند، تقویت دوستی و مایه افتخار دو ملت دانست. 

    احداث نیروگاه ۱2۰ مگاواتی در دل زمین
با اجرای طــرح چند منظــوره اومااویا کــه در ۲۳۰ کیلومتری شــرق 
کلمبــو، پایتخــت کشــور ســریانکا احــداث شــده اســت؛ آب مــازاد 
 »Uva« رودخانه هــای اومااویــا و ماهاتوتیــا اویا واقــع در اســتان اووا
برای توسعه کشاورزی به منطقه کم آب همین استان منتقل می شود. 
این در حالی اســت که همزمــان با تحقق این هــدف، تولید انــرژی از 
طریق نیــروگاه زیرزمینی به ظرفیــت ۱۲۰ مگاوات انجام خواهد شــد. 
تولید ۲۹۰ گیگاوات ساعت انرژی در ســال، تامین آب مورد نیاز ۵۰۰۰ 
هکتار از اراضی کشــاورزی منطقه خشــک جنوب شرقی ســریانکا و 
انتقال ۱۴۵ میلیون مترمکعب آب از منطقه پرباران به مناطق خشک 
از جملــه اهــداف این پروژه بوده اســت که توســط شــرکت فــراب و به 
همت متخصصان و مهندســان ایرانی در کشــور ســریانکا به مرحله 
اجرا و بهره برداری رسیده اســت. این پروژه از نظر اجرای ۲۴ کیلومتر 
تونل با دو دســتگاه TBM بدون دسترســی میانی در شــرایط بســیار 
سخت زمین شناسی و وجود جریان های آبی پرفشار، حفاری یکی از 
بلندترین شــفت های )تونل ها( عمودی دنیا در نیروگاه های آبی به 
، اجرای پوشــش فلزی شــفت عمودی به وزن تقریبی  طول ۶۱۸ متر
۱۰۰۰ تن به صورت معلق و نصب و احداث نیروگاه در حفره و فضاهایی 
در عمق ۷۵۰ متــری زمین که بــه آن مقــار می گویند، جــزو پروژه های 

منحصربه فرد مهندسی محسوب می شود. 

آیت ا... جنتی: 
کارگران در صف مقدم دفاع از عزت ملی هستند

آرمان ملی: دبیر شورای نگهبان گفت: در جنگ اقتصادی بزرگی 
که دشمنان علیه مردم ایران به راه انداخته اند، کارگران در صف مقدم 
دفاع از عزت ملی هستند. آیت ا... احمد جنتی دبیر شورای نگهبان 
در ابتدای جلسه روز چهارشنبه ۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ این شورا، سالروز 
شکســت حمله نظامــی آمریکا به ایــران در طبــس را گرامی داشــت و 
اظهار کرد: این اتفاق که در سال های ابتدایی پیروزی انقاب رخ داد 
و اتفاقاتی مانند آنکه به اشکال مختلف تکرار شده کینه توزی آمریکا با 
ایران اسامی را بر همگان ثابت کرده است. وی خاطرنشان کرد: البته 
شکست های مکرر آمریکا از ملت بزرگ ایران تاییدکننده این حقیقت 
گر ملتی برای خدا قیــام کند، قدرت های اســتکباری هرگز  اســت که ا
نمی توانند آن را شکســت دهند. دبیر شــورای نگهبان با بیان اینکه 
»ماجرای طبس یکی از بزرگ ترین شکســت های توطئه های آمریکا 
علیه انقاب اسامی ایران است و از معجزه های بزرگ عصر حاضر برای 
اهل عبرت به حساب می آید«، عنوان کرد: واقعه این روز، تذکری برای 

اثبات قدرت ایزال الهی و سستی مکر و حیله دشمنان خداست. 

 شماره 
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یاد  د  اشتسخــن روز

 این روزها اخبار مختلفی از احتمال تبادل پیام بین ایران 
و آمریکا در رسانه ها منعکس می شود که باید این تبادل پیام 
را به منزله ارســال پالس های مثبــت به منظــور جلوگیری از 
تنش آلود شــدن فضا بین دو ســویه پرونده هسته ای یعنی 

ایران و آمریکا تحلیل کرد...

کراتی پالس های مذا

مســئله خــودرو در کشــور موضــوع پیچیده ای نیســت. 
واقعیت مطلب این است که خســارتی که خودروی ملی به 
مردم ایران و همچنین اقتصاد ملــی وارد می کند، به جرات 
می تــوان گفــت کــه از خســارت جنــگ تحمیلی هم بیشــتر 

شده است...

؟ واردات خودرو انتخاب یا اجبار

  سیدجال ساداتیان

 سفیر سابق ایران در لندن
 هادی حق شناس

اقتصاددان

صفحه 2

آرمان ملی:  برجام، توافقنامه ای که جامعیت آن برکســی 
پوشــیده نیســت حتــی در زمانی کــه به زعــم کارشناســان 
درگیر در موضوع هسته ای باید ناقوس مرگ آن را نواخت؛ 
همچنان به سوژه رسانه ها تبدیل می شود. چرا که هر چند 
کنون مرده اســت زیــرا تحریم های ایران بازگشــته و  برجام ا

تهران تمامی تعهدات خود را بر اساس توافق وین به تعلیق 
درآورده است اما از آنجا که طرفین درگیر در برجام خصوصا 
غربی ها تنها یک مسیر برای مقابله با ایران هسته ای دارند 
و آن هم راضی کردن ایران به انجام تعهدات خود در قالب 

برجام است...

کرات غیرمستقیم؛  گزارش»آرمان ملی« از پالس های آمریکایی در مورد مذا

پالس های چراغ خاموش آمریکا

گذاری سهام پرسپولیس و استقال گزارش می دهد کارآمدی روند اجرای وا »آرمان ملی« از نا

گذاری سهام سرخابی ها دولت، برنده وا

صفحه 9

نگاهی به وضعیت دومرحله ای کنکور و گوشه ای از معایب و مزایای آن از نگاه کارشناسان

ا گرفت  استرس کنکور و بازار تقلب با

صفحه 4

 نرسی قربان در گفت وگو با »آرمان ملی« 

 از خط لوله صلح می گوید؛ 

 خط لوله صلح 
 دیگر  بی معناست

صفحه 6

»آرمانملی«لزومتحولمثبتروبهبهبوددردولترابررسیمیکند

 تقویت کابینه یا چرخش مدیران
صفحه 3

کارآمد اثرات منفی دارد        امیررضا واعظی آشتیانی: به کار گیری مجدد مدیران نا

کستان می خواهد هزینه انتقال  پا
گاز را ایران بپردازد

ایران هزینه انتقال گاز را بپردازد 
 صادرات گاز صرفه اقتصادی ندارد

توسط رئیس جمهوری صورت گرفت؛ 

افتتاح ابرپروژه سد و 
نیروگاه »اومااویا« سریانکا 

همین صفحه

کید کردند: مقام معظم رهبری تا

خوب شدن حال کارگر 
یعنی خوب شدن حال کشور

      توقعات آمریکایی ها تمامی ندارد

تش بازداشت شدند!        کنکور شروع نشده، فروشندگان سواا

       امید به اصاحات و احیای اقتصاد ورزشی 
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کـوتـــاه پنجشنبه 
1403 .02 .06

16    شوال     1445/    25     آوریل     2024

 این روزها اخبار مختلفی از احتمال تبادل پیام بین ایران 
و آمریکا در رسانه ها منعکس می شود که باید این تبادل 
پیام را به منزله ارسال پالس های مثبت به منظور جلوگیری 
از تنش آلود شدن فضا بین دو سویه پرونده هسته ای یعنی 
ایران و آمریکا تحلیل کرد و آن را به فال نیک گرفت. چرا که 
هر مقدار شاهد کاهش تنش دو سویه باشیم می توان به 
بهبود شرایط و استفاده از ابزارهای دیپلماتیک امیدوار 
بود. آنچه در ارتباط با موشک پرانی های ایران علیه اسرائیل 
اتفاق افتاد این بود که پالس هایی میان ایران و آمریکا تبادل 
شد. آمریکایی ها از طرق مختلف و حتی از طریق عربستان 
پیام دادند که قرار نیست که آمریکا وارد نبرد ایران و اسرائیل 
شود. اما ایران ضمن پاسخ به اسرائیلی ها، منطقی رفتار 
کرد و نوع حمله ای که به اسرائیل انجام شد ضمن اینکه 
هشدارهای ازم را به اسرائیل داد به طوری که موشک های 
ایران از گنبد آهنین رد شد و به مقاصدی که مدنظر داشت 
برخورد کرد اما ایران اعام کرد که در عملیات علیه اسرائیل 
الگوی عین ااسد را پیاده سازی خواهد و مناطق مسکونی 
و جمعیتی توسط ایران زده نشد بلکه برخی مواضع نظامی 
گرفت. نوع تبادل  از جمله پادگان ها مورد اصابت قرار 
پیام ایران و آمریکا در اینجا مشخص نیست و هر آنچه در 
رسانه ها اعام می شود بر اساس حدس و گمان صورت 
گرفته است و بعضا برخی رسانه ها در مورد صحت تبادل 
پیام  هنگام موشک پرانی ایران به آمریکا اخباری را منتشر 
کردند اما در عین حال ایران به مقاصد خود در حمله به 
اسرائیل رسید. در موضوع برجام نیز به نظر بر همین اساس 
کره  در حال تبادل پیام هستند و آقای گروسی در حال مذا
با مقامات ایران است و از قرار معلوم قرار است در این زمینه 
به تهران هم سفر کند و تا حدودی اطاعاتی در این زمینه 
توسط آقای اسامی به رسانه ها داده شده است. حتی در 
آخرین مورد احتمال آن داده شد که شورای حکام قطعنامه 
و یا بیانیه ای علیه ایران صادر کند اما اتفاقی در این زمینه 
نیفتاد چرا که از قرار معلوم پالس هایی در حال تبادل شدن 
بوده و به نظر می رسد هنوز هم این پالس ها در حال تبادل 
کرات  شدن است و آنچه آمریکایی ها در مورد عدم مذا
مستقیم بین ایران و آمریکا اعام کرده اند و از سوی دیگر 
کید کردند، نشانه بارز این مورد است.  بر تبادل پیام هم تا
به طوری که شاهد هستیم وضعیت بین دو سویه درگیر در 
پرونده هسته ای به سمت تنش آلود شدن حرکت نمی کند 
که توافقاتی حتی  کننده آن است  این مورد خود بیان 
نانوشته صورت گرفته است که شرایط به سوی بدتر شدن 
گر این  حرکت نکند. این مورد خود دستاورد مهمی است و ا
کره  تبادل پیام ها صورت بگیرد می توان به آینده هرگونه مذا
بین ایران و غربی ها به منظور کاهش و حتی لغو تحریم ها 

امیدوار بود. 

کراتی پالس های مذا
یادداشت

  تایید تذکر رهبر انقاب
درباره گشت ارشاد 

سرلشکر محمدعلی جعفری، مسئول قرارگاه 
فرهنگی و اجتماعی بقیه اه سپاه پاسداران گفت: 
یک اشتباهی از جانب عوامل اجرایی صورت 
گرفته و از جانب آقای فضائلی گفته می شود که 
حضرت آقا تذکری داده اند و این امر طبیعی است 
زیرا یا گزارش ها به محضر رهبر انقاب می رسد و یا 
ایشان در فضای مجازی رؤیت می کنند. این دو 
تذکر در مورد انجام همه مأموریت های امنیتی، 
فرهنگی و اجتماعی یک امر طبیعی است زیرا 
ممکن است در اجرا یک مأموری اشتباهی کند 
و با آن تذکر این اشتباه اصاح شود، بنابراین با 
این تذکر اصل مأموریت زیر سوال نمی رود و باید 

مأموریت به درستی اجرا شود. 

 ترمز تشدید نارضایتی
 عمومی را بکشید 

دولت  وزیر  جهرمی،  آذری  محمدجواد 
تورم   ، دار قیمت  وضعیت  به  دوازدهم 
کنش نشان داد. آذری جهرمی  افسارگسیخته وا
در کانال تگرامی خود نوشت: دار ۶۴ هزارتومانی، 
تورم مزمن و افسارگسیخته، کارهای بی قاعده 
در موضوع حجاب و حاا هم وضع قانون برای 
مالیات ستانی بر عایدی سرمایه)بخوانید بر 
تورم(؛ هر یک از اینها برای بر هم زدن ساختار نظم 
جامعه به مثابه کبریت بر باروت عمل می کنند! 

ترمز تشدید نارضایتی عمومی را بکشید!

 زمان معرفی نامزدهای
 شورای وحدت

سخنگوی شورای وحدت اصولگرایان گفت: 
کاندیدا در دور دوم  برای حمایت از بانوان 
انتخابات، تاش می کنیم تعداد بیشتری از آنان 
را در فهرست خود قرار دهیم. منوچهر متکی 
اظهار کرد: بر اساس تصمیمات اخذشده فهرست 
نامزدهای شورای وحدت در سراسر کشور از 
 ، جمله حوزه انتخابیه تهران، ری، اسامشهر
شمیرانات و پردیس به مردم ارائه شود. وی 
افزود: در این نشست با نظر قاطع اعضا، مصوب 
شد با توجه به اینکه تمامی نامزدهای راه یافته 
به مجلس دوازدهم در حوزه انتخابیه تهران 
بزرگ را آقایان تشکیل داده و هیچ نامزدی از بین 
بانوان موفق به کسب آرای ازم در دور نخست 
گرفتن اصل  نشد، شورای وحدت با در نظر 
تخصص و تعهد کلیه نامزدها، اولویت خود را به 
حمایت از بانوان قرار داده و تاش می کند تعداد 
بیشتری از بانوان نامزد دارای صاحیت در دور 
دوم انتخابات را در فهرست خود قرار دهد. 
کید بر  منتخب تهران در مجلس دوازدهم با تا
لزوم مشارکت مؤثر مردم در دور دوم انتخابات، 
یادآور شد: شورای وحدت استان ها در تمام 
حوزه هایی که انتخابات در آن ها به دور دوم 
کشیده، حضور فعال دارد و به وظایف خود در 
ایجاد شور و نشاط انتخاباتی، عمل و فهرست 

نامزدهای مورد حمایت خود را اعام می کند. 

همه از پلیس حمایت کنند
امنیتی  معاون  میراحمدی،  مجید  سید 
و انتظامی وزیر کشور در گفت وگویی با اشاره 
ح نور )عفاف و حجاب( توسط  به اجرای طر
فرماندهی انتظامی در سراسر کشور اظهار داشت: 
همانطور که رهبر معظم انقاب اسامی فرمودند 
مسئله حجاب یک امر قانونی و واجب شرعی 
است؛ در قانون عدم رعایت حجاب جرم انگاری 
شده و این قانون مربوط به سالیان گذشته است و 
مربوط به دوره جدید نیست. میراحمدی با اشاره 
به حمایت مردم از اجرای طرح نور خاطرنشان 
ح نور با قوت و تدبیر به کار خود ادامه  کرد: طر
می دهد و فرماندهی انتظامی کشور و دستگاه 
که  قضائی هم مراقبت می کنند تا مسئله ای 
خارج از ضوابط و قوانین باشد از سوی مامورین 
خدمتگزار به ملت صورت نگیرد. ضمن آنکه ما 
قدردانیم زحمات یکایک افراد پلیس هستیم. 
وی بیان کرد: استانداران ما در سراسر کشور خود 
را موظف به حمایت و پشتیبانی از عزیزان فراجا در 
حمایت ازحقوق مردم وحفظ ارزش ها می دانند؛ 
گر اقتدار پلیس تضعیف  باید این را بدانیم که ا
و شکسته شود هیچ کس نمی تواند مطمئن به 
امنیت جانی، مالی، نوامیس خود باشد و به ضرر 
تمام ملت و به نفع جانیان، تبهکاران تروریست ها 

سارقان و دشمنان است. 

 جزئیات توافق مهم امنیتی 
ایران و عراق

دبیر شورای عالی امنیت ملی ایران و مشاور 
امنیت ملی عراق در دیدارشان در روسیه بر سر 
روند اجرای توافقنامه امنیتی دو کشور توافق 
کبر احمدیان دبیر شورای عالی  کردند. علی ا
امنیت ملی که برای شرکت در اجاس امنیتی 
سن پترزبورگ در این شهر روسیه حضور دارد، با 
قاسم ااعرجی مشاور امنیت ملی عراق دیدار و 
گفت وگو کرد. در این دیدار احمدیان و ااعرجی 
ضمن مرور روند اجرای توافق امنیتی ایران و 
عراق توافق کردند کمیته های فرعی و عالی  هر چه  
زودتر تشکیل جلسه دهد. ااعرجی با راهبردی 
خواندن روابط عراق با جمهوری اسامی ایران، 
بر اجرای مصوبه  پارلمان عراق درباره اخراج 
کید کرد. مشاور امنیت  نیروهای نظامی ائتاف تأ
ملی عراق، در این ماقات از نقش جمهوری 
اسامی ایران در تامین امنیت منطقه و ایجاد 

صلح و ثبات در منطقه قدردانی کرد. 

  سیدجال ساداتیان

 سفیر سابق ایران در لندن

ویژه
مرتضی اشراقی:

  اندیشه های امام به صورت هدفمند
تحریف می شود

کید بر اینکه وظیفه همه ماست  نوه امام خمینی با تأ
که امام را، همان امامی که فی الواقع بودند، معرفی کنیم 
و نگذاریم منحرفان و مخالفان نظام، امام را تحریف کنند، 
ک حقیقت اندیشه های امام،  گفت: امروز شاخص و ما
رهبر معظم انقاب هستند. وی در ادامه سخنانش افزود: 
خ »جهاد تبیین« است؛ تبیین  یکی از وظایف مهم مور
حقیقت انقاب و نظام و اینکه عده ای از معاندین در 
فضای رسانه ای و فضاهای مجازی با هزینه های فراوان به 
دنبال تطهیر رژیم فاسد پهلوی هستند. این گروه به دنبال 
وارونه نشان دادن حقیقت هستند؛ اینجاست که باید 
خ جلوی این تحریف آشکار تاریخی را بگیرد و نگذارد  مور
استکبار رسانه ای به اهداف خود برسد.حجت ااسام و 
المسلمین مرتضی اشراقی صبح دیروز در مراسم رونمایی 
از کتاب »چالش های تاریخی« با تقدیر از عباس سلیمی 
نمین به خاطر تألیف این کتاب، گفت: امروز با توجه به  
گسترش فضای رسانه ای و مجازی و به تبع آن، خبررسانی 
و انتشار اخبار در این فضا و اثرگذاری آن بر روی افکار 
عمومی، حقایق وقایع در بعضی از اوقات به صورت وارونه 
نمایش داده می شود و در واقع قلب حقیقت پیش می آید 
خ می دهد. وی با اشاره  و بالتبع آن تحریف در یک واقعه ر
به برنامه ریزی معاندین انقاب برای تحریف اندیشه های 
کید کرد: امروزه متأسفانه شاهد آن هستیم  حضرت امام، تأ
که زندگی شخصی، سیاسی و اجتماعی حضرت امام به 
صورت هدفمند تحریف شده و به جامعه عرضه می شود. 
نمونه های بسیاری را هم در شبکه های مجازی و هم 

رسانه های معاند شاهد هستیم.
ابعاد شخصیت  از  امروز بسیاری  اینکه  با بیان  وی 
حضرت امام همچنان ناشناخته است، افزود: در واقع 
نسل کنونی انقاب، به خصوص نسل نوجوان و جوان، 
امام را به درستی نمی شناسند و عظمت امام را درک 
نکرده اند. لذا وظیفه همه ماست که امام را، همان امامی 
که فی الواقع بودند، معرفی کنیم و نگذاریم منحرفان و 
مخالفان نظام، امام را تحریف کنند. در اینجا وظیفه یک 
مورخ جلوگیری از تحریف چنین شخصیتی است.اشراقی با 
گاندای  کید بر اینکه یک مورخ باید شجاع باشد و از پروپا تأ
رسانه ای نترسد، اظهار داشت: تحریف امام، تحریف 
انقاب و تحریف جمهوری اسامی و تحریف اسام ناب 
محمدی)ص( است. رهبر معظم انقاب بارها فرمودند که 
در مقابل شبیخون های فرهنگی دشمن باید برنامه داشت 
چون آنان نیز با برنامه و هدفمند هجمه فرهنگی انجام 
می دهند. به همین دلیل ما نیز باید برنامه داشته باشیم و 
یکی از مهمترین کارهایی که ما می توانیم در مقابل هجمه 
فرهنگی دشمن انجام دهیم، »جهاد تبیین« است؛ جهاد 

تبیین در خصوص انقاب، امام و دفاع مقدس.

مقام معظم رهبری در دیدار هزاران 
نفر از کارگران، با بیان نقش کلیدی 
کارگری در جهش تولید و  جامعه 
بهبود وضع اقتصادی کشور، به تبیین 
وظایف مسئوان برای حل مشکات 
قشرِ قانع و نجیب کارگر پرداختند و 
گفتند: حال خوب جامعه کارگری، 
حال ملت را هم خوب خواهد کرد. 
ایشان همچنین هدف واقعی آمریکا و 
غرب از تحریم و فشار بر ایران را، تسلیم 
و تبعیت محض ملت و نظام اسامی 
کید کردند: ملت بزرگ و  خواندند و تأ
ریشه دار ایران و جمهوری اسامی، 
در مقابل زورگویی و زیاده خواهی ها 
تسلیم نمی شود و با تبدیل تحریم ها 
به فرصت های پیشرفت و شکوفایی، 
به افق روشن آینده دست خواهد 
یافت. حضرت آیت ا... خامنه ای با 
نجابت  تاش،  از  صمیمانه  تشکر 
بوسه  کارگری،  جامعه  همت  و 
پیامبر)ص( بر دستان پینه بسته یک 
کارگر را بااترین تجلیل از کار و کارگر 
خواندند و افزودند: اسام برای کار و 
عمل، ارزش و احترام ذاتی قائل است 
و براساس آموزه های قرآنی و روایی، 
تاش هر فرد برای کسب روزی و نان 
حال، همچون عبادات، عمل صالح 
محسوب می شود. ایشان توجه افکار 
عمومی به »نگاه اسام به کار و کارگر« 
را ضرورتی مهم و زمینه ساز پیشرفت 
کشور دانستند و افزودند: دنیای 
، صرفاً به عنوان  کارگر مادی برای 
وسیله تولیدِ ثروت، اهمیت قائل است 
اما اسام به علت قائل بودن ارزش 
، کارگر را نیز دارای  مبنایی برای کار
ارزش ذاتی می داند؛ به گونه ای که به 

فرموده پیامبر خاتم)ص(، خداوند 
هرکسی که کارش را درست، متقن و 
محکم انجام دهد، دوست دارد. مقام 
معظم رهبری تکیه بر نقاط حساس 
اقتصادی در نام گذاری سالهای اخیر 
را ناشی از اهمیت موضوع اقتصاد 
کارگر  کید بر اینکه  خواندند و با تأ
ماهر، با روحیه و پرانگیزه رکن »جهش 
گفتند: تحقق شعار  تولید« است، 
امسال براساس نظر کارشناسان و 
صاحب نظران، نیازمند مشارکت مردم 
است که در این صورت، مشکات 
کاهش می یابد و با تقویت اقتصاد 
، دست کارگر هم پر می شود.  کشور
ایشان، کار و کارآفرین را دو همکار 
خط مقدم جنگ اقتصادیِ تحمیلی 
دشمنان بر ملت ایران برشمردند و 
افزودند: این دو عنصرِ اصلی مبارزه 
با آمریکا، هرقدر بهتر تاش کنند و 
هرقدر زمینه تاش مؤثر برای آنان 
بیشتری  توفیقات  شود،  فراهم تر 
کشور و ملت خواهد شد.  نصیب 
حضرت آیت ا... خامنه ای به استناد 
، جامعه کارگری و خانواده های  آمار
محترم آنها را حدود نصف جمعیت 
کشور خواندند و خطاب به مسئوان 
گر حال جامعه کارگری  کید کردند: ا تأ
خوب شود، حداقل نیمی از مردم 
حالشان خوب می شود و این بسیار 
مهم است. ایشان در تبیین وظایف 
جامعه  قبال  در  دستگاه ها  و  قوا 
کارگران، تضمین امنیت شغلی را از 
مهم ترین مسائل دانستند و افزودند: 
کارگری که با قناعت و نجابت مشغول 
کار است باید به آینده شغلی خود 
اطمینان داشته باشد. مقام معظم 

رهبری با اشاره به تعطیلی واحدهای 
کارخانجات بزرگ در  تولید و حتی 
گفتند: در یکی دو سال  مقاطعی، 
هزاران  مسئوان،  همت  به  اخیر 
کارگاهِ تعطیل شده یا نیمه تعطیل، 
احیا شده که این کار مهم باید ادامه 
یابد. ایشان مساله بیمه ها را هم، 
برای جامعه کارگری مهم خواندند و 
با انتقاد از اجرانشدن سیاست های 
گفتند: این  کلی تأمین اجتماعی، 
اباغ  پیش  مدت ها  سیاست ها، 
شد و رئیس جمهور هم دستور تهیه 
آئین نامه  را داد اما در عمل، کارها جلو 
نرفته و سیاست ها اجرا نشده است. 
ایمنی نیروی کار و ارتقای مهارت های 
شغلی دو نیاز دیگر جامعه کارگری 
آنها اشاره  که رهبر انقاب به  بود 
و  افزودند: مهارت افزایی  و  کردند 
دانش افزایی نیروی کار، به پیشرفت 
کشور و افزایش سطح کیفی کار کمک 
می کند و به نفع کارگران و کارفرمایان 
پرورش  و  آموزش  ایشان،  است. 
را هم در کمک به مهارت افزایی در 
کشور، بسیار مؤثر دانستند و گفتند: 
مدارس، دبیرستان ها و دانشگاه ها 
می  توانند در کنار آموزش های نظری، 
آموزش های فنی و حرفه ای هم ارائه و 
با دادن گواهینامه مهارتی، به اشتغال 
صحیح و راحت جوانان کمک کنند. 
در  درخشان  استعدادهای  کشف 
میان کارگران و فراهم آوردن میدان 
برای  خاقیت  و  نوآوری  مجال  و 
آنها، توصیه دیگر حضرت آیت ا... 
خامنه ای به مسئوان و کارفرمایان 
و کارآفرینان بود. مقام معظم رهبری 
پس از تبیین وظایف مسئوان، به 

وظایف جامعه کارگری پرداختند و 
با اشاره به مسائلی همچون امانت 
، انجام محکم و متقن  دانستن کار
، و انضباط و احساس مسئولیت  کار
 ، ، گفتند: کارگران عزیز در محیط کار
کار را ارزش بدانید؛ چرا که با کار شما 
کشور آباد و برای ایران آبرو و سرافرازی 
و قدرت ایجاد می شود. ایشان تبدیل 
شدن کار به ارزش در اذهان عمومی 
را موجب افزایش میل و اشتیاق به 
کار دانستند و گفتند: در این صورت 
هر کارگری در نگاه مردم، یک انسان 
هم  جوانان  و  می شود  ارزشمند 
بهتر نقش آفرینی  تولید  فرآیند  در 
می کنند؛ در حالی که امروز متأسفانه 
برخی جوانان نه میل به کار دارند 
آن هستند و  نه در جست وجوی 
برخی هم فقط پشت  میزنشینی را 

کار می دانند. 

 تحریم ها باعث صدمه زدن 
به اقتصاد کشور و ایجاد مشکات 

اقتصادی است
با  خامنه ای  آیت ا...  حضرت 
اشاره به شعار سال، یکی از وظایف 
مهم مسئوان را شناسایی و تبیین 
در  مردم  مشارکت  زمینه های 
شرکت های  ایجاد  همچون  تولید 
تعاونی، کمک به تولیدات خانگی و 
صنایع دستی، مساعدت در ایجاد 
شرکت های دانش بنیان و تقویت 
فعالیت های کشاورزی و دامداری 
صاحب نظران  گفتند:  و  خواندند 
ج دولت  اقتصادی در دولت و خار
راه های فراوان مشارکت در تولید را به 
مردم نشان دهند و مسئوان، زمینه 
مشارکت را فراهم و آسان کنند. ایشان 
هدایت اعتبارات بانکی به سمت 
تولید را ضروری برشمردند و گفتند: 
این کار به درستی انجام نمی شود 
که مسئوان بانکی باید توجه و اقدام 
کنند. مقام معظم رهبری صحبت 
از مسائل اقتصادی بدون توجه به 
تحریم های به گفته آمریکا و اروپایی ها 
بی سابقه را غیرممکن دانستند و 
گفتند: غربی ها درباره هدف از وضع 
تحریم ها علیه ایران به دروغ مسائلی 
مانند ساح هسته ای، حقوق بشر و 
حمایت از تروریسم را مطرح می کنند. 
ادامه در صفحه ۶

کید کردند:  مقام معظم رهبری تا

خوب شدن حال کارگر یعنی خوب شدن حال کشور
   توقعاتآمریکاییهاتمامیندارد

 اساس کار
اصاح با تذکر است

ح نور اظهار  وزیر کشور درباره طر
از  حجاب  و  عفاف  موضوع  کرد: 
مذهبی  و  ملی  سنتی،  ارزش های 
ماست و غالب بانوان ما به حجاب 
درصد  و  می دانند  متعهد  را  خود 
اندکی هم رعایت نمی کنند که البته 
تذکراتی  با  آنها  توجه  قابل  بخش 
که داده می شود، رعایت می کنند 
که ممکن  و انگشت شمار هستند 
کنند  است مقابل قانون مقاومت 
که فراجا طبق وظایف قانونی خود 
لت  دا قضائی  مراجع  به  را  آن ها 
می کند. این کل ماجراست. احمد 
وحیدی گفت: فراجا نیروهای خود را 
توجیه کرده است که حتما با کسی که 
اهمال و غفلت دارد با کسی که برای 
ساختارشکنی اقدام می کند، تفاوت 
قائل شود و اساس این است که با 
 ، تذکر اصاح شود. غالب افراد با تذکر
رعایت می کنند. وزیر کشور در پاسخ 
ح نور با دستور  به این پرسش که طر
وزارت کشور در حال اجراست، گفت: 
نه، این جزو وظایف ذاتی فراجا به 

عنوان ضابط قوه قضائیه است. 

نگاه دولت به تعطیلی 
پنج شنبه هاست

نظارت سازمان تعزیرات 
بر گرانفروشی 

معاون پارلمانی رئیس جمهور بیان 
کرد: سه شنبه مجلس کار خوبی انجام 
داد و اشکالی که شورای نگهبان در 
گرفته بود را نهایی  زمینه اجاره بها 
کردند. در آستانه تابستان و فصل 
نقل و انتقاات هستیم و امیدواریم 
شورای نگهبان هم زودتر تصویب کند 
تا در وزارت راه به آن عمل شود. سید 
محمد حسینی گفت: دستگاه های 
وزارت  و  اقتصاد  و  صمت  مختلف 
بهداشت همه تاش خود را می کنند 
تا مشکات دارویی برطرف شود و 
مسئله اباغ به قوه قضائیه منتفی شد 
چون واقعا جرمی هم در این زمینه 
انجام نشده است. کمبودهایی بوده 
و تمام تاش دولت بر جبران این موارد 
است. وی درباره دیدگاه دولت در 
اظهار  پنجشنبه ها،  تعطیل  زمینه 
کرد: نظر دولت در این زمینه مشخص 
است و به غیر از جمعه به تعطیلی یک 
کید دارد.  روز دیگر به انتخاب دولت تا
دیدگاه دولت هم بیشتر به تعطیلی 

پنج شنبه ها نزدیک است. 

سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: به منظور نظارت موثرتر بر 
بازار، ایحه اصاحی وزارت دادگستری 
بر قانون تعزیرات حکومتی با قید دو 
فرایند  هم  تا  شد  موافقت  فوریت 
رسیدگی سازمان تعزیرات حکومتی 
را تسریع کند و هم ضمانت اجرای 
تعزیرات  مجازات  و  محکومیت ها 
حکومتی را تقویت کند تا در نهایت 
نظارت موثرتر بر گرانفروشی، احتکار 
علی  شود.  انجام  دیگر  تخلفات  و 
بهادری جهرمی گفت: هیأت وزیران به 
پیشنهاد بانک مرکزی موافقت کرد که 
سهمیه ایران در صندوق بین المللی 
پول افزایش یابد تا حق امتیاز و حق 
رأی ایران حفظ شود. وی یادآور شد: 
پیش از این وزارت آموزش و پرورش، 
آیین نامه ای ارتقای مهارت آموزی 
ارائه  پرورش  و  آموزش  حوزه  در 
کرده بود که تکالیف متعددی برای 

دستگاه های مختلف دربر داشت. 

کرات غیرمستقیم؛  گزارش»آرمان ملی« از پالس های آمریکایی در مورد مذا

کرات مستقیم بین ایران و آمریکا  تکذیب مذا
برجام،  اسقایی:  ملی – احسان  آرمان 
توافقنامه ای که جامعیت آن برکسی پوشیده 
نیست حتی در زمانی که به زعم کارشناسان 
درگیر در موضوع هسته ای باید ناقوس مرگ آن 
را نواخت؛ همچنان به سوژه رسانه ها تبدیل 
کنون مرده است  می شود. چرا که هر چند برجام ا
زیرا تحریم های ایران بازگشته و تهران تمامی 
تعهدات خود را بر اساس توافق وین به تعلیق 
درآورده است اما از آنجا که طرفین درگیر در برجام 
خصوصا غربی ها تنها یک مسیر برای مقابله با 
ایران هسته ای دارند و آن هم راضی کردن ایران 
به انجام تعهدات خود در قالب برجام است؛ در 
نتیجه هیچ راهی جز احیای توافق وین وجود 
ندارد. البته نه اینکه مر توافق اجرا شود بلکه این 
کرات آینده برای  توافقنامه می تواند مبنای مذا
لغو تحریم های ایران و برخی تعلیقات در برنامه 
هسته ای تهران بر اساس هرگونه توافق بین ایران 
و غرب باشد. برجام از این منظر از نظر آمریکایی ها 
کنون بسیاری  مرده است چرا که بر اساس متن آن ا
از محدودیت های ایران به اتمام رسیده است و از 
کان  این نظر هم برای برخی در تهران مرده که کما
تحریم ها علیه ایران به قوت خود باقی مانده 
است. چرا که مهم ترین دستاورد برجام یعنی 
سهولت نقل و انتقال دارهای حاصل از صادرات 

کنون امکان پذیر نیست.  نفت هم ا

   پالس ها خبر از احتمال احیای برجام 
می دهند

گر از زمین بازی هسته ای کمی فاصله بگیریم   ا
و از دیدگاه درگیری های تهران و تل آویو به چالش 
ایران با غرب نگاه کنیم. عملیات وعده صادق 
تهران علیه اسرائیل سطح جدیدی از درگیری ها 
را علیه ایران به وجود آورده است. در این معنا که 
برخی معتقدند بعد از عملیات موشکی- پهپادی 
ایران علیه تل آویو شاهد تحریم های شدید از 
سوی غربی ها خواهم بود. زمزمه های این دسته 
کنون از سوی اتحادیه اروپا شنیده  از تحریم ها هم ا
می شود اما سوال اینجاست که آنها چه چیز را 
می خواهند تحریم کنند، پهپادی که بومی شده 
است؟ موشکی که به اوج رسیده است؟ از این رو 
وضع تحریم از سوی اروپایی ها علیه ایران صرفا 

یک شوی تبلیغاتی برای حمایت از اسرائیل است. 
آنچه در پس عملیات موشکی و پهپادی ایران به 
وجود خواهد آمد قطعا تاش برای افزایش فشار به 
کنون به خوبی می داند که نه  ایران است اما اروپا ا
کره  توان موشکی و نه توان پهپادی ایران قابل مذا
نیست. پس در نهایت تاش خواهد کرد در توسعه 
این توان خلل ایجاد کند اما اتفاقا جسارات تهران 
در به پرواز در آوردن پهپادها و پراندن موشک ها 
گر تهران  نوعی هراس در اروپا به وجود می آورد که ا
به دنبال ساخت ساح هسته ای باشد آنگاه 
دیگر نمی توان آن را کنترل کرد. در نتیجه اتفاقا 
چاره ای هم ندارند جز اینکه آمریکا و اروپا یکدیگر 
را راضی کنند که تحریم ایران را برداشته تا از ظرفیت 
هسته ای ایران بکاهند. از این رو موشک پرانی 
تهران علیه اسرائیل می تواند نفعی هم برای ایران 
کرات هسته ای داشته باشد به شرط  در بعد مذا
آنکه تهران بتواند از این ظرفیت کمال استفاده 

را بکند. 

   پالس های چراغ خاموش آمریکا
اخیرا معاون سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
اعام کرده است: »من در مورد راه های ارتباط 
خود با ایران اظهار نظر نمی کنم اما باید بگویم ما 
کره مستقیم با ایران در نیویورک یا  در حال مذا
هر جای دیگری در مورد برجام نیستیم. »ودانت 
پاتل« با خودداری از اظهارنظر درباره کانال های 
ارتباطی میان واشنگتن – تهران گفت: در حال 
کره مستقیم با ایران درباره برجام  حاضر مذا
گاه  نیستیم. همچنین پیش از این، یک منبع آ
در گفت وگو با ایرنا درباره برخی ادعاها درخصوص 
کرات مستقیم نمایندگان ایران و آمریکا گفت:  مذا
کره مستقیمی بین ایران و آمریکا برقرار  هیچ مذا
نیست و تبادل پیام ها صرفا در چارچوب تعریف 
کرات  کید کرد: مذا شده در جریان است. وی تا
رفع تحریم با کشورهای عضو برجام توسط علی 
کره کننده ارشد هسته ای  باقری کنی به عنوان مذا

جمهوری اسامی ایران دنبال می شود. 

کره در جریان است    مذا
مستقیم  کرات  مذا که  زمانی  پیداست 
ازسوی دو طرف رد می شود دیگر نباید در این 

کرات مستقیم  ارتباط گمانه زنی کرد اما رد مذا
کرات  خود بیان کننده آن است که احتمال مذا
غیرمستقیم و حتی غیر علنی و حتی در قالب 
تبادل پیام بین ایران و آمریکا در چارچوب 
که در  کرات هسته ای وجود دارد. چرا  مذا
کراتی بین ایران و آمریکا در  گر چه مذا گذشته ا
دوحه صورت گرفت اما بعدها مشخص شد 
کرات اتفاقا طوانی مدت و بیش از  که این مذا
کرات غیرمستقیم  تبادل پیام بوده و در این مذا
گانه در دوحه صورت گرفته  که در دو هتل جدا
حتی گریزی هم به برخی مسائل دیگر شده 
کنون نیز این احتمال وجود  است. از این رو ا
دارد که بیش از حالت تبادل پیام و در حد 
کرات غیرمستقیم طرفین در حال نزدیک  مذا
کردن اراده های همدیگر برای برخورد و تبدیل 
آن به یک خروجی مشخص باشند. خروجی ای 
تشنج  کاهش  به  اول  وهله  در  می تواند  که 
کراتی  منجر شده و در مرحله بعدی نیز به مذا
تخصصی در قالب همکاری های ایران و آژانس 
بین المللی انرژی اتمی برای کم کردن برخی 
دغدغه های این نهاد تبدل شود. اخیرا رافوئل 
گروسی، دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
ضمن اعام اینکه این نه چند ماه بلکه چند 
کید کرده  هفته با ساح هسته ای فاصله دارد تا
کرات  که به تهران خواهد رفت و خواستار مذا
طرفین اصلی مناقشه هسته ای شده است. 
تمامی این پالس ها بیان کننده ان است که 
کراتی حتی در حد تبادل  احتمال اینکه مذا
پیام بین طرفین باشد وجود دارد. در خاطر 
داریم بعد از اینکه توافقی برای تبادل زندانیان 
و آزادی دارایی های تهران صورت گرفت، منابع 
کرات به صورت  عربی اعام کردند که ادامه مذا
بسته های مختلف و تخصصی خواهد بود به 
صورتی که تیم های تخصصی در مورد مسائل 
کره خواهند پرداخت. شاید  هسته ای به مذا
کنون در این حد و یا حتی در حال  طرفین ا
تبادل پیام با هم به صورت غیر مستقیم در 
ارتباط باشند که البته صحت آن نیز به صورت 
رسمی تایید نشده است اما آنچه مشخص 
است گاهی دغدغه های ایران و غرب از میز 

دیپلماسی و گفت وگو می گذرد. 



استفاده از فیلترشکن ممنوع شد

کسب و کارهای پرمخاطب به سکوهای 
داخلی منتقل می شوند؟

شورای عالی فضای مجازی مصوبه جدی را اباغ کرده 
است که طبق آن برای اولین بار استفاده از فیلترشکن 
استفاده  مصوبه  این  طبق  است.  شده  اعام  ممنوع 
که دارای مجوز قانونی  از فیلترشکن تنها در مواردی 
باشد، امکان پذیر است. از سوی دیگر طبق این مصوبه 
وضعیت  ساماندهی  »بررسی  برای  نفره   7 کارگروهی 
کارگروه  ابزارهای پاایش شکن« تشکیل می شود. این 
با مسئولیت رئیس مرکز ملی فضای مجازی و عضویت 
، وزرای اطاعات، ارتباطات، نماینده  دادستان کل کشور
سپاه پاسداران، 2 نفر از اعضای حقیقی شورای عالی 
به  را  بررسی ها  نتیجه  و  شده  تشکیل  مجازی  فضای 
شورای عالی ارسال می کند. همچنین طبق این مصوبه 
با عنوان »بررسی راهکارهای افزایش میزان سهم ترافیک 
داخلی و مقابله با پاایش شکن ها« وزارتخانه های ارشاد 
با همکاری وزارت اقتصاد و ارتباطات موظف هستند که 
تولیدکنندگان محتوا و کسب وکارهای فعال در سکوهای 
خارجی را به سکوهای داخلی منتقل کنند. در این زمینه 
هم تایید شده که این وزارتخانه ها باید کاری کنند که 
ظرف 6 ماه حداقل ۵0درصد از تولیدکنندگان محتوای 
صفحات و کانال های پرمخاطب، بستر فعالیت شان را از 
پلتفرم های خارجی به پلتفرم های داخلی منتقل کنند. 
همچنین طبق این مصوبه تمامی خدمات دولتی باید از 
طریق سکوهای داخلی ارائه شود. همچنین این مصوبه 
تبلیغ افراد حقیقی در سکوهای خارجی را هم ممنوع 

کرده است.

کسب وکارهای پرمخاطب به سکوهای     انتقال 
داخلی

براساس ماده یک این مصوبه وزارت فرهنگ و ارشاد با 
همکاری وزارتخانه های امور اقتصاد و دارایی و ارتباطات 
و فناوری اطاعات موظف است ظرف مدت یکماه طرحی 
برای ترغیب تولید کنندگان محتوا و کسب وکارهای فعال 
در سکوهای خارجی به منظور فعالیت آنها، صرفا در 
سکوهای داخلی آماده کند و برای تصوبب در شورای 
معین ارائه دهد. این ماده یک تبصره دارد. طبق این 
ح باید به گونه ای آماده شود که طی شش ماه  تبصره طر
پس از اباغ، حداقل ۵0 درصد از تولیدکنندگان محتوای 
صفحه ها و کانال های پرمخاطب، بستر فعالیت شان را از 
سکوهای خارجی به سکوهای داخلی منتقل و فعالیت 
کنند. همچنین طبق این تبصره تعیین شاخص صفحه ها 
و کانال های پرمخاطب، مرکز ملی فضای مجازی کشور 

تعیین شده است.

   ممنوعیت تبلیغ اشخاص خصوصی در سکوهای 
خارجی

در ماده دوم این مصوبه هرگونه تبلیغ اشخاص حقوقی 
در بستر سکوهای خارجی غیرمجاز ممنوع است. وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامی با همکاری سازمان صداوسیما، 
فرماندهی کل انتظامی، وزارت امور اقتصادی و دارایی 
و قوه قضائیه مکلف به اجرایی سازی و تامین لوازم آن 
بوده و هر 3 ماه یکبار نتایج را به مرکز ملی فضای مجازی 
از  منظور  نشده  مشخص  اینجا  در  دهند.  ارائه  کشور 

»اجرایی سازی« یعنی چه؟ 

   ارائه خدمات دولت تنها در سکوهای داخلی
همچنین طبق ماده سوم این مصوبه وزارت ارتباطات 
الکترونیکی  دولت  تعامل پذیری  کارگروه  همکاری  با 
گیر و ضروری  موظف شده امکان ارائه خدمات دولت فرا
را به صورت انحصاری در بستر سکوهای داخلی فراهم 
کند. طبق تبصره همین ماده، وزارت ارتباطات مکلف 
گیر و  است امکان ارائه حداقل دو مورد از خدمات فرا
ضروری دولتی در سکوهای داخلی را تا شش  ماه پس از 
گیر و ضروری« بودن  اباغ فراهم کند. مرجع تعیین »فرا
خدمت ارائه شده هم مرکز ملی فضای مجازی کشور عنوان 
شده است. همچنین تنظیم گران بخشی موظف  شده اند 
با هدف رفع نیاز و ایجاد تنوع در سند مصرف کاربران با 
، ظرف مدت یکماه خدمات و  سازوکارهای حکمرانی پذیر
سکوهای پرکاربرد )بالفعل یا بالقوه( خارجی را شناسایی و 
امکان فنی برای دسترسی به خدمات مفید خارجی را در 
قالب های حکمرانی پذیر بررسی کرده و ضوابط را به مرکز 

ملی ارائه کنند.

   خدمات رایگان »تحریم شکن«
در بخش دیگری از این مصوبه برای مقابله با تحریم های 
ظالمانه هم راهکارهایی در نظر گرفته شده است از جمله 
اینکه، به منظور مقابله با تحریم های ظالمانه خارجی در 
حوزه فناوری، وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات موظف 
است خدمت »تحریم شکن« را به شکل رایگان فراهم کند. 
همچنین آن وزارتخانه موظف است در صورت تمایل 
بخش خصوصی، مجوز ازم را اعطا و زمینه را برای فعالیت 

آنها در ارائه خدمات تحریم شکن فراهم کند.

   ممنوعیت استفاده از فیلترشکن
در بند انتهایی این مصوبه برای اولین بار با نام بردن 
از ابزارهای پاایش شکن به عنوان فیلترشکن گفته شده 
که استفاده از ابزارهای پاایش شکن ممنوع است، مگر 
مواردی که دارای مجوز قانون باشند. همچنین در تبصره 
ابزارهای  وضعیت  ساماندهی  بررسی  برای  ماده  این 
پاایش شکن، کارگروهی 7 نفره با مسئولیت رئیس مرکز 
 ، ملی فضای مجازی کشور و عضویت دادستان کل کشور
وزرای اطاعات و ارتباطات، نماینده سپاه پاسداران، دو 
نفر از اعضای حقیقی شورای عالی پیش بینی شده که 
نتایج بررسی های صورت گرفته را به شورای عالی ارائه 

کنند.

آرمان ملی- حمید شجاعی:  »دولت رئیسی 
نیازمند تغییر است« این گزاره ای است که بارها 
از سوی کارشناسان و تحلیلگران سیاسی و 
ح شده و با توجه به عملکرد  اقتصادی مطر
دولت و بازدهی و نتایج مشخص شده دیگر 
همگان معتقدند که دولت رئیسی در آستانه 
سومین سال عملکردی خود نیاز مبرمی به 
تغییر نفرات و جایگزینی افراد توانا تر، مجرب تر 
و متخصص دارد تا شرایط حاضر را تغییر دهد. 
نگاهی به وضعیت اقتصادی، معیشت مردم و 
عدم تحقق وعده های دولت نشان می دهد 
که دولت طی دو سال و اندی گذشته نتوانسته 
آنطور که باید عمل کند و شاخص ها نیز چندان 
صعودی و رو به باا نبوده است. کافی است 
نظری بر افزایش لجام گسیخته قیمت سکه، 
ارز، مسکن خودرو و... بیندازیم تا به دست آید 
که اوضاع از چه قرار است. البته این واقعیت 
ماجراست و آنچه که جامعه و ناظران بی طرف 
آن هشدار  می بینند و دلسوزانه نسبت به 
می دهند نیز بر همین مبنا استوار است. اما 
گر بخواهیم از نگاه دولت به مسائل بنگریم  ا
نه تنها شرایط بد نیست بلکه امروز بعد از 
قریب به 3 سال در شرایط مطلوبی نسبت به 
گذشته به سر می بریم و همزمان نیز با سرعت 
رو به سوی رشد و توسعه حرکت می کنیم. 
عملکرد مدیران دولت در مراتب مختلف نیز 
با کوچک ترین انتقادی مواجه نیست و اساسا 
با این روند مثبت و موثر نیازی به تغییر نفرات 
نیست. اما از نگاه جامعه شرایط دقیقا معکوس 
آن چیزی است که دولتیون روایت می کنند. 
حتی انتقادات به عملکردها به جایی رسیده 
که نه تنها مخالفان و منتقدان که امروز حتی 
حامیان رئیسی نیز انتقادات تندی را نسبت به 
عملکرد دولت روانه می کنند و مجلسی که 220 
نماینده آن به رئیسی برای حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری نامه نوشت از ابتدای این 
دولت چندین وزیر را تا پای استیضاح برده و با 
فشار چندین وزیر را برکنار کرده است. لذا وقتی 
مخالف، منتقد، موافق و حامی جملگی معتقد 
به تغییرات در دولت هستند این نوع مقاومت 
دولت جای تامل دارد. کسر قابل توجهی از 
کارشناسان و صاحب نظران عرصه اقتصاد بر 
این باورند که تیم اقتصادی دولت چه در حوزه 
مدیریتی در سازمان برنامه و بودجه و چه در 
برخی حوزه های وزارتی چون وزارت اقتصاد یا 
وزارت تعاون و کار نیاز به تغییر و هوای تازه دارد. 

جالب اینجاست که رئیسی همواره بر این نکته 
کید داشته و دارد که »دولت مردمی با احدی  تا
گر مدیری نگاه تحولی نداشته  تعارف ندارد و ا
باشد کنار گذاشته می شود.« به نظر می رسد 
برای اینکه به اصل ماجرای عدم تغییر مدیران 
در دولت رئیسی برسیم ابتدا باید نگاه تحولی 
را در نظر رئیس جمهور محترم دنبال کنیم 
که اساسا این چگونه نگاهی است که با وجود 
شرایط نه چندان مساعد اقتصادی کشور هیچ 
مدیری را کنار نمی گذارند. آیا همه مدیران 
رئیسی نگاه تحولی دارند؟ تحول در دولت 
همواره اتفاقی رو به جلو است که با دگرگونی 
مثبت همراه است و معموا نیز با تحول و تغییر 
نتایج مثبتی حتی مقطعی همراه است. اما 
اینکه بگوییم مردان دولت رئیسی نگاه تحولی 
دارند حداقل وضعیت و شرایط جامعه روایت گر 

چنین امری نیست. 

   تغییر یا جابه جایی؟
کثر دولت ها بوده  این رویه ای معمول در ا
گر وزیری توسط مجلس یا خود دولت  که ا
کنار گذاشته می شده پس از چندی سمت 
مشاورت یا مدیریت در حوزه  دیگری پیدا 
گر در دولت های گذشته  می کرده است. اما ا
این مهم تا 30 درصد اجرا می شده در دولت 
رئیسی تا 70 درصد رسیده است. به عبارتی 
کمتر کسی بوده که در دولت رئیسی از مقامی 
کنار رفته باشد و در مقام دیگری به کار گرفته 
نشده باشد. گویی اینکه سنت تغییر رو بهبود 
کن تغییر  در دولت رئیسی به جابه جایی سا
رویه یافته است. چنانکه بسیاری از این افراد 
که از ابتدای دولت رئیسی با رئیس جمهور 

همراه بوده اند طی این سال ها فقط سمت 
و صندلی هایشان تغییر کرده است و اساسا 
دولت عقیده ای به کنارگذاشتن افراد نداشته 
است. به این اسامی نگاه کنید: »حجت ا... 
عبدالملکی، سیدرضا فاطمی امین، حمید 
سجادی، جواد ساداتی نژاد، یوسف نوری« 
اینها کسانی بودند که در دولت رئیسی وزارت 
، وزارت صمت، وزارت ورزش و  کار تعاون و 
وزارت  و  کشاورزی  جهاد  وزرارت  جوانان، 
آموزش و پرورش را عهده دار بودند. اما به دایل 
مختلفی چون استیضاح، برکناری یا استعفا 
زیر فشارهای مجلس از دولت جدا شدند. اما 
این جدایی چندان به طول نینجامید. چرا که 
حجت ا... عبدالملکی پس از استعفا از سوی 
رئیس جمهور به دبیری شورای عالی مناطق 
آزاد منصوب شد. سیدرضا فاطمی امین پس 
از پیاده شدن از قطار دولت از سوی دولت به 
سمت مشاور رئیس جمهور در نظارت بر روند 
اجرای طرح های تولیدی منصوب شد. حمید 
سجادی پس از استعفا به سمت عضو شورای 
عالی جوانان منصوب شد و در نهایت یوسف 
نوری نیز پس از برکناری از وزارت آموزش و 
پرورش چندی پیش به سمت استانداری 
مازندران منصوب شد. سیدجواد ساداتی نژاد 
گر ماجرای چای دبش و حواشی آن نبود،  نیز ا
شاید امروز پست دیگری از سوی رئیس جمهور 
این  تنها در  البته جابه جایی ها  می گرفت. 
نفرات خاصه نشد و نفراتی چون محسن 
معاونت  به  تهران  استانداری  از  منصوری 
، سیدصولت مرتضوی  اجرایی رئیس جمهور
، سیدمحمد  از معاونت اجرایی به وزارت کار
آقامیری از استانداری قم به سرپرستی وزارت 

جهاد کشاورزی و سیدمحمود حسینی پور از 
استانداری مازندران به ریاست مباره با مفاسد 
اقتصادی منتقل شدند. لذا به نظر می رسد 
در نگاه دولت مدیران تغییر نمی کنند بلکه از 

جایی به جای دیگر منتقل می شوند. 

   مسائل باید ریشه ای حل شود
با  ارتباط  در  اصولگرا  فعال سیاسی  یک 
لزوم تغییرات در دولت و جابه جایی ها اظهار 
داشت: بحث اقتصادی و مسائلی که ماوراء 
زمانی که  تا  است  ح  مطر اقتصادی  مسائل 
نشود  مهیا  اقتصادی مان  زیرساخت های 
گر پدر علم اقتصاد را هم بیاوریم کاری  حتی ا
از پیش نخواهد برد. شرایط اقتصادی کشور را 
می توان به سرطان انسانی تشبیه کرد. زمانی 
است که فرد مبتا به سرطان شده و با شیمی 
درمانی به موقع طرف بهبود پیدا می کند اما 
زمانی هست که سرطان ریشه دارد و شیمی 
درمانی کردن این فرد فقط مرگش را به تاخیر 
می اندازد نه اینکه مداوا کند. امیررضا واعظی 
آشتیانی به »آرمان ملی« گفت: باید ببینیم در 
کدام بخش هستیم آیا می توانیم اقتصاد کشور 
را التیام دهیم یا اینکه می خواهیم فرصت 
بگیریم که عمر بیشتری کند. متاسفانه نوع 
کنون سلیقه ای  مدیریت در کشور از گذشته تا
بوده و این مدیریت سلیقه ای باعث شده تا 
شرایط اقتصادی کشور هم دستخوش اتفاقات 
رنگارنگ باشد. معاون وزیر صمت در دولت 
کنون نیز شاهد مدیریت سلیقه ای  نهم افزود: ا
در دولت هستیم و تا زمانی که زیرساخت ها و 
شرایط را مهیا نکنیم هر گونه تغییر مدیریت 
در حوزه اقتصادی تاثیری ندارد. چه بسا 
که در دولت های گذشته نیز تغییرات انجام 
خ نمی داد.  می شد اما هیچ تغییر جدیدی ر
گر ما  واعظ آشتیانی بیان کرد: من معتقدم که ا
مدیریت کشور را توانمند کنیم و به سمتی برویم 
که اثربخشی را باا ببریم، تحول ایجاد کنیم، به 
تجربه توجه داشته باشیم و نگاه توسعه ای و 
پیشرفت را در نظر بگیریم خیلی بهتر است. 
وی تصریح کرد: آقای رئیسی این شجاعت را 
داشته که مدیرانی که کارآمدی نداشتند کنار 
کارآمد  بگذارد ولی به کار گیری مجدد مدیران نا
در حوزه های دیگر می تواند اثرات منفی خود را 
داشته باشد. اینکه با آزمون و خطا پیش بروند 
و از روش راه بنداز، جا بنداز استفاده کنند برای 

یک جامعه مدیریتی خوشایند نیست.
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»آرمان ملی« لزوم تحول مثبت رو به بهبود در دولت را بررسی می کند

تغییر نه؛ فقط جابه جایی صندلی مدیران 
کارآمد اثرات منفی دارد    امیررضا واعظی آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«:   به کار گیری مجدد مدیران نا

کت  گر احمدی نژاد هم سا آرمان ملی– مطهره شفیعی: ا
باشد، افراد دیگری هستند که نامش را مطرح کنند که البته حق 
دارند چرا که اقدامات انجام شده در دولت او چنان است که تا 
سال ها می توان درباره تبعات و پشت پرده های آن صحبت کرد 
و نوشت. مانند پروژه سوآپ نفتی آذربایجان و نقش محصولی 
در آنکه به رغم روایت های شهرداران سابق اردبیل از نقش 
محصولی، دیروز یار دیگر احمدی نژاد این روایت ها را تکذیب 

کرد!

   حقیقت پور و افشارسلیمانی تایید کردند
آذرماه سال گذشته منصور حقیقت پور این پرونده را گشود. 
او که در زمان احمدی نژاد استاندار اردبیل بود، چنین روایت 
 ، کرد: »وقتی من استاندار اردبیل بودم و محصولی وزیر کشور
او به من خیلی فشار می آورد که پرونده سوآپ نفتی را جمع 
کنم؛ به موقع خواهم گفت چه کسانی در این پرونده بودند. 
محصولی آدمی بود که خالص سازی را در ارومیه راه انداخت 
کری شد.  و باعث انزوای شهیدان بزرگ ما مهدی و حمید با
وقتی ایشان به تهران آمد، به دایلی که دایل آن را نیز به موقع 
گفت در یک خانه 70 متری در سلسبیل مستاجر  خواهم 
می شود. پس از این دوره، سوآپ یک رانت خیلی بزرگی بود که 
باعث ثروتمندشدن محصولی شد. تنها منصور حقیقت پور 
راوی این موضوع نبود. کاردار سابق ایران در خصوص ماجرای 
سوآپ نفتی و نقش صادق محصولی و احمدی نژاد اظهار 
داشت: بنده از نزدیک با مساله سوآپ نفت آذربایجان توسط 
محصولی که این روزها مطرح شده، درگیر بودم. زمانی که بنده 
کو بودم، اساسا پیشنهاددهنده سوآپ  به عنوان کاردار در با
بنده بودم، در آن زمان شرایط نخجوان خاص بود، به این ترتیب 
کو  که در محاصره بود و ارتباطات قطع شده بود. نخجوان در با
نمایندگی داشت که حسن زینال اف امور آن را برعهده داشت، 
به واسطه روابطی که با او داشتم پیشنهاد سوآپ نفت را دادیم 
و پای استانداری اردبیل به این داستان باز شد و احمدی نژاد 
این پروژه را به سازمان همیاری های شهرداری سپرد که مسئول 
آن حسینی، از دوستان احمدی نژاد بود، در نهایت قرارداد 
بسته شد و بنا بر این گذاشته شد که طرف آذربایجان از منطقه 
ایمیشلی که سمت دیگر آن پارس آباد ایران است، گازوئیل را 
به سازمان همیاری بدهد و آنها معوض را به نخجوان بدهند 
و در این میان هزینه سوآپ 10 درصد می شد. افشارسلیمانی 
گفت: احمدی نژاد به دلیل اینکه اردبیل را نمی شناخت و 

ارتباطی هم با افراد آن منطقه نداشت افرادی را از این طرف 
و آن طرف به اردبیل آورده بود کما اینکه محصولی را وارد پروژه 
سوآپ نفتی کرد، در حالی که ربطی به محصولی نداشت و کار 
خودش به راحتی انجام می شد و نیازی به حضور احمدی نژاد 
و محصولی نبود، اما در هر صورت رانتی  بود که برداشتند و 
استفاده کردند. وی افزود: عاوه بر این در سرعین و خط لوله گاز 
خلخال نیز از این درآمد استفاده کردند اما بخش بزرگی از درآمد 
به شکل دیگری استفاده می شد که خدا می داند، اما داستان 
اصلی این است که گازوئیلی از آذربایجان به ایران نمی آمد چرا 
خ آن در ایران بود،  خ گازوئیل در آن کشور چند برابر نر که نر
لذا گازوئیل در همان کشور می ماند و به خود آذربایجانی ها 
می فروختند اما به دلیل اینکه نامش سوآپ بود و قرار بود ایران 
تانکر بفرست و در آن طرف پُر شود، این اقدام را انجام دادند که 
مهر ورود و خروج صوری می خورد اما در هر صورت گازوئیلی 
نمی آمده و این را به صورت نقدی می فروختند و دار حاصل از 

آن را در بازار آزاد تبدیل به ریال می کردند.

   عباس زاده مشکینی تکذیب کرد
اما هنوز احمدی نژاد یاران وفاداری دارد که در هر شرایط 
حاضر به دفاع از او هستند، مانند محمود عباس زاده مشکینی 
که در دوران حضور احمدی نژاد در استانداری اردبیل یکی از 
کنون نماینده مجلس است. وقتی از او سوال  مدیرکل ها بود و ا
شد در جریان مسائل مرتبط با قضیه سوآپ نفتی هست؛ چنین 
پاسخ داد: از نزدیک خیر اما از دور بله. آن زمان میان ایران و 
جمهوری آذربایجان قراردادی بود که طبق آن نفت و گازوئیل 
کو از طریق پارس آباد وارد ایران می کرد، کامیون های آذری  را با
عرض استان اردبیل و آذربایجان شرقی را می پیموندند، به 
ک نخجوان می شدند،  سمت جلفا می رفتند و مجددا وارد خا
قرار بود حق راهی به ایران پرداخت کنند اما از دولت وقت ایران 
مجوز قانونی گرفتند و با ابتکاری گفتند که وقتی دولت مرکزی 
به اردبیل نفت و گازوئیل می دهد به جای اینکه این موارد را 
به پاایشگاه اردبیل بفرستد، سهم ما را از تبریز پرداخت کند 
کو را استفاده  و ما در داخل استان نفت و گازوئیل وارداتی با
می کنیم و کامیون ها هم دیگر عرض استان اردبیل را نمی روند، 
بلکه ما همین نفت و گازوئیل وارد شده را مصرف می کنیم و 
از سهم اردبیل و میزان سوخت مصرفی نخجوان را از تبریز 
می دهیم. ما نفت را از آذربایجان به ارزانی می خریدیم و بعد به 
گرانی می فروختیم که در اینجا پولی نصیب استان می شد، به 

این صورت که آن زمان به اندازه بودجه عمرانی دولت از محل 
سوآپ پول به قلک عمرانی استان تزریق شد. لذا از دولت مرکزی 
پول نمی گرفتیم و یک خاقیتی بود. البته این کار را به کارگزار 
می دادند که انجام دهد، به این ترتیب که به او می گفتند سهم 
ما را بگیر و فان جا بفروش، لذا این کار با مجوز و قانونی صورت 
گرفت و هم به نفع استان بود. دولت که تغییر کرد و اصاح طلبان 
روی کار آمدند، پرونده تشکیل دادند شکایت کردند وکیل 
گرفتند و نهایتا نتوانستند آنچه می خواهند را اثبات کنند. 
محصولی هم به عنوان کارگزار طرف قرارداد بود، البته خیلی ها 
بودند که نفت و گازوئیل را می گرفتند و می بردند می فروختند و 
حاشیه سودی هم استفاده می کرد. در حال حاضر هم شرایط 
به همین ترتیب است به عنوان مثال فردی که نفت ایران را به 
عراق می برد، سود می کند. در این مورد خیلی حرف ها گفته شد.

   2 روایت متفاوت از بازداشت  ها
اقبال عباسی، شهردار اسبق اردبیل می گوید: پول حاصله 
از سوآپ نفتی میان اهداف سیاسی احمدی نژاد و شخص 
محصولی تقسیم شد. لذا محصولی از این طریق کسب درآمد 
کرد اما احمدی نژاد این پول را دو ماه مانده به انتخابات در 
راستای اهداف سیاسی خود از جمله کلنگ زنی برای خط لوله 
خلخال استفاده کرد، در صورتی که این پول باید در سازمان 
برای  نه  برای شهرداری ها استفاده می شد  و  همیاری ها 
گازرسانی که وظیفه دولت و وزارت نفت است، منتها به دلیل 
اینکه پول دست احمدی نژاد بوده او خاف قانون دستور 
داده است. با گذشت 3 سال که این اتفاقات افتاد هیچ دستگاه 
نظارتی به این قضیه ورود پیدا نکرد. بعد از اینکه دولت تغییر 
کرد و خاتمی آمد سازمان بازرسی به این موضوع ورود پیدا کرد، 
معاون عمرانی وقت احمدی نژاد و رئیس سازمان همیاری 
شهرداری ها که از قبل بوده، به دو دلیل بازداشت شدند که 
دایل عبارت بودند از قاچاق سوخت و تجارت چای که سازمان 
همیاری انجام داده بود. اما عباس زاده مشکینی در مقام دفاع 
از احمدی نژاد ادعاهای اقبال عباسی را رد کرد و اظهارداشت: 
»هیچ کس بازداشت نشد، اقبال عباسی شهردار اردبیل زمان 
استانداری احمدی نژاد بود که بعد اصاح طلب شد. خیر 
قضیه به این ترتیب نبود، پرونده تشکیل شد، به تهران آمد و 
تا دیوان عالی کشور و آن اتهاماتی که اصاح طلبان به اینها زده 
گر این رأی صادر نمی شد اینها  بودند، رأی برائت گرفتند که ا

نمی توانستند وزیر و وکیل شوند... )با خنده(«

گزارش »آرمان ملی« از رانت سوآپ نفت با آذربایجان 

تایید 2 استاندار و یک کاردار؛ تکذیب مدیرکل 
      مرد نارمک نشین چه سهمی از درآمد محصولی داشت؟

برگزاری آیین تکریم و معارفه معاون اول 
قوه قضائیه 

»مصدق« طلب حالیت کرد
اژه ای: باید خیلی مراقبت کنیم

حجت ااسام  تودیع  مراسم  گذشته  روز 
مصدق از معاون اولی قوه قضائیه و معارفه 
گاه  حجت ااسام خلیلی برگزار شد. همگان آ
هستند که پس از اعام تخلقات اقتصادی 2 
پسر مصدق، او بقا در این جایگاه را مناسب 
ندید و استعفا داد. دیروز هم مسئوانی که به 
پشت تریبون رفتند؛ اشاره ای به اقدامات پسران 
مصدق نداشتند. حجت ااسام و المسلمین 
، قدردانی  »مصدق« طی سخنانی ضمن تشکر
و طلب حالیت از رئیس قوه قضائیه و مجموعه 
دستگاه قضائی، خدمت به مردم را مهم ترین 
عبادت دانست و اظهار کرد: مفتخر هستم که 
حدود 3۵ سال از عمر خود را در دستگاه قضائی و 
در راه ارائه خدمت به مردم صرف کردم. وی با بیان 
اینکه همه ارکان قوه قضائیه در اجرای دقیق سند 
جدید تحول و تعالی دستگاه قضائی کوشا باشند، 
بیان داشت: جا دارد از همه مسئوان و افرادی که 
در تنظیم و تدوین سند تحول و تعالی جدید قوه 
قضائیه نقش داشتند، قدردانی به عمل بیاورم. 
حجت ااسام و المسلمین مصدق افزود: طی 
مدتی که مسئولیت معاونت اول قوه قضائیه 
را عهده دار بودم، ارتباطات مستمر و خوبی را 
با مجلس و دولت برقرار کردیم و جا دارد که در 
، معاون اول دولت، وزیر  این راستا از آقای مخبر
دادگستری و هیأت رئیسه مجلس قدردانی کنم. 
وی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره 
به عملیات افتخارآمیز »وعده صادق« و تنبیه 
صهیونیست های متجاوز توسط سپاه پاسداران 
انقاب اسامی بیان داشت: طی روز های اخیر 
شاهد بودیم که همه مردم ایران از انجام عملیات 
انجام شد،  که توسط سپاه  »وعده صادق« 
احساس غرور کرده و به ایرانی بودن خود افتخار و 
مباهات کردند؛ به طور کلی از مجموعه نیرو های 
مسلح اعم از ستاد کل، ارتش، سپاه، فراجا و 
وزارت دفاع که برای کشور افتخارآفرینی می کنند 

قدردانی به عمل می آورم.

   گاهی ناچاریم از یک امر مباح نیز اجتناب 
کنیم

رئیس قوه قضائیه هم اظهار کرد: آقای دکتر 
مصدق در طول بیش از 30 سال خدمت در 
بخش های مختلف قوه قضائیه وسع خود را برای 
پیشرفت امور محوله گذاشتند. حجت ااسام 
محسنی اژه  ای تصریح کرد: همه ما مسئوان 
قضائی باید توجه کنیم که عهده دار مسئولیتی 
خطیر و تکلیفی سنگین هستیم؛ لذا باید خیلی 
مراقبت کنیم و در انجام تکالیف، تاش مضاعف 
داشته باشیم؛ گاهی ناچاریم از یک امر مباح 
نیز اجتناب کنیم. رئیس عدلیه بیان داشت: 
توقعات به حقی از ما مسئوان قضائی وجود دارد 
لذا باید با صبر و حوصله و بردباری در برابر موانع و 
مشکات بایستیم و امور محوله را به نحو احسن 
به پیش ببریم. قاضی القضات اظهار داشت: ما 
در سمت ها و مسئولیت های قضائی باید بیش 
از دیگران به حُسن خلق توجه داشته باشیم 
و تمامی همکاران قضائی باید همواره تکریم 
ارباب رجوع و مراجعان را در زمره اولویت های 
قرار دهند. حجت ااسام والمسلمین  خود 
محسنی اژه ای گفت: امروز بیش از اوقات دیگر 
به هماهنگی و همکاری نیازمندیم؛ در این راستا 
نباید از وجود اختافات و به میدان آمدن افکار 
و نظریات و سلیقه های مختلف هراسید؛ این 
هنر ماست که با شنیدن اقوال مختلف، اَحسن 
آن ها را انتخاب کنیم و با متخصصان و اهالی فن و 
انسان های خبره در موضوعات مختلف مشورت 
کنیم. رئیس قوه قضائیه در پایان خاطرنشان کرد: 
کید من به مسئوان قضائی آن است که در  تا
نحوه تعامل با بخش های مختلف قوه قضائیه بر 
اساس تبیین و اقناع عمل کنند؛ چرا که پیشبرد 
برخی از امور و رفع برخی از مسائل صرفا با رویکرد 
دستوری امکان پذیر نیست و باید پیوست های 
تبیینی و توجیهی نیز همراه دستور صادره باشد. 
حجت ااسام و المسلمین »خلیلی« نیز طی 
سخنانی در این مراسم، اظهار کرد: از خداوند 
متعال می خواهم که توفیق دهد تا بتوانم در 
مسئولیت معاونت اول قوه قضائیه، در جهت 
بسط و گسترش عدالت، منشأ اثر باشم. وی ضمن 
قدردانی از اقدامات حجت ااسام والمسلمین 
مصدق طی دو سال و نیم گذشته در مسئولیت 
معاونت اول قوه قضائیه افزود: ما باید از تجارب 
حجت ااسام والمسلمین مصدق به نحو احسن 
استفاده کنیم. حجت ااسام والمسلمین خلیلی 
ادامه داد: همه ما باید توجه داشته باشیم که 
در طول دوران مسئولیت خود، نه تنها از ارتباط 
با خداوند متعال غافل نشویم بلکه دائما این 
ارتباط را افزایش دهیم. معاون اول قوه قضائیه 
گر ما امروز از تحول در دستگاه  همچنین گفت: ا
قضا سخن می گوییم و می خواهیم به نقطه 
مطلوب در قوه قضائیه برسیم، باید ابتدا به این 
حقیقت بیرونی که می خواهیم تحول را به معنای 
واقعی کلمه در دستگاه قضائی اجرا کنیم، باور 
داشته باشیم. وی ادامه داد: ضرورت دارد که 
همه ما دست به دست هم دهیم و تمام توان، 
ظرفیت، همبستگی، دلبستگی و انسجام خود 
را برای رسیدن به تحول و تعالی در دستگاه قضا 
و اجرا و عملیاتی سازی رهنمود های مقام معظم 
کیدات رئیس قوه قضائیه به کار بگیریم.  رهبری و تا
حجت ااسام والمسلمین خلیلی با بیان اینکه 
مسیر تحول و تعالی در دستگاه قضا که مسیری 
سخت و دشوار است را نمی توان به  تنهایی طی 
کرد، گفت: امروز زمان کوتاه است و ضرورت دارد 
که همه ما با مشارکت جمعی، تمام تاش خود 
را صرف کنیم تا به هدف بزرگ تحول و تعالی در 

دستگاه قضائی نائل شویم.
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صادرات خودرو به اوراسیا کلید می خورد
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران گفت: با مجوزی که 
از سوی استاندارد روسیه ارسال شده صادرات به این کشور و 

منطقه اوراسیا اتفاق خواهد افتاد. 
مهدی ضیغمی، رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران در 
حاشیه نشست خبری ششمین نمایشگاه توانمندی های 
صادراتی جمهوری اسامی ایران و دومین اجاس همکاری های 
اقتصادی ایران و آفریقا در جمع خبرنگاران گفت: ایران بازارهای 
صادراتی عراق را از دست نخواهد داد. امیدواریم توافق جامع 
تجاری میان ایران و عراق به زودی امضا شود تا ایران بتواند 

به رقم توافق شده 20 میلیارد دار در تجارت با این کشور برسد. 
ضیغمی در پاسخ به سوال ایلنا در مورد صادرات خودرو 
از ایران به روسیه اظهار کرد: با مجوزی که از سوی استاندارد 
روسیه ارسال شده صادرات به روسیه و منطقه اوراسیا اتفاق 

خواهد افتاد. 

مردم به هشدارها در خصوص سیل توجه کنند
مدیرکل دفتر مدیریت بحران و پدافند غیرعامل شرکت 
مدیریت منابع آب به رعایت نظام های ایمنی و هشدارهای 
هواشناسی توسط مردم هنگام وقوع بارش های شدید بهاری 
کید کرد.  سیف ا... آقا بیگی افزود: ماهیت بارندگی های بهاری  تأ
باتوجه به گرم شدن هوا، بارش هایی با شدت زیاد و در فاصله 

زمانی کوتاه مدت است. 
وی افزود: این اتفاق در روزهای اخیر در تفت استان یزد و 
فین کاشان در استان اصفهان نیز رخ داد که بارش های پرحجم 

موجب آب گرفتگی شدید اراضی شد. 
کرد: این نوع بارش عموماً موجب  آقابیگی خاطرنشان 
آب گرفتگی معابر، جاده ها، مسیرهای ارتباطی و اراضی کشاورزی 
کیداً به مردم و شهروندان گرامی توصیه می شود  می شود که ا
هشدارهای هواشناسی را جدی بگیرند و نظام های ایمنی اعام 
شده از سوی دستگاه های مربوط و رسانه ها را موردتوجه قرار 

دهند تا از خطرات احتمالی در امان باشند. 

ماجرای پیامک ذخیره سازی آب چه بود؟
ارسال پیامک »ذخیره سازی آب« به مشترکان شرکت آب و 
فاضاب استان تهران ارتباطی به قطعی و نوبت بندی آب در 
تهران ندارد.  طی روز های گذشته برای تعدادی از مشترکان 
شرکت آب و فاضاب استان تهران پیامک »ذخیره سازی آب« 
ارسال شد. متن این پیامک این بود که با توجه به مبحث 
شانزدهم مقررات ملی ساختمان فراهم سازی مخزن ذخیره 
آب با گنجایش حداقل 7۵ لیتر برای هر نفر الزامی است. لطفاً 

اقدامات ازم را در این خصوص به عمل آورید.«
و  به قطعی  ارتباطی  پیامک  این  که  این است  واقعیت 
نوبت بندی آب در تهران ندارد. از آنجا که سال گذشته بروشور 
اطاعیه فوق بین شهروندان توزیع شده بود، مجدداً با آغاز سال 
جدید، به وسیله پیامک به شهروندان اطاع رسانی شده است. 
ماجرا از این قرار است که همه ساختمان ها براساس اباغیه 
مبحث 16 قانون مقررات ملی ساختمان باید نسبت به تجهیز 

پمپ و مخزن اقدام کنند. 
ذکر این نکته ضروری است که برخی ساختمان ها به جهت 
افت فشار آب فقط از پمپ استفاده می کنند که این اقدام نه تنها 
باعث پایمال شدن حقوق دیگر همسایه ها می شود و بیش ترین 
ظرفیت آب شبکه کوچه و محله را به سمت ساختمان خود 
هدایت می کنند، بلکه تخلف محسوب می شود. زیرا نصب 
و قراردادن پمپ بعد از کنتور آب غیرقانونی است. بنابراین 
شهروندان ابتدا با نصب مخزن بعد از کنتور و سپس نصب پمپ، 
اقدام قانونی، فنی و تأسیساتی انجام داده و باعث پایداری فشار 
آب می شوند.  ازم به ذکر است با شروع تابستان و استفاده از 
کولر های آبی در روز های گرم، به جهت اینکه ساختمان ها دچار 
افت فشار آب نشوند، پیامک »ذخیره سازی آب« ارسال شده 
است، بحث کمبود و قطعی آب مطرح نیست و در صورت لزوم 
هرگونه برنامه درخصوص نوبت بندی و قطعی آب حتماً از سوی 

شرکت آبفای تهران اطاع رسانی عمومی خواهد شد. 

بازرسی و نمونه برداری از طاهای سطح بازار
با ادامه  ثبت شکایات نسبت به فروش مصنوعات طا با 
عیار پایین توسط برخی واحدهای صنفی، مدیر کل استاندارد 
استان تهران، با بیان اینکه تیمی از بازرسان سازمان استاندارد 
از واحدهای صنفی سطح استان تهران بازدید و اقدام به خردی 
و نمونه برداری طاها کرده اند که در مرحله عیارسنجی است، 
کید کرد که با فروشندگانی که طای با عیار پایین تر را )به جای  تا
طای با عیار اصلی( به مشتریان می فروشند، برخورد قانونی 

صورت خواهد گرفت. 
با توجه به نوسانات بازار طا، برخی واحدهای صنفی متخلف 
که البته تعداد زیادی ندارند و قطعا فاقد پروانه کسب از اتحادیه 
سکه و طا هستند، اقدام به فروش مصنوعات طا با عیار 
غیرواقعی می کنند و گاهی با وعده ی اینکه سود کمتری دریافت 
که یک  می کنند، در حقیقت به مشتری زیان وارد می کنند؛ چرا
مصنوع طا را هرچند کمی در اصطاح با تخفیف می فروشند 
اما عیار طای عرضه شده، عیار واقعی )18، 24 و... که مرسوم 

هستند( نیست. 
محمدحسین طاهری- مدیرکل استاندارد استان تهران- در 
این رابطه اظهار کرد: در پی گزارش های دریافتی مبنی بر عرضه 
مصنوعات طا با عیار پایین در سطح شهر و شهرستان های 
استان تهران، تیمی از بازرسان استاندارد با حضور در سطح بازار 
اقدام به خرید و نمونه برداری از طافروشی های سطح استان 
برای انجام آزمون کرده اند؛ این مصنوعات نمونه برداری شده 
جهت انجام آزمون عیارسنجی به آزمایشگاه های مورد تأیید 

استاندارد ارسال و نتایج آن متعاقبا اعام خواهد شد. 
طبق اعام اداره کل استاندرد استان تهران، وی خاطرنشان 
کرد: سامانه پیامکی 10001۵17 جهت استعام و اطمینان از 
صحت اعتبار پروانه استاندارد یا مجوز فرآورده های مشمول 

استاندارد اجباری از جمله مصنوعات طا فعال است. 
کرد: شهروندان پیش از خرید  این مقام مسئول تصریح 
کد  مصنوعات طا با ارسال پیامکی حاوی حرف G قبل از 
شناسایی )به عنوان مثال برای استعام کد T683 باید پیامک 
GT683 ارسال شود( به این سامانه، وضعیت اعتبار کدها را 
استعام کرده و در صورت عدم اعتبار کد مذکور، مراتب را با شماره 

تلفن 1۵17 به اداره کل استاندارد استان تهران اطاع دهند. 

اخبار

فیلترشکن گران تر از اینترنت
به گفته رئیس پیشین هیات مدیره سازمان 
هزینه  تهران  استان  رایانه ای  صنفی  نظام 
از  گاه بیشتر  برای فیلترشکن  پرداخت شده 
هزینه ای است که برای استفاده از اینترنت به 
اپراتورها پرداخته می شود. همچنین، گردش 
مالی این کسب وکار به اندازه گردش مالی یک 

اپراتور اینترنت است. 
حسین اسامی، رئیس پیشین هیات مدیره 
سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران 
در گفت وگو با ایلنا شرحی از وضعیت تجارت 
فیلترشکن در ایران ارائه کرد و گفت: از شهریور 
1401 تاکنون با حجم بیشتری از معامله فیلترشکن 
در کشور مواجه هستیم و هرچند وزیر ارتباطات 
کید  و فناوری اطاعات و دولتمردان دیگر هم تا
داشته اند که فروشندگان فیلترشکن باید شناخته  
کنون هیچ گزارش شفافی درباره  شوند، اما تا
مجموعه هایی که این کسب وکار را پیش می برند 

به دست نیامده است. 
وی افزود: در حال حاضر هر یک از ما ماهانه 
رقمی را برای خرید فیلترشکن می پردازیم و این 
خدمت در سبد خرید خانوار وارد شده و جایگاه 
مهمی در این سبد دارد و حتی گاه در شهری 
مانند تهران شاهد هستیم هزینه پرداخت شده 
برای فیلترشکن بیشتر از هزینه ای است که برای 
استفاده از اینترنت به اپراتورها پرداخت می شود. 
اسامی اظهار کرد: با این تفاسیر تصویری که 
از گردش مالی این کسب و کار حاصل می شود 
می تواند دربرگیرنده ارقام هنگفتی باشد، اما 
چون ارقام شفاف نیست، نمی توان رقم دقیقی 
را از درآمد مجموعه های عرضه کننده عنوان کرد. 
اما می توان گفت که گردش مالی این کسب وکار 
به اندازه گردش مالی یک اپراتور اینترنت است در 
حالی که عرضه کنندگان اینترنت مالیات پرداخت 
نمی کنند.  رئیس هیات مدیره سازمان نظام 
صنفی رایانه ای ادامه داد: کارایی کسب وکارهای 
کارآمد شدن سیاست  مرتبط با فیلترشکن به نا
فیلترینگ در کشور انجامیده و حتی در استفاده 
همزمان از سرویس های داخلی و خارجی اختال 
ایجاد کرده است؛ به طور مثال وقتی فیلترشکن 
فعال است امکان استفاده از پلتفرم های بانکی 

از بین می رود. 
غ از چالش های  کرد: فار وی خاطرنشان 
مرتبط با کسب وکارها، اجبار به نصب فیلترشکن  
خانواده ها را در محدودسازی دسترسی کودکان 
در فضای اینترنت به چالش کشانده و همچنین 
احتمال نصب بدافزارها را باا برده و امنیت 
تلفن های همراه را پایین آورده است، این در 
که به نسل »زِد«  که نسل جوان تر  حالیست 
معروفند، بیشتر تقاضای دسترسی به فیلترشکن 
را دارند اما عمومیت استفاده از این خدمت 
همه نسل ها و از نظر جغرافیایی همه کشور را 
دربرگرفته است زیرا امروز حتی در ساده ترین امور 
مانند به روزرسانی برنامه ها در گوگل پلی نیاز به 
فیلترشکن است در حالی که وزیر ارتباطات خود 
به صراحت اظهار داشته اند که نظر کارشناسی 

ایشان هم بر رفع فیلتر گوگل پلی است. 
اسامی گفت: به هر حال این کسب وکار امروز 
به بیزنس بزرگی تبدیل شده که به نظر نمی رسد 
بتوان به راحتی آن را کنترل کرد؛ در حال حاضر 
بیشتر دسترسی ها به زمان پیش از فیلترینگ 
نارضایتی های  مانده  جا  به  آنچه  و  برگشته 
جدی، مشکات امنیتی و تحمیل هزینه خرید 

فیلترشکن به خانوار است. 
این کارشناس درباره عوامل تاثیرگذار بر قیمت 
فیلترشکن توضیح داد: قیمت این سرویس 
را سختی دسترسی به آن مدیریت می کند؛ 
وقتی دسترسی به فیلترشکن سخت می شود 
در شرایطی که بخشی از جامعه در فضاهای 
گرام، تلگرام و توییتر  فیلترشده از قبیل اینستا
کسب وکار خود را به طور مستقیم و غیرمستقیم 
پیش می برند، ناچار به پرداخت هزینه فیلترشکن 
هر قدر هم باا هستند زیرا در غیر این صورت با از 
بین رفتن کسب وکار خود مواجه می شوند و اینجا 
دیگر عرضه و تقاضا در قالب یک رفتار اقتصادی 
مطرح نیست.  وی تصریح کرد: به یقین اخاق 
ملی و دینی جامعه ایرانی دسترسی به سایت های 
غیراخاقی یا ضدامنیت ملی را تحمل نمی کند با 
این حال دامنه فیلترینگ امروز به اندازه ای وسیع 
شده که حتی کسانی که درگیر این چالش های 
غیراخاقی و غیردینی نیستند با فیلترینگ در 

کشمکش هستند. 

بــــازار سرمایه
رشد شاخص کل بورس

شاخص کل بورس در پایان معامات دیروز 
با رشد 106۹ واحدی به 2,304,448. 16 واحد 
رسید. شاخص کل بورس در پایان معامات دیروز 
چهارشنبه )۵ اردیبهشت( با رشد 106۹ واحدی 
به 2,304,448 واحد رسید. از تغییر شاخص های 
دیگر بورس می توان به رشد 46۵0 واحدی 
شاخص کل هم وزن اشاره کرد. همچنین حجم 
معامات دیروز 11. 4 میلیارد سهم بود که طی 
348,068 معامله دادوستد شد و ارزش کل این 
معامات نیز به 7۵,۹37. 7 میلیارد ریال رسید. 
ارزش کل بازار بورس نیز بالغ بر 7۹,60۹,۵8۵. 
21۵ میلیارد ریال شد.  دیروز فملی، شبندر و فایرا 
نمادهای سبزپوش بورس بودند که بیش ترین 
اثر را در رشد شاخص کل بورس داشتند. در سوی 
دیگر نمادهای پارسان، فواد و کگل از نمادهای 
قرمز بودند که اثر منفی بر شاخص داشتند.  در 
فرابورس نیز نمادهای فجهان، شگویا و وسپهر 
بیش ترین اثر افزایشی را بر شاخص داشتند و 
نمادهای آریا، آریان و ساروج نمادهایی هستند 

که اثر کاهنده بر شاخص کل فرابورس داشتند. 

: سهام دو  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
باشگاه استقال و پرسپولیس در دقیقه ۹0 با 
ابی دولت به سرمایه گذاران، از ترس حذف 
این دوباشگاه از اولین دوره لیگ نخبگان آسیا، 
سرانجام عملیاتی شد. هر چند به گفته برخی 
گذاری رویکردی خوب  از کارشناسان این وا
که خیلی دیر انجام شد و به  تلقی می شود 
مثابه روغنی است که نذر امامزاده خواهد شد. 
به گفته صاحب نظران این دو باشگاه با فراز و 
نشیب های فراوان با وجود ظرفیت های خوب 
طرفداران و پتانسیل مناسب برای درآمدزایی 
که در صورت نبود اهرم  به مرحله ای رسید 
فشارهای دولتی به سرمایه گذاران برای خرید 
سهام این دو باشگاه غیراقتصادی، باز هم در 
همان وضعیت قبلی به سر می بردند و آینده ای 
کامً نامعلوم از نظر ورزشی و اقتصادی پیدا 

می کردند. 

   خصولتی سازی ادامه دار

به گزارش »آرمان ملی«، برزو حق شناس، 
کارشناس اقتصادی درباره روند خصوصی سازی 
در کشور گفت: بسیاری از طرح های اعام شده 
از سوی دولت به نظر خوب و مطلوب به نظر 
می آید اما در مرحله اجرا به آنچه که مورد نظر 
و تعریف شده در هدف نهایی است، منتهی 
نمی شود، در مجموع همواره دولت هنگام 
انجام طرحی یا پروژه های بسیاری اقدامات 
اشتباه دیگری نیز انجام می دهد یا اینکه بدون 
توجه به زیرساخت ها به اجرای آن در ظاهر کار 
کثر موارد بدون اینکه  بسنده می کند که در ا
گامی به جلو بردارد به شکست منتهی می شود، 
ح  ح خصوصی سازی نیز از بَدو مطر اجرای طر
شدن آن با مشکات بسیاری مواجه شد که 
کم  حکایت از عدم تمایل واقعی دولت در 
شدن حضور خود در راستای اجرای این پروسه 
است و آنچه که بیشتر مشهود است »خصولتی 
شدن« است تا »خصوصی شدن« از سوی دیگر 
با اِعمال نظر در بسیاری از قوانین در شرکت ها 
یا سازمان های خصوصی سازی شده، تامین 
منافع و سود شرکت های سرمایه گذار را نیز با 

خطر مواجه می سازد، در حقیقت حضور دولت 
در ابتدای اجرای این طرح فقط با هدف نظارت 
بر تامین منافع جامعه هدف و آنچه که قانون 
در راستای رعایت مصالح و منافع عمومی به آن 
اشاره کرده است، باید باشد که اینگونه نیست. 

گذاری دو باشگاه بی رمق اما با پتانسیل   وا

خوب
کارشناس درباره مزایا و چالش های  این 
گذاری سهام دو باشگاه ورزشی پرسپولیس  وا
کند  روند  و  خصوصی  بخش  به  واستقال 
اجرای آن گفت: روند اجرای خصوصی سازی 
در کشور ما از آنجا که با دیگر نقاط جهان تفاوت 
دارد و همچنان سایه دولت بر سرِ خصوصی 
سازی گسترده می ماند و از سوی دیگر با توجه 
به زیرساخت های اشتباه در بخش دولتی، 
چندان  خصوصی  بخش  و  سرمایه گذاران 
استقبالی از اجرای این طرح نمی کند، کما اینکه 
گذاری سهام سرخابی ها  مشاهده کردیم که وا
پس از چند بار اعام سرانجام با فشار دولت 
نامطلوب  سهامداران  زعم  به  معامله ای  و 

که آنها نیز شاهد بودند دولت و  اجرا شد، چرا
نهادهای دولتی با سیاست های اشتباه جان 
و رمقی برای این دو باشگاه باقی نگذاشتند که 
بتوان از آن ها به عنوان دو بنگاه اقتصادی – 
ورزشی یاد کرد. او توضیح داد: همه باشگاه ها 
در سطح بین المللی با منتفع شدن از دو فرآیند 
فروش بلیت و حق پخش مسابقات می توانند 
سودهای کانی ببرند در حالی که این دو رویکرد 
گذار  به ترتیب به فدراسیون فوتبال و تلویزیون وا
شده و حق خود باشگاه ها از آن ناچیز یا صفر 
بوده است، و قطعاً با ادامه این روند چیزی را 

عاید سرمایه گذار نخواهد کرد. 

گذاری سهام  کامل دولت در وا بُرد     

سرخابی ها
گذاری  وا روند  داد:  توضیح  حق شناس 
سهام و خصوصی سازی ها در دیگر کشورها با 
اعام مزایده هایی در سطح کان است که از 
همگان جهت حضور در آن دعوت می کنند و 
سرمایه گذاران نیز با اطمینان از سامت این 
پروسه و همچنین سودده بودن آن در مناقصه 

یا مزایده ها شرکت می کنند، اما در ایران بعد 
گذاری سهام سرخابی ها،  از چند بار اعام وا
هیچکس متقاضی برای آنها پیدا نشد و در 
نهایت به اجبار شرکت هایی را به گونه ای موظف 
به خرید سرمایه این دو باشگاه کردند و همزمان 
گذاری به سرمایه گذارانی چون؛  با انجام این وا
هلدینگ خلیج فارس و بانک ها عاوه بر انجام 
این وعده کهنه شده، توانستند بدهی خود به 
گذاری ها تسویه کنند  آنها را در راستای این وا
و در نهایت موفق به اجرای سیاستی برد کامل 

برای خود شد. 

زشی حلقه فراموش شده     اقتصاد ور

در ایران
بانک ها  اقتصادی حضور  کارشناس  این 
در این رویکردها را برخاف اظهارات پیشین 
مسئوان دولتی مبنی بر عدم مطلوبیت بانک ها 
در فرآیند بانکداری دانست و گفت: این امر 
کمیت، غیرقانونی  به گفته خود مسئوان حا
است عاوه بر این اقتصاد دارای مشکات 
کشور در حوزه های مختلف حتی در صورت 
نحوه اجرای صحیح، به دلیل زیرساخت های 
معیوب و پرچالش، بهبود نمی یابد، هر چند 
غ  صنعت باشگاه داری برای سرمایه گذاران فار
از عاقه مندی به حوزه ورزش، صنعتی پردرآمد 
گذاری با  تلقی می شود، اما حضور در این وا
که  کراه از سوی سرمایه گذاران همراه بود، چرا ا
می دانستند به میدانی وارد می شوند که فقط 
هزینه های 800 میلیاردی را برای آنها به ارمغان 
خواهد آورد. او پرسپولیس واستقال را از جمله 
باشگاه های پرمخاطب و طرفدار در سطح 
جهان دانست و اضافه کرد: این دو باشگاه با 
این تعداد از طرفدار پروپاقرص در کشور در 
مقایسه با کشورهای دیگر جهان، در صورت 
مدیریت صحیح می تواند درآمد کانی برای 
کشور را به ارمغان آورد و نه تنها اهداف ورزشی 
پیش بینی شده در رشته فوتبال در داخل و 
منطقه را عملیاتی کند بلکه می تواند اقتصاد 
کشور را نیز با کارشناسی صحیح از اقتصاد ورزشی 

بهبود بخشد. 

گذاری سهام پرسپولیس و استقال گزارش می دهد کارآمدی روند اجرای وا »آرمان ملی« از نا

کیش و مات سرمایه گذارانِ سرخابی ها
گذاری سهام سرخابی ها    دولت، برنده وا

مدیر کل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران 
گفت: هفت هزار تن چای خارجی با کیفیت در مزایده اموال 

منقول به فروش گذاشته شده است. 
حسین ایزدی اشاره به اولین مزایده سال 1403 اموال 
تملیکی استان تهران، اظهار داشت: در فروردین امسال 
مزایده اموال منقول به شماره 207 برگزار شد که ارزش آن یک 
هزار و 1۹۵ میلیارد تومان است که از سوم اردیبهشت ماه 
شروع شده و تا 11 اردیبهشت مهلت دارد که در این مزایده 
21۵ پارتی کاا عرضه شده که هفت هزار تن آن چای است. 

مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران 
ادامه داد: این مقدار چای با همکاری سازمان استاندارد 
نمونه برداری و به تایید سازمان غذا و دارو رسید که این 
نمونه برداری در 40 روز انجام شده است. تولیدکنندگان و 
بازرگانان می توانند در این مزایده شرکت و چای را خریداری 
کنند 2 ماه به تولیدکنندگان با تایید وزارت جهاد کشاورزی 
اجازه داده می شود تا بعد از برنده شدن مبلغ را واریز کنند و 

برای آن ضمانت نامه بانکی گرفته می شود. 
وی با اشاره به اینکه پنج هزار تن چای دیگر هم در مزایده 
بعدی به فروش گذاشته می شد، افزود: در مجموع 3۵ هزار 
تن چای بود که 17 هزار تن در استان تهران و بقیه در استان 
هرمزگان است که به سرعت بعد از مجوزهای استاندارد و 

سازمان غذا و دارو تعیین تکلیف می شود. 

ک غیر منقول اظهار داشت:  ایزدی با اشاره به مزایده اما
ک  2 هزار و 7۹0 میلیارد تومان ارزش این دوره از مزایده اما
است که 46 ملک معروف به سادات خوزستان واقع در 
تهران به نفع دولت مصادره شده است که به ارزش 220 
میلیارد تومان قیمت کارشناسی به مزایده گذاشته شده 

است. 
کید کرد: در این مزایده چندین ملک سنگین داریم  وی تا

که شامل ملک های 18 تا سه هکتاری و آپارتمان های در 
استان تهران است که برای خریداران امکانات تشویقی قرار 

دادیم تا 20 درصد نقد و مابقی را تا 2 سال پرداخت کنند. 
مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران 
ادامه داد: مزایده اموال غیر منقول از 28 فروردین شروع 
شده است که تا فردا فرصت دارد ضمن اینکه در مزایده های 

دیگر دوباره عرضه خواهد شد. 
ایزدی با بیان چهار هزار میلیارد تومان کل دو مزایده 
منقول و غیر منقول است، گفت: در این مزایده ها بحث 
مزایده  به  بود  مانده  باتکلیف  بود  سال ها  که  ماینرها 
گذاشته شد. سه هزار و 300 دستگاه ماینر برای فروش 
گذاشته است. دستگاه هایی که استاندارد تایید کند به 
آنها فروش می رود و در صورتی که استاندارد تایید نکند به 
فروش نخواهد رفت.  مدیرکل جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی استان تهران با اشاره به حمایت های وزیر امور 
اقتصاد و دارایی و رئیس سازمان اموال تملیکی در تسریع 
تعیین تکلیف کااها گفت: آقای خاندوزی و اجتهادی بیش 
، این نهاد را در رسیدن به اهداف خود  از حد توان و انتظار
در احقاق حقوق مردم حمایت کردند.  ایزدی بیان داشت: 
همکاری قوه قضائیه نیز منجر به تسریع در تعیین تکلیف 
گر این همکاری ها نبود  کااهای اموال تملیکی شد که ا

شاهد سرعت بخشی در کااها نمی شدیم. 

مدیرکل جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران: 

هفت هزار تن چای اموال تملیکی به مزایده گذاشته شد

وزیر اقتصاد ضمن اعام دریافت 110 هزار میلیارد تومان مالیات از 
ابربدهکاران در سال گذشته، گفت: امیدواریم حق پخش تلویزیونی 
بازی های پرسپولیس و استقال و همچنین مواردی که می تواند 
منجر به درآمدهای پایدار دو باشگاه شود را به سرانجام برسانیم و 

دغدغه میلیون ها هوادار این دو باشگاه برطرف شود. 
گذاری مالکیت استقال و  سیداحسان خاندوزی در آیین وا
پرسپولیس به بخش خصوصی اظهار کرد: یادمان است که در موضوع 
انتقال استقال و پرسپولیس به دولت چه گفتند. بعضا عنوان می شد 
که از این حرف ها گوشمان پر است و بسیار اباغ شده اما دولت ها در 
ایران چنین اراده ای از خود نشان نمی دهند. اما امروز شاهدیم که 
امروز با یک همت و همدلی جمعی بین تمام ارکان و خانواده ورزش 

گذاری دو باشگاه پرسپولیس و استقال هستیم.  کشور شاهد وا
وی افزود: امروز بحمدا... در حوزه دو باشگاه پرطرفدار و مردمی، 

یکی از پروژه های ناتمام دولت سیزدهم به سرانجام رسید. 
وزیر امور اقتصادی با بیان اینکه ما نسبت به اصل مشارکت 
طلبیدن مردم و بخش غیردولتی اراده جدی داریم، گفت: در اسفند 
1400 یعنی شش ماهه اول شروع به کار دولت گام اول یعنی موضوع 
افزایش سرمایه پرسپولیس و استقال و خصوصی سازی آنها و 

گذاری 10 درصد سهام آنها به مردم صورت گرفت.  وا
کید کرد: جای مجموعه های بزرگ کشور در بازار سرمایه  خاندوزی تا
خالی است که مقدمات حضور آنها را فراهم می کنیم. با وزارت نفت 
کره می کنیم که پاایشگاه بزرگ خلیج فارس را وارد بورس کنیم. با  مذا

کره شدیم که پروژه های جذاب معدنی کشور  وزارت صمت وارد مذا
را به مشارکت مردمی و تامین مالی جمعی مردمی، فراخوان کنیم. 

گذاری باید بر اساس اهلیت و تخصص باشد،  وی با بیان اینکه وا
گذاری های چندان زیادی نداشتیم. شاید  گفت: در دولت سیزدهم وا
گذاری سهام هلدینگ خلیج فارس بود که به  یکی از موارد مهم آن وا
گذار شد. نگاه ما بلندمدت است که دوباره  یک مجموعه تخصصی وا
گذاری ها برگردد. یعنی متقاضیان کسانی باشند که کار حرفه ای  این وا

را خوب انجام دهند. 
گفت:  سرخابی ها  تلویزیونی  پخش  حق  درباره  اقتصاد  وزیر 
امیدواریم این موضوع و مواردی که می تواند منجر به درآمدهای پایدار 
دو باشگاه شود به سرانجام برسانیم و دغدغه میلیون ها هوادار این 

دو باشگاه برطرف شود. 
به گفته خاندوزی، استفاده از مدیریت های غیردولتی باید تکمیل 
شود که ما آرام آرام بخش های غیردولتی را برای مدیریت بنگاه های 

اقتصادی داشته باشیم. 
گذاری  همچنین وزیر امور اقتصادی و دارایی در حاشیه آیین وا
استقال و پرسپولیس به بخش خصوصی اظهار کرد: سال گذشته 
از محل ابربدهکاران مالیاتی 110 هزار میلیارد تومان مالیات معوقه 

وصول کردیم. 
وی افزود: مالیات معوقه ابربدهکاران شامل برخی شرکت های 
زیرمجموعه بانک ها و مالیات خود بانک ها بود که واصل شد. از این 

طریق فشار به مودیان مالیاتی کوچک کاهش پیدا کرد. 

وزیر اقتصاد: 

حق پخش 
نی  یو یز تلو
سرخابی ها را به 
سرانجام می رسانیم



زهره حمیدی با اشاره به وضعیت سامتی 
خود بعد از ابتا به سرطان بیان کرد که این 
روزها حال خوبی دارد و چند جلسه شیمی 
درمانی انجام داده است. زهره حمیدی بازیگر 
سینما و تلویزیون بعد از درگیرشدن با سرطان 
از وضعیت سامتی خود در این روزها خبر داد 
« بیان کرد: این روزها حالم خوب  و به »مهر
است خدا را شکر ولی دوران سختی بود. به ویژه 
وقتی این خبر را شنیدم خیلی شنیدنش 
سخت بود و شوکه شدم. وی ادامه داد: یکی 
گفتم باید  دو روز شوکه بودم اما به خودم 
مبارزه کنم و بافاصله به فکر درمان افتادم و 
در عرض چند روز شیمی درمانی را شروع کردم. 
حمیدی درباره درد خود پیش از اینکه بداند 
چه بیماری ای دارد، توضیح داد: من سه ماه 
درد داشتم و زیر قفسه سینه و پشت کمرم به 
شدت درد می کرد اما هیچ دکتری نمی فهمید 
چه مشکلی دارم هر دکتری می رفتم داروهایی 
برای گوارش می داد و فکر می کرد برای روده و 
معده است تا اینکه یک پزشک عمومی معاینه 
کرد و تشخیص داد. سریعا هم نامه نوشت برای 
، آزمایش آندوسکوپی دادم و  درمانگاه فیروزگر

فهمیدند که مبتا به سرطان پانکراس شدم.

    سیگار را ترک کردم 

دایل  می کند  فکر  اینکه  درباره  وی 
بیماری اش چه بوده است، یادآور شد: پزشکان 
گفتند می تواند از سیگارکشیدن باشد که بعد 
از آن دیگر سیگار را ترک کردم و از آن متنفر 
شدم. استرس و بد غذاخوردن هم می توانست 
از دیگر دایل بیماری باشد. من صبحانه 
نمی خوردم، ناهار هم نمی خوردم و تنها شب 

غذا می خوردم. به هر حال همه اینها موثر 
است. حمیدی درباره جلسات شیمی درمانی 
نیز عنوان کرد: خیلی سریع شروع به شیمی 
درمانی کردم تا اان پنج جلسه شیمی درمانی 
داشته ام که هر 1۵ روز یکبار بود البته برخی 
جلسات به تعویق هم می افتاد. من از 7۵ کیلو 
به ۵0 کیلو رسیدم و ضعف بدنی برایم ایجاد 
شده است. این بازیگر تلویزیون درباره وضعیت 
فعلی خود تصریح کرد: خدا را شکر مردم در این 
مدت خیلی برایم دعا کردند. نمی دانم چطور 

از مردم تشکر کنم، می دانم که دعای دسته 
جمعی خیلی تاثیر دارد و فکر می کنم این حال 
خوب را آنها به من دادند. حمیدی همچنین 
با گایه گفت: از تلویزیون و از وزارت ارشاد 
دلخورم که حتی یک زنگ نزدند تا حالم را 
بپرسند. من 3۵ سال برای اینها کار کردم اما 
هیچکدام تماس نگرفتند ببینند چه مشکلی 
دارم. وی درباره دریافت دارو و اینکه مشکلی 
دارد یا خیر بیان کرد: داروها را خدا را شکر از 

هال احمر می گیرم. 

    هیچوقت ناامید نبودم 

وی درباره روند شیمی درمانی نیز توضیح 
داد: اان قرص می خورم چون غده کوچیک 
شده است و گفتند فعا شیمی درمانی نیاز 
نیست تا بعد از حدود یکی دو هفته دوباره برای 
معاینه بروم. حمیدی درباره حفظ روحیه خود 
در این ایام عنوان کرد: هیچوقت ناامید نبودم، 
دایم می گفتم من خوب می شوم. این بازیگر 
گفت: بعد از این بیماری یک انسان جدیدتر 
شدم، دیگر فقط دوست دارم کاری کنم که خدا 

دوست داشته باشد. 

صــدا
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سینما
 آل پاچینو بازیگر
ک شد  فیلم ترسنا

ک با  آل پاچینو و دن استیونز در فیلمی ترسنا
عنوان »آیین« در نقش کشیش های مشکل دار 
بازی می کنند. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، 
کی  آ ل پاچینو و دن استیونز در فیلم ترسنا
درباره جن گیری با عنوان »آیین« به کارگردانی 
می کنند.  همکاری  یکدیگر  با  میدل  دیوید 
فیلمنامه »آیین« توسط دیوید میدل و انریکو 
ناتال نوشته شده و اندرو استیونز، میچل ولش 
و ناتال تهیه کننده آن هستند. اشلی گرین و 
ابیگیل کوون دیگر بازیگران فیلم را تشکیل 
داده اند. این فیلم بر اساس یک داستان واقعی 
و درباره 2 کشیش است؛ یکی از آن ها )استیونز( 
ایمان خود را زیرسوال برده و دیگری )پاچینو( 
در حال حسابرسی با گذشته پر دردسر خود 
غ از تفاوت هایشان یک  است. آن ها باید فار
زن جوان تسخیر شده را در مجموعه ای از 
جن گیری  دهند.  نجات  ک  خطرنا حوادث 
این فیلم تصویری واقعی از اما اشمیت را ارائه 
می کند. پرونده این زن آمریکایی مستندترین 
جن گیری در تاریخ آمریکاست. فیلمبرداری 
این فیلم ژانویه امسال در می سی سی پی انجام 
شده و» »XYZفیلمز حقوق جهانی این فیلم 
را به دست آورده و قصد دارد آن را سال 202۵ 
کران کند و برای توزیع بین المللی آن در بازار  ا
کن برنامه ریزی کرده است. پاچینو پروژه های 
که »مودی« فیلم  متعددی در دست دارد 
زندگینامه ای به کارگردانی جانی دپ درباره 
زندگی هنرمند ایتالیایی آمادئو مودیلیانی از 
جمله آن هاست. استیونز هم بازیگر 2 فیلم 
کونگ: امپراتوری جدید«  گودزیا در برابر  «
کران هستند.  و »ابیگیل« است که در حال ا
کشتن کِنِت چمبرلین«  آخرین فیلم میدل، »
کران و با تحسین  در سال 201۹ در سینماها ا
منتقدان مواجه شد و نامزدی چندین جایزه 
از جمله ایندیپندنت اسپرایت و گاتهام را به 
دست آورد. ناتال شریک میدل و او هم از تیم 
تهیه کنندگی،  و  است  فیلم  همین  سازنده 
داشت.  برعهده  را  آن  در  بازی  و  تدوین 
همکاری های میدل و ناتال بیش از 12 جایزه 
جشنواره های مختلف سینمایی، 3 نامزدی 
جایزه اسپرایت و یک نامزدی جایزه گاتهام 

دریافت کرده است.

کنش به تصویب بسته  سخنگوی کاخ کرملین در وا
جدید کمک آمریکا به اوکراین در کنگره ایاات متحده، 
آمریکا  نظامی  سخت افزارهای  بیشتر  تحویل  گفت: 
وضعیت در میدان جنگ را به نفع کی یف تغییر نمی دهد. 
به گزارش خبرگزاری تاس، دیمیتری پسکوف اظهار داشت: 
وضعیت در میدان جنگ خیلی واضح و روشن است. ما 
کید کردیم که همه این ساح های  پیش از این نیز بارها تا
کنون نیز در اوکراین وجود  جدید که احتمال می رود هم ا
دارند، روند خط مقدم را تغییر نخواهد داد. سخنگوی 
کاخ کرملین خاطرنشان کرد که یکسال پیش مخالفان 

به همه می گفتند منتظر لحظه ای هستند که روسیه در 
میدان نبرد شکست بخورد. وی ادامه داد: »با هر میلیارد 
داری که ایاات متحده برای ارسال ساح به اوکراین 
ج کرده است، همه جهانیان منتظر شکست روسیه  خر
بودند ولی سپس در مورد فروپاشی قریب الوقوع رژیم 
اوکراین شروع به عزاداری کردند.« پسکوف گفت: حاا 
وضعیت به گونه ای است که با هر میلیارد داری که آمریکا 
ج می کند، همه درباره  برای ارسال ساح به اوکراین خر
جلوگیری از سقوط کی یف صحبت می کنند. چند روز پس 
از تصویب بسته حمایتی ۹۵ میلیارد داری برای اوکراین، 

اسرائیل و تایوان در مجلس نمایندگان آمریکا، مجلس 
سنای آمریکا این بسته را به تصویب رساند. مجلس سنای 
آمریکا بسته کمک ۹۵ میلیارد داری حمایت از اوکراین، 
رژیم صهیونیستی و تایوان را تصویب کرد. این بسته هفته 
گذشته پس از ماه ها تاخیر و اختاف به تصویب مجلس 
کنون پس از تصویب این بسته در سنا،  نمایندگان رسید. ا
جو بایدن نیز این قانون را امضا خواهد کرد. این بسته 
شامل نزدیک به 61 میلیارد دار کمک به اوکراین، بیش 
از 26 میلیارد دار برای رژیم صهیونیستی و 8 میلیارد دار 

برای منطقه هند و اقیانوسیه است.

نظامی  رزمایش  روسیه  خارجه  وزارت  سخنگوی 
پیش روی ناتو در فناند را اقدامی تحریک آمیز خواند. 
، ماریا زاخارووا، سخنگوی وزارت خارجه  به گزارش رویترز
روسیه، رزمایش ناتو در فناند را که 26 آوریل)هفتم آوریل( 
آغاز خواهد شد، اقدامی تحریک آمیز توصیف کرد. زاخارووا 
کرد: رزمایش نظامی ناتو در مجاورت مرزهای  کید  تا
روسیه ماهیتی تحریک آمیز دارد. وی تصریح کرد: هدف 
این رزمایش ها اعمال فشار نظامی بر فدراسیون روسیه 

از طریق نمایش زور و به اصطاح چنگ و دندان نشان 
دادن است. این رزمایش ها خطر حوداث نظامی احتمالی 
را افزایش می دهد. پیش تر، دیمیتری پسکوف، سخنگوی 
کرملین در آستانه هفتادوپنجمین سال تاسیس این ائتاف 
نظامی تحت رهبری آمریکا که فردا برگزار می شود، اظهارکرد: 
کنون روسیه و ناتو در وضعیت رویارویی مستقیم  »هم ا
کید کرد: در واقع، روابط حاا به سطح  هستند.« پسکوف تا
رویارویی مستقیم تنزل پیدا کرده است. ناتو همین حاا در 

جنگ در اطراف اوکراین مداخله دارد و همچنان به سمت 
مرزهای ما حرکت کرده و زیرساخت های نظامی خود را رو 
به مرزهای ما گسترش می دهد. گسترش دائمی ناتو به 
ل وادیمیر  سمت شرق اروپا، به محل مناقشه و استدا
پوتین، رئیس جمهور روسیه بدل شده است به طوری که 
او بیش از دو سال پیش با اشاره به عدم پایبندی ناتو به 
وعده هایش مبنی بر عدم گسترش به شرق اروپا دستور آغاز 

عملیات نظامی مسکو در این کشور را صادر کرد.

دیمیتری پسکوف: 

 بسته تسلیحاتی آمریکا جنگ را به نفع »کی یف« تغییر نمی دهد

وزارت خارجه روسیه:

ناتو چنگ و دندان نشان می دهد

بیـــن المـــلل
 

 

گــــزارش
 دیلی تلگراف: 

 اوکراین فقط ۶ ماه وقت دارد
که  داشت  وجود  زیادی  انتظار  گذشته  تابستان 
ضدحمله »بزرگ« اوکراین که علیه نیروهای روسی آغاز 
شده بود، باعث به عقب رانده شدن نیروهای روسی شود 
و کی یف پیروز شود اما این اتفاق نیفتاد. به گزارش ایسنا، 
روزنامه دیلی تلگراف در گزارشی می نویسد: ضدحمله 
اوکراین نه تنها موفقیت آمیز نبود بلکه با شکست روبه رو 
شد و دستاوردهای کمی برای کی یف در پی داشت. این 
شکست را می توان تا حدی به گردن امتناع غربی ها برای 
تامین کمک های نظامی مناسب برای اوکراین انداخت. 
کنش مسکوت در سیاستگذاری های  نتیجه این اقدام وا
داخلی اروپایی ها و آمریکا بود که بی شک به شکست و 
کامی جو بایدن، رئیس جمهور ایاات متحده در تصویب  نا
به موقع بسته کمک بیشتر در کنگره و همچنین بی میلی 
کشورهای اروپایی در تشدید کمک های خود به اوکراین 
منجر شد. ترکیبی از تلفات و کمبود مهمات در اوکراین به 
نیروهای روسی اجازه داده تا به نبرد برگردند و مناطقی 
کنترل خود دربیاورند. نیروهای  استراتژیک را تحت 
روسی در پیشرفت های خود دستاوردهای خوبی در 
خط مقدم داشته اند. به طوری که اوکراین مجبور شد 
کند و همچنین خسارات  تا یکسری از مناطق را رها 
جدی به زیرساخت های این کشور در نتیجه حمات 
کنون انگلیس و آمریکا  هوایی نیروهای روسی وارد آمد. ا
بسته کمکی اضافی شامل سیستم های دفاع هوایی، 
موشک های دوربرد و مهمات را به اوکراین اعام کرده 
گر لندن و واشنگتن ارسال تسلیحات و مهمات  است. ا
را به کی یف تسریع بخشند، اوکراین قادر خواهد بود تا 
در خط مقدم ثبات داشته باشد و از زیرساخت هایش 
نیز حفاظت کند. در واقع اوکراین فقط 6 ماه وقت دارد تا 
خود را باز یابد. این ممکن است در مواجهه با حمله بزرگ 
روسیه در تابستان حیاتی باشد. با اینکه بسته کمکی 
جدید برای اوکراین شاید باعث موفقیت نسبی این کشور 
شود، اما کی یف را قادر نمی سازد تا به پیشرفت قابل 
ماحظه ای دست پیدا کند و به صحنه برگردد. روسیه 
یک رشد اقتصادی فزاینده ای را در این دوره جنگ داشته 
کنون نیز در حال ایجاد سطوح عظیم نیرو است که  و ا
خودشان را برای محقق شدن اهداف وادیمیر پوتین، 
گر مسکو بتواند  رئیس جمهور روسیه قربانی می کنند. ا
به موفقیتی شگرف در تابستان دست پیدا کند که شاید 
شامل خارکیف، دومین شهر اوکراین شود، دیگر میل و 
رغبتی برای غرب نماند که هزینه بیشتری برای اوکراین 
در زمستان پیش رو صرف کنند. این چشم انداز تیره و 
تار با عدم اطمینان بیشتر در مورد انتخابات ریاست 
جمهوری در آمریکا و انتخابات پارلمانی در انگلیس بدتر 
هم می شود. به نظر می رسد به دلیل سطحی از عزم و اراده 
که در میان متحدان غربی اوکراین دیده نمی شود، این 

جنگ پایانی خوش برای روسیه داشته باشد.

الکساندر لوکاشنکو:

 پرستیژ بین المللی واشنگتن و لندن در حال افول است
کوتــــاه

هفتمین  در  لوکاشنکو  الکساندر 
گفت:  مینسک  در  باروس  خلق  کنگره 
در  لندن  و  واشنگتن  بین المللی  پرستیژ 
باروس  رئیس جمهور  است.  افول  حال 
بی ثبات کننده  »جنگ های  داد:  ادامه 
نفر  هزاران  آوارگی  و  بی خانمانی  باعث 
کسی است؟  شده است. این به نفع چه 
این  سرزمین ها  این  آن سوی  آنهایی که 
جنگ های طوانی و خونین را مدیریت و 
نظارت می کنند و منافع آنها را می سنجند. 
به ویژه  غربی  ملیتی  چند  تجارت های 
که خودشان را در این  کسون ها  آنگلوسا
غنی  چشمگیری  طرز  به  اخیر  سال های 
از  نقل  به  دارد.  حقیقت  این  کرده اند. 
خبرگزاری  BelTA، وی افزود: آیا واشنگتن و 
لندن از نظر شهرت و اقتدار سیاسی در عرصه 
بین المللی در طول سال ها قوی تر شده اند؟ 
نه. برعکس، ما می بینیم که چگونه جایگاه 

واقعا  زمانی  که  قدرت هایی  این  جهانی 
تاثیرگذار بودند، در حال فروپاشی است. 
فروپاشی اقتصادی دور از دسترس نیست. 
کارشناسان در حال حاضر در مورد بی ثباتی 

هرم جهانی دار صحبت می کنند. لوکاشنکو 
همچنین اوکراین را میدان آزمایشی خواند 
تعیین  جهانی  نظم  سرنوشت  آن  در  که 
کید کرد  می شود. رئیس جمهور باروس تا

که بزرگ ترین قدرت های هسته ای در حال 
ک خود در حال جنگ هستند.  حاضر در خا
وی ادامه داد: هم ولودیمیر زلنسکی و هم 
روسای جمهور سابق اوکراین مسئول آنچه 
خ می دهد.  هستند که دارد در این کشور ر
افزود:  همچنین  باروس  رئیس جمهور 
»مردم به سمت فقر سوق داده می شوند 
آنهایی که در راس قرار دارند، از ثروت  و 
دزدیده شده لذت می برند. بیرون آوردن 
مردم به خیابان ها و فروپاشی کشور تاش 
زیادی نمی خواهد. کافیست حساب های 
بانک های خارجی را به یاد داشته باشید. 
و در  رها می کنند  را  کشور  کمان  خود حا
ریاست  دوران  در  اینها  همه  اوکراین، 
جمهوری زلنسکی ایجاد نشده است. او تنها 
مقصر آنچه اتفاق می افتد، نیست. تمامی 
روسای جمهور سابق اوکراین، این کشور را 

به یغما برده اند.«

بازداشت مقام ارشد ارتش روسیه 
یک مقام ارشد ارتش روسیه به ظن دریافت رشوه 
دستگیر شده است و در صورت اثبات، بیش از 10 سال 
حبس در انتظار اوست. به گزارش ایسنا، دستگیری 
»تیمور ایوانف« 48 ساله که یکی از 12 معاون وزیر دفاع 
خ می دهد. این  روسیه است، در میانه جنگ اوکراین ر
فرد توسط آمریکا و اتحادیه اروپا در سال 2022 و پس 
از آغاز جنگ اوکراین تحریم شد. خبرگزاری نووستی 
روسیه از قول دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین 
گزارش داد: وادیمیر پوتین و سرگئی شویگو، درباره 
دستگیری این فرد که از اعضای برجسته ارتش است، 
بازداشت  روسیه  تحقیقات  کمیته  شده اند.  مطلع 
ایوانف را بدون ذکر جزئیات مربوطه گزارش و اعام کرد: 
این فرد به دریافت رشوه ای بزرگ که تا 1۵ سال حبس 
در پی دارد، مظنون است. بر اساس گزارش وب سایت 
وزارت دفاع روسیه، ایوانف در سال 2016 در حکم 
ریاست جمهوری در این سمت منصوب شد و نظارت 
بر مدیریت، پشتیبانی درمانی و مسکن ارتش، ساخت 
و ساز و بازسازی تاسیسات نظامی روسیه را بر عهده 
داشت. رسانه های روسی گزارش دادند که وی مسئول 
یکسری ساخت و سازها در ماریوپل، شهر بندری در 
منطقه دونتسک بوده است. کانال تلویزیونی زوزدا در 
تابستان 2022 گزارش کرد که وزارت دفاع روسیه در حال 
ساخت یک بلوک کاما مسکونی در شهر ماریوپل است 
و تصاویری از این مقام برجسته ارتش روسیه را در این 
مکان منتشر کرد. در همان سال، گروه الکسی ناوالنی، 
که ایوانف و  کرد  کرملین ادعا  منتقد برجسته سابق 
خانواده اش زندگی خیلی لوکسی دارند و به سفرهای 
پرهزینه می روند، در مهمانی های پر زرق و برق حضور 

دارند و در عمارتی بسیار گران بها زندگی می کنند.

پادشاه عربستان بستری شد
تلویزیون رسمی عربستان، اعام کرد که »ملک سلمان 
بن عبدالعزیز« پادشاه این کشور در بیمارستان تخصصی 
»ملک فیصل« در شهر جده بستری شده است. به 
گزارش ایرنا به نقل از »عربی 21«، دیوان پادشاهی 
عربستان اعام کرد که دلیل بستری ملک سلمان در 
بیمارستان، انجام معاینات دوره ای به مدت چند ساعت 
بوده است. ملک سلمان بن عبدالعزیز در سال 201۵ و 
پس از آنکه به مدت 2 سال و نیم ولیعهد عربستان بود، 
به پادشاهی این کشور رسید. ملک سلمان 88 ساله، 
در ماه ژوئیه 2022 نیز برای انجام معاینات پزشکی در 
بیمارستان بستری شد و در سال 2020 نیز تحت عمل 

جراحی برداشتن طحال قرار گرفت.

پژوهش ستون مستندسازی رادیویی 
کید بر  یکی از نامزدهای بخش مستندهای مستمر با تا
کید کرد که مستندساز در حوزه ساخت  موضوع پژوهش تا
مستندهای رادیویی می تواند با پژوهش صحیح یک سوژه 
کار قرار دهد. محسن شاهمرادی،  مناسب را دستمایه 
تهیه کننده شبکه های رادیویی ورزش و جوان و نامزد بخش 
ک« درباره  مستندهای مستمر در جشنواره رادیویی »پژوا
« گفت: من تقریبا به مدت  حضورش در این دوره به »مهر
17 سال است که تهیه کننده و گوینده برنامه های مختلف 
رادیویی هستم. سال گذشته با اثر »جهان در جام« برگزیده 
ک شدم و امسال  بخش مستمر آثار بلند جشنواره پژوا
هم دوباره در این جشنواره حضور داشتم. وی که امسال 
توانست دیپلم افتخار جشنواره را از آن خود کند درباره شروع 
به کار در رادیو بیان کرد: من کارم را در سال 86 با مرکز زنجان 
شروع کردم و اواخر سال ۹0 وارد رادیو جوان شدم. در حال 
حاضر برنامه »دو آتیشه« را برای رادیو ورزش و »هواداری« 
را برای رادیو ورزش تهیه می کنم. شاهمرادی درباره مستند 
»آسیا در جام« ادامه داد: به مناسبت جام ملت های 
آسیا ایده ای داشتم که طبق آن بتوانم 24 کشوری را که 
در رقابت ها شرکت می کنند به مردم معرفی کنم تا از وجوه 
، اقتصاد، سیاسی- تاریخی،  مختلف ورزش، فرهنگ، هنر
جغرافیایی این کشورها شناخت پیدا کنند. وی اضافه کرد: 
به طور مثال در مورد کشور هند سعی کردیم مخاطبان خود 
را با فرهنگ، آداب و رسوم و مسائل عجیب و باورنکردنی آن 
کشورها، حتی شعرشان آشنا کنم. نام برنامه را گذاشتیم 
»آسیا در جام« و این برنامه در ایام جام ملت های آسیا از 
رادیو ورزش پخش می شد که خودم گویندگی و تهیه کنندگی 
آن را بر عهده داشتم. شاهمرادی یاداور شد: در واقع هدفم 
فقط بیان مسائل مربوط به ورزش نبود و عاقه مند بودم 
مخاطبم بیشتر از این مسائل در مورد گروه های شرکت کننده 
در جام ملت های آسیا اطاعات کسب کند. این گوینده 
و تهیه کننده رادیو درباره نقش پژوهش در مستندسازی 
افزود: من به همراه مهدی زارعی پژوهش های این برنامه را به 
مدت سه ماه انجام دادیم که از منابع اینترنت، مقاله، کتاب و 
مصاحبه با افرادی که تجربه حضور در آن کشورها را داشتند، 
اطاعات مورد نظر را به دست آوردم. پژوهش ستون خیمه 
مستند است و مستندساز در حوزه ساخت مستندهای 
رادیویی می تواند با پژوهش صحیح یک سوژه مناسب را 
دستمایه کار قرار دهد. وی تصریح کرد: من از سال های دور 
مشغول ساخت مستندسازی هستم. مستند جزو قالب های 
برنامه سازی در تراز علمی است و به نظرم برنامه ساز برای 
ساخت مستند باید آموزش ببیند. این آموزش ها شامل 
پژوهش، موضوع، گویندگی و… می شود. در مجموع ما برای 
اینکه بخواهیم مستندساز خوبی باشیم نیازمند آموزش در 

این حوزه هستیم.

زهره حمیدی از وضعیت پس از سرطان گفت

انسان دیگری شدم و حالم خوب است

کارگردانی امیرحسین  گودو« به  نمایش »در انتظار 
جوانی که در سال ۹7 روی صحنه رفت، بعد از 6 سال و در 
اوخر بهار سالجاری در تماشاخانه هیاج، بار دیگر اجرا 
می شود. امیرحسین جوانی، کارگردان جوان تئاتر به »مهر« 
گفت: بعد از مواجهه اولم با نمایشنامه »در انتظار گودو« در 
سال ۹۵ و آشنایی با فضای خاص این نمایشنامه، همیشه 
در فکر طراحی یک اجرای متناسب با شرایط و حال و هوای 
روز جامعه ایران برای این متن بودم. این فرصت به کمک 
سیامک صفری در سال ۹7 مهیا شد و به مدت 6 ماه با یک 
گروه دانشجویی که نخستین تجربیات صحنه ای خود را 
کسب می کرد، روی متن کار کردیم و در هشتمین جشنواره 
دانشجویی »ثمر« به صحنه بردیم. کار در آن دوره بهترین 
کار جشنواره شد و چندین جایزه دیگر را از آن خود کرد. وی 
ادامه داد: جشنواره در سالن نوفل لوشاتو برگزار می شد و 

همین امر باعث شد مدیریت مجموعه از ما دعوت کند 
تا نمایش را در نوفل لوشاتو در قالب اجرای عمومی روی 
کید کرد: متن »در انتظار گودو«  صحنه ببریم. جوانی تا
یک کنجکاوی را در مخاطب بر می انگیزد و همین باعث 
پرمخاطب بودن این اثر می شود. این کارگردان تئاتر یادآور 
شد: اجرای »در انتظار گودو« در آن سال با استقبال خوب 
مخاطبان همراه بود. دلیل دیگر تمرین های خیلی فشرده، 
دقیق و ظریف 6 ماهه ما روی متن بود و به همراه گروه 
نمایش توانستیم اجرایی سرحال را برای این متن داشته 
باشیم. اجرا به جایی رسیده بود که صندلی ها خالی نبود و 
مخاطبان چند ردیف روی زمین می نشستند. من مجبور 
شدم در برخی شب ها طراحی اجرای خود را تغییر دهم تا 
میزبان مخاطبان باشیم. وی اظهار کرد: بعد از اجراهای 
موفق سال ۹7 و ۹8 »در انتظار گودو«، همیشه این سودا 

را داشتم که این نمایش می توانست اجراهای بیشتری 
را تجربه کند و همیشه به گروه می گفتم که دور جدیدی 
از اجرا را آغاز خواهیم کرد. متاسفانه شرایط مختلف از 
جمله شیوع کرونا باعث شد تا این امر میسر نشود. پاییز 
سال 1402 فکر اجرای مجدد »در انتظار گودو« بار دیگر به 
ذهنم آمد. در ابتدا به سراغ گروه اولیه اجرا رفتم ولی آن ها 
امکان حضور در دور جدید را نداشتند. با سجاد افشاریان 
برای اجرای مجدد »در انتظار گودو« صحبت کردم تا روی 
صحنه ببرم. در پاییز سال گذشته به توافق رسیدیم و شروع 
به جمع کردن ایده ها و ایده هایی که در آن اجرای اولیه 
نمایش نبود رفتم. جوانی درباره زمان و مکان اجرای مجدد 
نمایش »در انتظار گودو«، گفت: قرار است اواخر فصل بهار 
سالجاری و در تماشاخانه هیاج، نمایش »در انتظار گودو« 

را روی صحنه ببریم.

۶ سال زندگی با »در انتظار گودو«
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کستان رخ می دهد یک بازی  آنچه میان طالبان و ارتش پا
کتیک جدید و یک ترفند ماهرانه است؛ تا  استخباراتی، یک تا
بازی موجود در وجود طالبان خاصه شود و اسام آباد بتواند 
از آن به نفع خود استفاده کند. در غیر آن صورت، در حال 
کستان  کثریت خانواده های سران طالبان، در پا حاضر که ا
هستند و ارتباطات مشکوک و مورد تردید استخباراتی که 
کستان به گونه  میان سران این گروه و استخبارات نظامی پا
تاریخی وجود داشته است، امکان هر نوع تمرد را از طالبان 
کستان سلب می کند. به باور من، منطقی هم  در برابر پا
نیست که تصور شود، فصلی از تنش میان اسام آباد و طالبان 
به وجود آمده باشد. به عاوه، درگیری میان طالبان و ارتش 
کستان، فصل جدیدی از بازی هایی است که در منطقه به  پا
کستانی به  اشاره انگلیس، آمریکا و تحت مدیریت نظامیان پا
راه انداخته شده است. فصلی از تحول در نوع بازی و ایجاد 
یک فضای کاذب و وارونه، برای اپوشانی حقایق موجود در 
کستان. زیرا، از لحاظ ماهیتی  مورد روابط پیچیدۀ طالبان و پا
کستان است.  طالبان یک عنصر و ابزار تحت کنترل نزد پا
خ می دهد، بیشتر  درگیری های گاه و بیگاه که در منطقه ر
، اختافات روی تقسیم منافع  روی کاروان های مواد مخدر
و نوع بازی های سیاسی و استخباراتی است. اما در بعضی 
کستان در برابر طالبان، به نسبت پیوند  کنش پا مواقع، وا
احتمالی ای است که امکان دارد میان عناصر پشتون در 
کستان و طالبان شکل گیرد و در آینده به یک چالش برای  پا
کستان، مبدل شود. با این حال، طالبان نسبت به وضعیت  پا
کستان هم هدفمندانه در این  موجود دارای نفع هستند و پا
خصوص، بازی می کند. به طور مثال طالبان برای بلند بردن 
وجهه پر خدشه شان در سطح داخلی، می خواهند حس 
ک و نوع تاش برای باز پس گیری  ملی گرایی، دفاع از خا
مناطق مورد ادعای افغانستان در آن طرف خط دیورند 
کستان، با  یک نظام با مسئولیت نشان دهند. در حالی که پا
عین سناریو، در تاش است از یک طرف با ارسال پیامی، هر 
گونه بازی احتمالی از طرف هند و سایر کشور های منطقه را 
، نشان دهد که  روی کارت طالبان، رصد کند و از طرف دیگر
قربانی تروریسم است. البته که روند رو به افزایش تمایات 
کستان  کن در پا استقال طلبانۀ تبارگرایانه در میان اقوام سا
مانند بلوچ ها، پشتون ها و پنجابی و سندی ها، خطری 
کستان، اما تا آن مرز که  جدی است برای آینده سیاسی پا
، کاری انجام دهند  طالبان افغانستان بتوانند در این مسیر
که منافع اسام آباد را با خطر مواجه کند، چندان منطقی 
به نظر نمی رسد. ضمنا، با توجه به خصلت و پیوند طالبان 
افغانستان با تروریسم فراملی و گروه های افراطی در منطقه 
و فرامنطقه و برنامه ای که قرار است این گروه برای بی ثبات 
سازی منطقه انجام دهد، تنش میان کشورهای منطقه با 
طالبان و حتی کشورهای حامی این گروه، از نظر امنیتی، 
کستان و تداوم  اجتناب ناپذیر است، اما نافرمانی طالبان از پا
این وضعیت را نمی توان فعا پیش بینی کرد. طالبان با اتحاد 
ایدئولوژیک با سایر گروه های تروریستی از جمله تی تی پی، 
کستان هستند. امکان  ابزاری در خدمت منافع امنیتی پا
ادامه تحرکات این چنینی نظامی و درگیری های مرزی میان 
کستان، بسیار ضعیف است؛ زیرا از لحاظ توان  این گروه و پا
نظامی، امکانات تسهیاتی و تسلیحاتی، نفربری و تدارک 
جنگ برای درازمدت، طالبان خیلی آسیب پذیرند. از طرف 
کستان، با بحران سیاسی، اقتصادی  ، در شرایطی که پا دیگر
و مقابله با گروه های بلوچ و همچنین رقابت نفسگیر با هند 
به گونه تاریخی، مواجه است، تداوم چنین سناریوی جنگی، 
منطقی به نظر نمی رسد. ولی فصلی بودن و مقطعی بودن 
کستانی، یک  این درگیری ها، بر اساس برنامه نظامیان پا
تجربه ثابت شده است. از این گذشته، بازی تاجایی پیچیده 
کستانی ها می خواهند پای چین را در قضیه،  است که حتی پا
دخیل سازند و نشان دهند باای طالبان افغانستان، کنترلی 
کستان از چین  کستان نوشته که پا ندارند. روزنامه دان پا
بخواهد تا طالبان را تنبیه کند، در حالی که باور غالب بر این 
کستان، واسطه ای است در راستای گرم شدن  است که پا
گرچه چینی ها در پی نفوذ در  روابط میان طالبان و چین. ا
افغانستان تحت کنترل طالبان اند، اما مجال کمتر بازی 
موثر و کارساز را دارند که بتواند اهداف پکن را بر آورده کند، 
زیرا طالبان از خود رهبر دارند و تصمیم نهایی را رهبراصلی 
این گروه می گیرد. بر کسی پوشیده نیست که طالبان مطلقا 
کستان اند.  یک برنامه انگلیسی – آمریکایی تحت مدیریت پا
کستان تاش می کند با منطقه ای نشان  ، پا از سوی دیگر
دادن موضوع، پای منطقه را به این بحران خودساخته، 
کستانی،  بکشاند و خود امتیاز کسب کند. زیرا نظامیان پا
به خوبی می دانند که هر نوع دخالت بیرونی )منطقه ای 
و فرامنطقه ای( سرازیر شدن پول هایی را باعث می شود 
که بتوان از آن برای مقابله با بحران اقتصادی و مالی در 
کستان  که پا کرد. به این علت است  کستان، استفاده  پا
کمیت طالبان  برخاف محاسباتش که تصور کرده بود با حا
در افغانستان، از یک طرف به عمق استراتژیکش در این 
، می تواند از منطقه و فرامنطقه  کشور می رسد و از سوی دیگر
از حیث مدیر مستقیم این گروه، امتیاز کسب کند. اما حاا 
منطقه و فرامنطقه، به گونۀ دراماتیک داخل یک تعامل 
، تضعیف نقش  کار سازشکارانه با طالبان شده اند و این 
اسام آباد در بازی های بعدی در خصوص کارت طالبان را 
باعث می شود. به همین دلیل است که وزارت امور خارجه 
کستان را »شریک مهم و کلیدی« ایاات متحده  آمریکا، پا
می خواند و اذعان می دارد که زمانی که صحبت از مبارزه با 
تروریسم و مسائل امنیتی به میان می آید، با اسام آباد در 
کستان هم از وضعیت موجود، نفع  ارتباط منظم هستند. پا
می برد و کوشش می کند قضیه را با تروریسم فراملی که قرار 
است تمام منطقه را درگیر یک روند بی ثبات سازی منطقه ای 
کند، پیوند بزند. این کار باعث می شود تا دوباره منطقه و 
کستان رجوع کنند و کارت بازی، در دست  فرامنطقه، به پا

اسام آباد انحصارا باشد. 

کستان تنش نظامی میان طالبان و پا
 

یادداشت

 خوب شدن حال کارگر 
یعنی خوب شدن حال کشور

ادامه از صفحه 2| ایشان در تبیین تناقض و 
بهانه های دروغین غربی ها به نمونه غزه اشاره 
کردند و افزودند: از نظر آنها مردمِ تحت بمباران 
غزه تروریست هستند اما دولت خبیث و جعلی و 
بی رحم صهیونیستی که ظرف شش ماه نزدیک 
به 40 هزار نفر از جمله چند هزار کودک را قتل 
عام کرده، تروریست نیست. حضرت آیت ا... 
خامنه ای، هدف واقعی بدخواهان ایران از 
تحریم را در تنگنا گذاشتن جمهوری اسامی 
برای تبعیت از خطوط استعماری و استکباری 
و تسلیم در مقابل زورگویی های آنها دانستند 
و افزودند: برخی - ان شاءا... خیرخواهانه- 
که یک خواسته آمریکا  دائم توصیه می کنند 
را قبول کنید تا مشکل حل شود؛ در حالی که 
توقعات آمریکایی ها تمامی ندارند. ایشان با 
اشاره به سخنرانی چند سال قبل خود در موضوع 
هسته ای و بیان این مساله که »آمریکایی ها 
مشخص کنند که به چه حدی از عقب نشینی 
ایران در مساله هسته ای قانع خواهند شد«، 
گفتند: آنها هرگز حاضر نیستند این حد را مشخص 
که می خواهند با پیشروی قدم به قدم،  کنند، چرا
در نهایت تجهیزات هسته ای کشور را مانند آن 
کشور شمال آفریقا جمع آوری و صنعت هسته ای 
ایران را تعطیل کنند؛ در حالیکه بخش های 
مختلف کشور همچون سامت، پزشکی و دیگر 
عرصه ها به نتایج فعالیت های هسته ای نیاز 
کید مجدد بر  دارند. مقام معظم رهبری با تأ
هدف اصلی آمریکایی ها از تحریم یعنی تبعیت 
و تسلیم محض ملت ایران و جمهوری اسامی 
در زمینه های سیاسی و اقتصادی، گفتند: آنها 
می خواهند ثروت، آبرو و سیاست های ایران 
مانند برخی کشورها، در دست آمریکا باشد، 
اما نظام اسامی و غیرت اسامی و ملت بزرگ و 
ریشه دار ایران محال است که تسلیم زورگویی 
آنها شوند. ایشان، تحریم ها را باعث صدمه زدن 
به اقتصاد کشور و ایجاد مشکات اقتصادی 
خواندند اما افزودند: همین تحریم ها موجب 
ظرفیت های  بروز  و  استعدادها  شکوفایی 
داخل کشور هم شده است. حضرت آیت ا... 
خامنه ای، فرصت سازی از دشمنیِ دشمن را 
خاصیت یک ملت زنده برشمردند و افزودند: 
توصیه همیشگی بنده به جوانان و مسئوان 
است.  همین  کشور  متدین  و  غیور  مردم   و 

ایشان، پیشرفت های تسلیحاتی را نمونه ای از 
تبدیل تحریم ها به فرصت خواندند و افزودند: 
این پیشرفت که یک جایی خود را نشان داد، 
همه دشمنان را متعجب کرد که ایران اسامی 
چگونه توانسته است در شرایط تحریم این تعداد 

ساح پیشرفته را تولید کند. 
   ایران مستقل زیر بار زورگویی دشمنان 

نمی رود
ان شاءا...  افزودند:  رهبری  معظم  مقام 
بیشتر و بهتر و پیشرفته تر از این ساح ها نیز 
تولید خواهد شد، البته پیشرفت ها منحصر 
بخش های  در  و  نیست  هم  تسلیحات  به 
مختلف پزشکی، سامت و بعضی بخش های 
صنعتی و مهندسی، ایران جزو پیشتازان و 
برجستگان جهانی است؛ ضمن اینکه در بعضی 
بخش ها هم عقب هستیم که در صورت همت 
کرد.  و تاش، در آنها هم پیشرفت خواهیم 
ایشان تحریم ها را رو به کم اثر شدن دانستند 
و افزودند: اخیرا در یکی از گزارش های منابع 
ملی  ناخالص  تولید  افزایش  به  بین المللی، 
ایران اشاره شده بود که این، یعنی در کشور 
بیشتر و بهتر کار می شود، دل به کمک بیرون 
از مرزها بسته نشده و تحریم ها نتوانسته ایران 
را از پا درآورد و این روحیه باید در کشور تقویت 
شود. حضرت آیت ا... خامنه ای، با اشاره به 
راهپیمایی و تظاهرات ملت  ها در حمایت از 
فلسطینی ها و برافراشتن پرچم های فلسطین 
و حزب ا... در خیابان های اروپا و آمریکا، متهم 
کردن جمهوری اسامی ایران به حمایت از 
از مظلومان غزه  تروریسم به بهانه حمایت 
را موجب رسوایی اتهام زنندگان خواندند و 
کنون نه تنها ملت ایران بلکه همه  افزودند: ا
ملت ها از فلسطین حمایت می کنند. ایشان 
پرسیدند: آیا آن فلسطینی که در مقابل ظلم 
شهرک نشین غاصب برای غصب خانه خود 
ایستادگی می کند تروریست است؟ آیا جبهه 
ظلم ستیز و با غیرت مقاومت تروریست است یا 
آنها که با بمباران مردم فاجعه آفرینی می کنند؟ 
و البته به جایی نرسیدند و نخواهند رسید. 
ایشان در جمع بندی این بخش از سخنانشان، 
گفتند: برای ملت ایران معلوم باشد و معلوم 
هم هست که علت دشمنی زورگویان با آنها، 
که سر هم می کنند نیست بلکه  دروغ هایی 
این است که ایران مستقل زیر بار زورگویی آنها 
نمی رود و حاضر نیست دنباله رو سیاست های 
کام و خاف  شکست خورده، عقب مانده، نا
ارزش های الهی و فطرت بشری آنها باشد؛ 
سیاست هایی که به اعتراف برخی تحلیلگران 
غربی، در حال نابود کردن اعتبار 200 ساله آمریکا 
کید بر اینکه توقع  است. مقام معظم رهبری با تأ
پیروی ملت با سابقه و ریشه دار ایران از این 
سیاست های شکست خورده، بیهوده است، 
گفتند: ملت ایران، ایستاده و محکم است که 
، تحقیقات و  البته باید ایستادن را در عمل، کار
اتحاد ملی خود نشان دهیم که در این صورت و 
با شرط پرهیز از تنبلی و کاهلی، از دل سختی ها 
و گرفتاری  های تحمیلی بدخواهان، فرصت ها 
و گشایش های بیشتری برای پیشرفت ظهور 
خواهد کرد و ملت ایران، به فضل الهی، به افق 

روشن آینده خواهد رسید. 

    آقای نرسی قربان بار دیگر مساله صادرات گاز ایران به 
ح شده است به  کشورهای شرقی با سفر رئیس جمهور مطر

راستی چه خبر از خط لوله صلح؟
خط لوله صلح در حدود سه دهه گذشته مطرح شد و در آن 
زمان بحث های زیادی در این ارتباط صورت گرفت. علت اینکه 
نام این خط لوله انتقال گاز را خط لوله صلح گذاشتند این بود که 
از قرار معلوم برنامه این بوده که خط لوله ای حامل گاز از ایران به 
کستان و هند  کستان رفته و در نهایت به هند برسد و چون پا پا
در آن زمان با یکدیگر درگیری داشتند و تنش زیادی بین این دو 
گر این خط لوله ایجاد شود  کشور بود کارشناسان معتقد بودند ا
صلح بین دو کشور ایجاد خواهد شد. به همین علت نام این 

خط لوله را خط لوله صلح گذاشتند. 

کنون هم نامگذاری این خط با توجه به از بین رفتن      ا
کستان و هند معنا دارد؟ تنش بین پا

کشور بهبود یافته اما  که شرایط بین دو  در حال حاضر 
دیگر بحثی در مورد صادرات گاز ایران به هند وجود ندارد. از 
کستان  این منظر نگاه به این خط برای انتقال گاز ایران به پا

بی معناست. 

با  ایران  که  کنونی  موقعیت  در  ایران  گاز  انتقال     

وست، صرفه  وبه ر گاز مصرفی ر چالش هایی در حوزه 
اقتصادی دارد؟

از نظر اقتصادی بررسی های زیادی بر روی انتقال گاز ایران به 
کستان صورت گرفته. قرار بود 60 درصد این گاز به هند برود 30  پا
کستان و 10 درصد هم در جنوب ایران مصرف شود.  درصد به پا
زمانی که هند از این خط حذف شد و با فشار آمریکایی ها کنار 
رفت شاید از منظر اقتصادی هم این خط لوله و مساله انتقال 
کستان چندان مقرون به صرفه نباشد. ایران  گاز ایران به پا
البته ذخایر گاز زیادی دارد اما به علت اینکه تحریم ها علیه 
تهران شدید است کشوری و یا شرکتی حاضر به سرمایه گذاری 
بر روی چاه های گاز ایران نیست و ایران هم نمی تواند آنگونه که 
باید از این ذخایر بهره ببرد. قرار بود یک کنسرسیوم گازی برای 
سرمایه گذاری در استخراج گاز در ایران ایجاد شود و کشورهای 
مختلف دنیا نیزدر این کنسرسیوم نقش داشتند صحبت هایی 
وجود داشت که 2 الی 3 فاز پارس جنوبی توسط این کنسرسیوم 
کستان کشیده  توسعه یابد و خط لوله انتقال هم به هند از پا

کنون این شرایط هم دیگر وجود ندارد.  شود اما ا

کستانی برای  که مقامات پا     پس درخواست هایی 
واردات گاز از ایران دارند چیست؟

آمریکایی ها جلوی رفتن این خط لوله به هند را گرفتند. 

کستان البته هیچ گاه از این  هندی ها هم از آن کنار کشیدند. پا
خط لوله کنار نکشید، اما اینجا این سوال به وجود می آید که 
کستان می خواهد هزینه  هزینه کشیدن خط لوله با کیست پا
گر هم نیت این است که صادراتی  انتقال گاز را ایران بپردازد. ا
کستان صورت بگیرد باید سرمایه گذار بر روی چاه های  به پا
گاز ایران لحاظ شود. این سرمایه گذاری را چه کسی می خواهد 
که ایران در شرایط کنونی خود با  انجام دهد، خدا داند چرا
مشکات متعددی روبه روست و خود نمی تواند برای توسعه 

تولید و صادرات آن سرمایه گذاری کند. 

    برای همیشه بازار صادرات گاز ایران به هند را از دست 
دادیم؟

با این شرایط که کنسرسیومی وجود ندارد و سرمایه گذاری 
هم صورت نمی گیرد پس نمی توان گاز ایران را به هند صادر کرد 
در نتیجه بازار صادارتی برای گاز ایران به هند از بین رفته است. 

گر قرار باشد ایران خود سرمایه گذاری برای انتقال گاز     ا
انجام دهد چه صرفه ای برای ایران دارد که قصد دارد گاز 

کستان صادر کند؟ خود را به پا
ایران یکی از بزرگ ترین ذخایر گاز جهان را دارد. روس ها اول 
گر قرار  هستند و ایرانی ها دومین ذخایر گاز جهان را دارند و ا
است از این ظرفیت برای توسعه اقتصادی ایران بهره ببریم باید 
شرایطی را به وجود آوریم سرمایه گذاری بر روی چاه های نفت 
گر ایران بتواند به این سمت حرکت  و گاز ایران افزایش یابد و ا
گر قرار باشد همه کارها از  کند جز منفعت نخواهد داشت اما ا
سرمایه گذاری تا تولید تا انتقال گاز را خودمان انجام دهیم دیگر 

صادرات گاز به منظور بهره اقتصادی، معنا ندارد. 

آرمان ملی- احسان اسقایی: »خط لوله صلح«، جمله کوتاهی که در خود تاش های 2۵ ساله ایران را همراه دارد تا 
کستان برساند تا این کشور از آن بهره ببرد و در نهایت بخش عظیمی از گاز  بتواند از طریق یک خط لوله گاز خود را به پا
کنون سال ها  کستان به هم نزدیک شده به مخاصمه های خود پایان دهند. اما ا ایران به هند برسد و از این طریق هند و پا
ح گذشته است و هیچ قراردادی هم در این زمینه امضا نشده است و به نظر می رسد هندی ها هم دیگر  از موعد این طر
که از منابع جایگزین برای تامین انرژی مورد نیاز خود استفاده کرده اند. آن روز  در انتظار واردات گاز از ایران نیستند. چرا
که هند عاقه داشت که از ایران گاز بخرد شاید به شکوفایی اقتصادی کنونی نرسیده بود اما هند امروز درحال تاش 
برای رساندن خود به چین در ابعاد مختلف اقتصادی است و ایران نتوانست از این ظرفیت استفاده کند. آرمان ملی 
برای بررسی آنچه در گذشته خط لوله صلح نامیده می شد با نرسی قربان، کارشناس برجسته حوزه انرژی به گفت وگو 
کستان صورت گرفته.  پرداخته است او معتقد است: از نظر اقتصادی بررسی های زیادی بر روی انتقال گاز ایران به پا
کستان و 1۰ درصد هم در جنوب ایران مصرف شود. زمانی که هند از  قرار بود 6۰ درصد این گاز به هند برود 3۰ درصد به پا
این خط حذف شد و با فشار آمریکایی ها کنار رفت شاید از منظر اقتصادی هم این خط لوله و مساله انتقال گاز ایران 
کستان چندان مقرون به صرفه نباشد. ایران البته ذخایر گاز زیادی دارد اما به علت اینکه تحریم ها علیه تهران  به پا
شدید است کشوری و یا شرکتی حاضر به سرمایه گذاری بر روی چاه های گاز ایران نیست و ایران هم نمی تواند آنگونه 
که باید از این ذخایر بهره ببرد. قرار بود یک کنسرسیوم گازی برای سرمایه گذاری در استخراج گاز در ایران ایجاد شود و 
کشورهای مختلف دنیا نیزدر این کنسرسوم نقش داشتند صحبت هایی وجود داشت که 2 الی 3 فاز پارس جنوبی توسط 
کنون این شرایط هم دیگر وجود  کستان کشیده شود اما ا این کنسرسیوم توسعه یابد و خط لوله انتقال هم به هند از پا

ندارد.  در ادامه این مصاحبه را می خوانید:

نرسی قربان در گفت وگو با »آرمان ملی« از خط لوله صلح می گوید؛ 

کستان می خواهد هزینه انتقال گاز را  پا
ایران بپردازد

ایران هزینه انتقال گاز را بپردازد 
صادرات گاز صرفه اقتصادی ندارد

ظرفیت صادراتی گاز به هند را 
از دست دادیم

خط لوله صلح در حدود سه دهه 
زمان  آن  در  و  شد  ح  مطر گذشته 
یادی در این ارتباط صورت  بحث های ز
اینکه نام این خط لوله  گرفت. علت 
انتقال گاز را خط لوله صلح گذاشتند 
این بود که از قرار معلوم برنامه این بوده 
که خط لوله ای حامل گاز از ایران به 
پاکستان رفته و در نهایت به هند برسد 
و چون پاکستان و هند در آن زمان با 
یادی بین  یکدیگر دعوا داشتند و تنش ز
این دو کشور بود. کارشناسان معتقد 
بودند اگر این خط لوله ایجاد شود صلح 
بین دو کشور ایجاد خواهد شد. به 
همین علت نام این خط لوله را خط لوله 

صلح گذاشتند

وس ها اول هستند و ایرانی ها دومین ذخایر  رگ ترین ذخایر گاز جهان را دارد. ر ایران یکی از بز
یم باید  گاز جهان را دارند و اگر قرار است از این ظرفیت برای توسعه اقتصادی ایران بهره ببر
وی چاه های نفت و گاز ایران افزایش یابد و اگر  یم که سرمایه گذاری بر ر شرایطی را به وجود آور
ایران بتواند به این سمت حرکت کند جز منفعت نخواهد داشت اما اگر قرار باشد همه کارها از 
سرمایه گذاری تا تولید تا انتقال گاز را خودمان انجام دهیم دیگر صادرات گاز به منظور بهره 

اقتصادی، معنا ندارد

کستان با نام خط لوله IP در قالب  قرارداد صادرات گاز به پا
 ISGS خط لوله صلح بین شرکت ملی صادرات گاز ایران و شرکت
کستان در تاریخ ۵ ژوئن 200۹ )1۵خرداد 88( به مدت 2۵سال  پا
کستان  منعقد شده بود و تاریخ آغاز تحویل گاز طبیعی به پا
31 دسامبر 2014 و میزان حجم گاز طبیعی صادراتی 8 میلیارد 
مترمکعب در سال تعیین شده بود. باوجودی که در 21 اسفند 
13۹1 در چابهار و نقطه صفر مرزی کلنگ آغاز و عملیات ساخت 
کستان بر زمین زده شد و ایران  خط لوله صادرات گاز ایران به پا
طبق قرارداد بیش از 1100 کیلومتر خط لوله ۵6 اینچ را از عسلویه 
کستان  ک پا تا ایرانشهر احداث و عملیاتی کرد اما این پروژه در خا
نیمه کاره رها شد تا اینکه اسام آباد امسال پس از 10 سال وقفه، 
کنون بنا دارد ساخت خط لوله   خبر آغاز عملیات را اعام کرد و ا
انتقال گاز طبیعی از ایران را آغاز کند، اقدامی که به گفته مقامات 
کستان برای تامین نیازهای انرژی این کشور ضروری است،  پا
کنون سهم واردات گاز به 2۹ درصد از کل عرضه  به طوری که ا
گاز طبیعی مایع )شامل تولید و واردات منهای گازی که صادر یا 

ذخیره می شود( رسیده است.  
کستان ساخت 80  کنون کمیته انرژی کابینه پا در هر حال ا
کیلومتر باقیمانده از خط لوله 800 کیلومتری از مرز ایران تا شهر 
کستان را با استفاده از بودجه دولتی تصویب کرده  بندری گوادر پا

است این رخداد هرچند دیر اما خوشایند است و آنچه ما باید از 
کنون در نظر داشته باشیم برنامه ریزیِ ورود به بازارهای  هم ا
بزرگ تر از جمله چین و هند است، بازارهایی که اجرای خط لوله 
کستان و البته یک دیپلماسی دوراندیشانه این مسیر را برای  پا
ما کوتاه تر و شدنی خواهد کرد. هدایت ا... خادمی در گفت وگو با 
کستان  ایلنا، در ارزیابی اجرایی شدن خط لوله صادرات گاز به پا
اظهار داشت: موضوع قرارداد تهران و اسام آباد برای صادرات 
گاز مربوط به حدود 1۵ سال پیش است، آن زمان پس از به 
امضا رسیدن این قرارداد ایران خط لوله انتقال گاز از عسلویه تا 
مرز این کشور را اجرا کرد و بنا بود که این گاز در نهایت تا هند نیز 
کستان  انتقال پیدا کند اما مباحثی به وجود آمد که گفته شد پا
اعتبار ازم را ندارد و یا تحت تاثیر تحریم آمریکا پروژه را معلق نگاه 
 take داشت، از نظر حقوقی و قانونی با توجه به بند قراردادی
or pay ما می توانستیم علیه این کشور اقامه دعوی کنیم یعنی 

کستان یا باید این گاز را دریافت می کرد و یا اینکه در صورت  پا
عدم دریافت به همان میزان پول و یا خسارت را پرداخت کند. 
کنون  وی افزود: ما به وظایف مان عمل کردیم و از همان ابتدا و ا
کستان برای  گر پا آماده ارسال گاز به این کشور بوده و هستیم ا
تحویل گاز مدنظر زیرساخت ازم را نداشت ما می توانستیم با 
گر از همان  استناد به بند مذکور پول و خسارت را دریافت کنیم و ا

کستان همان زمان  ابتدا موضوع را جدی تر پیگیری می کردیم پا
نسبت به آماده سازی زیرساخت و دریافت گاز اقدام می کرد و گاز 
کستان  حتما به سمت هندوستان هم می رفت و به این ترتیب پا
با توجه به عبور خط لوله سال ها به ایران وابسته می شد و امکان 
تحریم هم وجود نداشت.  این کارشناس حوزه انرژی گفت: پروژه 
کنون به پیشنهاد  کستان در دستور کار دارد اینکه ا دیگری که پا
آمریکا قرار است از ترکمنستان و با عبور از مسیر افغانستان به 
کستان تا هند پروژه تاپی را اجرا کند و در واقع آمریکا به دنبال  پا
مسیری برای دور زدن و گرفتن فرصت از ایران است هرچند این 

گر و ابهام قرار دارد.  پروژه باوجود طالبان در شرایط اما و ا
کستان به  وی با بیان اینکه اجرای پروژه خط لوله ایران- پا
گر  نفع هر دو کشور و امنیت منطقه است، خاطرنشان کرد: ا
این خط اجرا شود به کشورهای دیگر از جمله چین هم امکان 
کنون چین به گاز نیاز زیادی دارد زیرا  ارسال گاز را داریم، زیرا ا
چند هزار کیلومتر خط لوله با هزینه کشور خودش از ترکمنستان 
کشیده تا نیاز خود را برطرف کند ما نیز با اجرای خط لوله در کشور 
کستان از همین ابتدا باید به فکر رایزنی و مذارکره با چین برای  پا
ارسال گاز به این بازار بزرگ باشیم زیرا زیرساختی که امنیت 
اقتصادی ایجاد کند و یک کشور را به ما وابسته کند؛ غیرقابل 

تحریم است. 

گاز ایران به چین هم می رسد؟

 عبدالناصر نورزاد
استاد پیشین دانشگاه کابل



به بهانه خصوصی شدن سرخابی ها
اقتصاد فوتبال ایران رونق می گیرد؟

گذاری دو باشگاه بزرگ فوتبال ایران یعنی پرسپولیس  با وا
و استقال که رئیس سازمان خصوصی سازی آن را تحولی 
تاریخی می داند، این امیدواری ایجاد شده که وضعیت 
مالی سرخابی های پایتخت بهبود پیدا کند.  به گزارش 
ایسنا، صنعت فوتبال در جهان از مزایا و امکانات اقتصادی 
که از آن جمله می توان به سه  بسیاری بهره مند است 
بخش عمده شامل درآمدهای روز مسابقه، امور تجاری و 
حق پخش رسانه ای نام برد. در سال ۲۰۱۸ به طور متوسط 
۴۰ درصد درآمد باشگاه های پردرآمد جهان حاصل از 
از طریق فعالیت های  ۴۳ درصد  فعالیت های تجاری، 
رسانه ای و فروش حق پخش مسابقات و ۱۷ درصد در 
پی فعالیت های روز مسابقه از طریق فروش بلیت و اقام 
باشگاه حاصل شده است.  با این وجود باشگاه های لیگ 
برتری فوتبال ایران، به خصوص پرسپولیس و استقال 
که تا روز گذشته به نوعی تنها تیم های دولتی محسوب 
معمول  درآمدهای  از  توجیه  قابل  بخش  از  می شدند 
باشگاه های فوتبال جهان محروم هستند. از طرف دیگر 
به دلیل مدیریت واحد دولت بر دو باشگاه پرسپولیس و 
استقال با هشدار محرومیت از مسابقات آسیایی مواجه 
بودند.  استقال و پرسپولیس در طول دهه های گذشته 
ایران محسوب  فوتبال  تیم های  از مهم ترین  نوعی  به 
شده اند. عاوه بر آن که این دو باشگاه سکوی پرتاب 
بسیاری از فوتبالیست های ایرانی به تیم های خارجی بوده 
و هستند بعضا استخوان بندی تیم ملی را نیز بازیکنان این 
دو باشگاه تشکیل می دهند. بنابراین تقویت سرخابی ها 
می تواند به نوعی تقویت صنعت فوتبال در ایران و متعاقبا 

تیم ملی باشد. 

   بدهی ۱۶۰۰ میلیارد تومانی سرخابی ها
که طی دهه ها در  از سوی دیگر به دلیل مشکاتی 
مدیریت سرخابی های پایتخت وجود داشته پرسپولیس 
با ۸۲۶ میلیارد تومان بدهی و استقال با حدود ۷۷۰ 
میلیارد تومان بدهی انباشته مواجه است.  اما پس از 
گذاری پرسپولیس و استقال  حدود ۱۳ سال که زمزمه وا
به بخش خصوصی مطرح بود، سرانجام سوم اردیبهشت 
خ داد و در فرابورس ایران ۸۵ درصد از  ۱۴۰۳ این اتفاق ر
سهام باشگاه استقال از سوی شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس و شرکت های تابعه آن شامل شرکت های 
پتروشیمی شهید تندگویان، بوعلی، پارس و بندرامام 
خمینی)ره( و همین مقدار از سهام باشگاه پرسپولیس 
صادرات،  تجارت،  ملت،   ، شهر بانک های  توسط  نیز 
کرد.  صبح روز پنجم  رفاه و اقتصاد نوین انتقال پیدا 
گذاری دو شرکت استقال و پرسپولیس  اردیبهشت آیین وا
به بخش خصوصی با حضور وزرای اقتصاد و ورزش و 
گرچه  سرپرست سازمان خصوصی سازی برگزار شد.   ا
برخی کارشناسان نسبت به این نوع از خصوصی سازی 
گذاری به بنگاه های شبه دولتی می دانند  که آن را وا
گذاری ثمراتی را نیز در  نقدهایی وارد کردند اما این وا
پی داشت. تفکیک مدیریت دو باشگاه و اقدام برای 
گذاری  خصوصی سازی آنها می تواند مهم ترین فواید این وا
باشد.  ابراهیم بازیان ـ سرپرست سازمان خصوصی سازی 
کثری سهام دولت  گذاری حدا - در این باره گفته که با وا
کنسرسیوم ما امروز از دولتی بودن دو باشگاه  به دو 
پرسپولیس و استقال فاصله گرفتیم و شاهد دو مشتری 

راهبردی برای پرسپولیس و استقال هستیم. 

   اقتصاد دو باشگاه شکوفا می شود
کنسرسیوم بانکی، یکی از بانک های  وی افزود: در 
کامً غیردولتی یعنی بانک شهر پا به میدان گذاشتند. 
، شهرداری تهران است و به  سهام دار اصلی بانک شهر
نوعی شهرداری یک نهاد امور دولتی با زیرساخت هایی 
در حوزه مدیریت شهری است و یکی از فرصت هایی 
است که می تواند در شکوفایی فعالیت های ورزشی این 
تیم بزرگ و نام آور ایفای نقش کند.  بازیان درباره خریدار 
باشگاه استقال هم گفت: می بینیم یک مجموعه نفتی 
موفق با کنسرسیوم شرکت های وابسته خود پا به میدان 
گذاشت. این اقدام کامً با نگاه امید به آینده و با نگاه کاما 
متفاوت در مقایسه با گذشته رقم خورد.  رئیس سازمان 
مالکیت  کربد: یک بحث دیگر  کید  تا خصوصی سازی 
باشگاه ها بود که تقریباً با این عرضه منتقل می شود؛ بحث 
، مدیریت آنهاست که در یک مرحله بررسی اهلیت  دیگر
کمیته تخصصی  گرفت؛ آن هم در  و صاحیت صورت 
سازمان خصوصی سازی با حضور دستگاه های مرتبط 
و فرابورس که به لحاظ کفایت مالی، توانایی متقاضیان 
مورد بررسی قرار گرفت.  بازیان با اشاره به بررسی اهلیت 
داوطلبان از سوی سازمان خصوصی سازی و سازمان 
فرابورس گفت: بخشی از اهلیت ها ناظر به مدیریت این 
باشگاه خواهد بود. هماهنگی خوبی میان وزارت ورزش و 
گی ها ۸۵ درصد از سهام  وزارت اقتصاد انجام شد. با این ویژ
گذار شد که امید و نشاطی  دو باشگاه به مجموعه هایی وا
را ایجاد می کنند؛ هواداران پرسپولیس و استقال هم 
کید  نگاه امیدوارانه به آینده این دو باشگاه دارند.  وی تا
کرد: دولت سیزدهم ادعا و افتخار می کند که پروژه های 
نیمه تمام را تمام می کند؛ در سازمان خصوصی سازی 
گذاری، پروژه های نیمه تمامی داریم که با  هم در حوزه وا
گذاری ها  گذاری دولت، برگ برنده ای را در حوزه وا این وا
دستش گرفت.  بازیان با بیان ایان که نگاه امیدوارانه ای در 
باشگاه های پرسپولیس و استقال ایجاد می شود، گفت: 
در فضای مدیریت ورزش کشور نیز امیدواری ایجاد شده و 
با تدابیری که دراین مدت صورت گرفت، امیدوار هستیم 
در آینده اخبار خوبی از حوزه مجموعه مالکین جدید این 
مجموعه ها داشته باشیم.  وی با اظهار امیدواری نسبت 
به بهبود اقتصاد ورزش و بهره بردن دو باشگاه از تولید 
برنامه و حق پخش گفت: ان شاءا... بعد از این مدت، این 
گذاری این دو  روز را به عنوان یک روز تاریخی در کشور و وا
باشگاه مهم خواهیم داشت و این امکان پذیر نبود جز در 
یک تعامل همه جانبه و همسو در جهت انجام یک اقدام 

بزرگ مردمی. 

آرمان ملی: تحریم ها بر وضعیت اقتصادی ایران تاثیرات 
خ ارز تا کاهش درآمدهای  گسترده ای داشته اند، از افت نر
صادراتی و افزایش تورم. این امر باعث کاهش رشد اقتصادی، 
افزایش بیکاری و کاهش توان تولیدی شده است. کارشناسان 
معتقدند؛ تحریم های بین المللی بر ایران باعث کاهش توانایی 
کشور در دسترسی به بازارهای جهانی، تحوات فناورانه و 
سرمایه گذاری های خارجی شده است. این وضعیت باعث 
کاهش رشد اقتصادی، افزایش بیکاری، کاهش درآمدهای 
خ تورم در ایران شده است. با این وجود،  ملی، و افزایش نر
که  معتقدند  ایران  دولتی  مقامات  و  تحلیلگران  از  برخی 
تحریم ها باعث تقویت اقتصاد داخلی و افزایش توانایی تولید 
داخلی کشور شده اند. آنها بر این باورند که تحریم ها باعث 
تحریک نیروهای داخلی برای تولید محصوات داخلی، توسعه 
فناوری، و کاهش وابستگی به واردات شده است. اما آنچه 
بدیهی است؛ تحریم ها باعث از دست دادن فرصت ها با وجود 
توانمندی های بسیار ایران شده است که در صورت تداوم 
قطعاً به رشد نابرابر در حوزه های مختلف در مقایسه با دیگر 
کشورهای همسایه می شود که جبران آن متضمن تاش بیشتر 

در صورت بهبود شرایط و زیرساخت هاست. 

چشم انداز برنامه توسعه 2۰ ساله
به گزارش »آرمان ملی«، بر اساس سند چشم انداز ۲۰ ساله 
توسعه ایران باید در سال ۱۴۰۴ جایگاه نخست اقتصادی بین 
کشورهای منطقه )آسیای میانه، منطقه قفقاز و کشورهای 
همسایه( را کسب کند. اما حتی بر اساس آمارهای ارائه شده 
از سوی نهادهای اقتصادی ایران که البته تفاوت بسیاری با 
واقعیات ملموس در جامعه دارد، سطح توسعه ایران بسیار 
فاصله با مدینه فاضله پیش بینی شده در حوزه اقتصادی 
دارد، با این حال، این سوال پیش می آید که سطح توسعه ایران 
در میان کشورهای منطقه سند چشم انداز چگونه تغییر کرده 
و آیا ایران می تواند در افق ۱۴۰۴ به چنین جایگاهی دست یابد؟ 
طبق بررسی های صورت گرفته جز در برنامه های اول توسعه 
کشور، هیچ گاه اهداف تعیین شده به مرحله تحقق نرسیده اند 
و به این ترتیب ما همواره از اهداف توسعه ای کشور عقب 
مانده ایم. اما کشورهای همسایه ایران به سرعت در حال طی 
کردن پله های شکوفایی اقتصادی هستند. برای مثال کشور 
عربستان هم به دلیل افزایش تولید نفت و هم به دلیل استمرار 
احیای بخش غیرنفتی به جایگاه ویژه ای در حوزه جهانی 
دست پیدا کرده است. عمده پیش بینی های بین المللی نیز از 
رشد قابل توجه این کشور در سال های پیش رو خبر می دهند. 
به نظر می رسد این کشور در کنار بهره مندی از درآمدهای 
نفتی در تاش است سهم نفت را از اقتصاد به حداقل برساند. 
، رشد  طبق پیش بینی های اخیر صندوق بین المللی پول نیز
اقتصادی عربستان برای سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ برابر با ۷. ۶ و 

۳. ۷ درصد خواهد بود. 

مقایسه رشد و توسعه ایران با کشورهای منطقه
ایران  اقتصادی  شاخص های  گزارش؛  این  اساس  بر 
خ رشد  پایین تر از همسایگان منطقه ای است. برای مثال نر
تولید ناخالص داخلی ترکیه ثابت مانده است و در سال ۲۰۲۰ 
به ۲. ۶ درصد رسیده است. نرخ تورم در ترکیه نیز ثابت مانده 
است و در سال ۲۰۲۰ به ۱۵. ۶ درصد رسیده است. نرخ بیکاری 
در ترکیه نیز ثابت مانده است و در سال ۲۰۲۰ به ۱۲. ۱ درصد 
رسیده است. به استناد گزارش های منتشره؛ اقتصاد ایران 
در سال های اخیر با چالش های مهمی به ویژه به دلیل اعمال 
تحریم های اقتصادی از سوی جامعه بین المللی مواجه بوده 
است. تحریم ها تاثیر عمیقی بر رشد اقتصادی کشور داشته 
و منجر به کاهش شاخص های اقتصادی آن شده است. 
تحریم های اعمال شده علیه ایران تأثیر مخربی بر اقتصاد 
این کشور داشته است. تحریم هایی که در سال ۲۰۱۸ اعمال 
شد، منجر به کاهش رشد اقتصادی، تورم و بیکاری ایران 
شده است. تحریم ها همچنین منجر به کاهش چشمگیر 
ذخایر ارزی ایران شده و واردات کااها و خدمات ضروری 
را برای این کشور دشوار کرده است. بر اساس این گزارش؛ 
بر اساس آمارهای منتشره؛ شاخص های اقتصادی ایران 
پس از اعمال تحریم ها کاهش چشمگیری داشته است. نرخ 
رشد تولید ناخالص داخلی این کشور از ۱۲. ۵ درصد در سال 
خ  ۲۰۱۷ به - ۴. ۸ درصد در سال ۲۰۲۰ کاهش یافته است. نر
تورم نیز به میزان قابل توجهی افزایش یافته و در سال ۲۰۲۰ 
خ بیکاری نیز افزایش یافته  به ۳۷. ۶ درصد رسیده است. نر
است و به ۱۲. ۵ درصد در سال ۲۰۲۰ رسیده است. از سوی 
دیگر کشوری مانند قطر با جمعیت حدود ۳ میلیون نفری 
خود جزو کشورهای تراز اول جهان از منظر اقتصادی است. 
این کشور که از منابع نفت و گازی غنی است طبق پیش 
گرفته به رشد اقتصادی ۴. ۶ درصدی  بینی های صورت 
در سال ۲۰۲۲ دست پیدا خواهد کرد. اما پیش بینی ها در 
که صندوق  خصوص ایران جور دیگری است، به طوری 
بین المللی پول رشد اقتصادی ۳ و ۲ درصدی را برای ایران 
در سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ پیش بینی کرده است. نکته قابل 
خ تورم پیش بینی شده ایران در سال های یاد  توجه آنکه نر
شده نیز به ترتیب ۴۵ و ۳۵ درصد است حال آنکه پیش بینی 
شده قطر در سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ به ترتیب تورم های ۳. ۱ 
و ۳. ۵ درصدی داشته باشد. اما چه شد که کشور کوچکی 
مانند قطر همه شاخص های توسعه ای را پشت سر گذاشته 
و کشوری مانند ایران با جمعیت ۸۵ میلیون نفری در این 
امر موفق نبوده است؟ عبدالرضا فرجی راد در این باره معتقد 
است: ایران نفت دارد و از منابع عظیم گازی هم برخوردار 
است و همچنین نیروی ارزان کاری دارد، اما با این حال در 
قیاس با همسایه هایی که بعضاً پتانسیل کمتری هم دارند، 
درجا زده ایم و حتی در مناسبات اقتصادی منطقه هم 
حرف چندانی برای گفتن نداریم و متحمل شاخص منفی 

در اقتصاد شده ایم. در واقع وقتی اختاف پیشرفت ایران با 
همسایه های حاشیه خلیج فارس به قدری زیاد شده است که 
سال ها زمان می برد تا رشدی همسان رشد کشورهایی چون 
عربستان، قطر و... داشته باشیم که این مویدِ خطیر بودن 

فضای اقتصادی در ایران است. 

تبعات تحریم ها علیه ایران
تحریم های اعمال شده علیه ایران تأثیر مخربی بر اقتصاد 
این کشور داشته و منجر به کاهش رشد اقتصادی، تورم و 
بیکاری شده است. شاخص های اقتصادی کشور به طور قابل 
توجهی بدتر از همسایگان منطقه ای است. تحریم ها همچنین 
منجر به کاهش ذخایر ارزی ایران شده و واردات کااها و 
خدمات ضروری را برای کشور دشوار کرده است. دولت ایران 
باید برای رفع چالش های اقتصادی پیش روی کشور اقدام 
فوری انجام دهد. این امر می تواند با اجرای سیاست هایی 
که باعث رشد اقتصادی می شود، مانند سرمایه گذاری در 
زیرساخت ها و سرمایه انسانی محقق شود. از این رو ایران 
نیز باید برای افزایش ذخایر ارزی کشور گام بردارد، این امر 
با افزایش صادرات و کاهش واردات محقق می شود که در 
خ تورم منتهی می شود. این امر با اجرای  نهایت به کاهش نر
سیاست هایی که ثبات قیمت ها را افزایش می دهند، مانند 
افزایش حداقل دستمزد و کاهش مالیات می تواند محقق شود 
که در نهایت به بهبود شاخص های توسعه ورشد اقتصادی 

منتهی می شود. 

رفاه مردم، حلقه مفقوده در برنامه های توسعه 
مرتضی افقه، کارشناس اقتصادی در این باره معتقد است: 
کنون شش برنامه توسعه ای اجرا شده و هدف همه  در ایران تا
این برنامه ها نیز دست یافتن به توسعه عنوان شده است اما 
در واقعیت هیچ یک از برنامه های اجرا شده به نتیجه روشنی 
نرسیده اند و اهداف توسعه ای را محقق نکرده اند. مهم تر 
از این برنامه های توسعه ای سند چشم انداز توسعه ۱۴۰۴ 
است که بر اساس آن قرار بود کشور ظرف مدت ۲۰ سال به 
قدرت اقتصادی اول منطقه تبدیل شود. اما در حالی که تنها 
۲سال تا نقطه هدف چشم انداز بیست ساله زمان باقیست، با 
کم به اهداف در نظر گرفته شده در این سند،  گرایش های حا
چه به لحاظ تکنولوژیکی و چه به لحاظ علمی، نخواهیم رسید. 
به باور وی، در برنامه های تدوین شده و به اذعان تصمیم 
، در برخی موارد تا ۳۰ درصد به اهداف توسعه ای  سازان کشور
ج  دست یافته ایم. در این خصوص نیز باید گفت که موارد در
شده در این اسناد و برنامه ها رسیدن به توسعه است اما در 
عمل اولویت ها مواردی جز معیشت و رفاه خانوار است. به این 
ترتیب ما در ایران تنها عادت کرده ایم به تدوین برنامه های به 
ظاهر زیبای اقتصادی اما چون اولویت رفاه مردم نیست به 
هیچ یک از این برنامه ها و اهداف حتی نزدیک هم نشده ایم. 

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن تصویب 
و  زمین، مسکن  بازار  ایحه ساماندهی 
اجاره را راهکاری برای انجام معامات 
گفت:  شفاف در بازار مسکن برشمرد و 
خود  تصویب  پایانی  مراحل  ح  طر این 
طی می کند که امیدواریم با تصویب این 
ایحه و اباغ و اجرای آن بتوان بخشی 
از موانع موجود بر سر راه بازار مسکن را 
برداشت. ابوالفضل نوروزی، مدیرکل دفتر 
شهرسازی  و  راه  وزارت  مسکن  اقتصاد 
تازه ترین وضیعت ایحه ساماندهی بازار 
زمین، مسکن و اجاره بها را تشریح کرد و 
ح ساماندهی بازار زمین، مسکن  گفت: طر
که توسط  ح مجلس بود  و اجاره بها طر
با همکاری  و  کمیسیون عمران مجلس 
وزارت راه و شهرسازی تدوین شده است. 
وزارت  مسکن  اقتصاد  دفتر  مدیرکل 
ح  راه و شهرسازی با بیان اینکه این طر
چندین بار در مجلس تصویب و به شورای 
نگهبان رفت و از آن شورا برای انجام برخی 

اصاحات دوباره به مجلس بازگشت و اخیراً 
به شورای نگهبان ارسال شد، توضیح داد: 
طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره 
طرحی است که در صورت تصویب و تبدیل 
شدن به قانون بخشی از مشکاتی را که هم 
کنون در بازار اجاره، زمین و مسکن وجود  ا
دارد، رفع خواهد کرد و به تسهیل گری در 
بخش اجاره می پردازد. نوروزی به تشریح 
گی هایی این ایحه پرداخت  بخشی از ویژ
و افزود: این ایحه بر تقویت بازار اجاره از 
طریق ارائه مشوق به موجران، استفاده 
از ظرفیت شهرداری ها برای شناسایی 
از  بخش  این  هزینه  و  خالی  خانه های 
مالیات برای احیای بافت های فرسوده 
شهری و ساخت خانه های ارزان قیمت 
الزام تمامی  برای اشخاص بی بضاعت، 
دستگاه های اجرایی برای ارائه رایگان 
ک و  اطاعات موردنیاز در سامانه ملی اما
اسکان و پیش بینی ضمانت های اجرایی 
و  سامانه  در  اطاعات  ج  در عدم  برای 

و  ک  اما ملی  سامانه  در  خوداظهاری 
کید دارد. به گفته مدیرکل دفتر  اسکان تا
اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی، 
ک و اسکان جهت  تقویت سامانه ملی اما
شناسایی خانه های خالی، تکمیل سامانه 
ج معامات در  ک و اسکان و در ملی اما
ک و مستغات  سامانه ثبت معامات اما
کشور و ضمانت اجرایی برای ثبت قراردادها 
و ارائه راهکارهایی برای الزام آور شدن 
این راهکارها از دیگر مواردی است که در 
این ایحه به آن توجه جدی شده است. 
ح، تمامی  بر اساس بندهایی از این طر
از اجاره و خریدوفروش  اعم  قراردادها 
کد  باید در سامانه ثبت شوند و با اخذ 
رهگیری امکان ارزیابی آنچه در بازار مسکن 
می گذرد وجود دارد. وی افزود: با تصویب 
خ تورم  ح در استان هایی که نر و اباغ طر
۳۰ درصد باشد  عمومی ساانه بیش از 
شورای عالی مسکن مکلف است تا نسبت 
کثر افزایش اجاره بها  به تعیین سقف حدا

و قرض الحسنه به میزان ۵۰ تا ۱۰۰ درصد 
تورم عمومی ساانه اقدام کند. مدیرکل 
دفتر اقتصاد مسکن توضیح داد: حمایت 
از مستأجران از طریق پرداخت تسهیات 
ودیعه مسکن و افزایش آن در سال جدید 
بر  نظارت  همچنین  و  تورم  به  توجه  با 
پرداخت تسهیات توسط بانک های عامل 
بخش دیگری از این طرح به شمار می رود. 
نوروزی تسهیل در فرایند خرید و فروش و 
کاهش هزینه های مبادله در بازار مسکن 
ح عنوان کرد  گی های این طر را از دیگر ویژ
ک کشور  و گفت: سازمان ثبت اسناد و اما
موظف است ظرف ۶ ماه بعد از ازم ااجرا 
شدن این قانون، دسترسی های برخط 
برای استعامات ثبتی و ثبت هرگونه سند 
رسمی را از طریق مرکز مبادله اطاعات 
ک و اسکان و سامانه  برای سامانه اما
ک و مستغات وزارت راه و شهرسازی  اما
به صورت تمام الکترونیک و شبانه روزی 

فراهم کند. 
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روزنه

دریچه
 پیشنهاد دائمی شدن قراردادها 

در کارهای موقت 
در میزگرد مطالبه کارگران از »امنیت شغلی تا 
دستمزد عادانه« پیشنهاد دائمی شدن قراردادها 
در کارهای موقت پس از پنج سال و اخذ نظرات 
کارگران و کارفرمایان توسط مجلس برای رسیدن 
حسین  علی  شد.  ح  مطر عادانه  دستمزد  به 
رعیتی فرد - معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در میزگرد تلویزیونی اظهار کرد: امنیت 
شغلی مهم ترین دغدغه جامعه کارگری است. ما 
ماده ۷ قانون کار را داریم که به موضوع قراردادهای 
کار می پردازد. بعد از اینکه ماده ۷ قانون کار در 
سال ۱۳۶۹ به تصویب رسید شاید این استنباط 
پیش آمد که خیلی کارگران به سمت قراردادهای 
کردیم و  که ما  موقت رفتند. با آسیب شناسی 
کیداتی که مقام معظم رهبری و رئیس جمهور  تا
داشتند، در دو سال گذشته کمیته امنیت شغلی 
را در وزارت کار تشکیل دادیم که شرکای اجتماعی 
تاش کردند و مشارکت خوبی صورت گرفت تا در 
نهایت ایحه ای را به دولت پیشنهاد دادیم که 

یکبار برای اصاحات بیشتر برگشت. 
   ارسال ایحه دائمی شدن قراردادها 

وی ادامه داد: بعد از قانون سال ۱۳۶۹ بیش از 
۹۵ درصد قراردادها به موقت تبدیل شده است 
و در این ایحه وزارت کار پیشنهاد کرده است، 
در کارهایی که جنبه مستمر دارد بیش از ۵ سال 
باید قراردادشان تبدیل به دائم شود. این موضوع 
کید نشده بود ولی ما  قبا به طور جدی رویش تا
ایحه را ارائه کردیم. همچنین برای اینکه توازن را 
بین کارگر و کارفرما ایجاد کنیم و انضباط در کارگاه 
به وجود اید، ماده ۲۷ قانون کار را اصاح کردیم 
گر اخالی در نظم کارگاه به وجود آمد، کارفرما  تا ا
بتواند از طریق مراجع حل اختاف و فرایندی که 
در قانون تعیین شده با کارگر خاطی برخورد کند.  
کیدات  معاون روابط کار وزیر کار اضافه کرد: در تا
مقام معظم رهبری صرفا ساماندهی قراردادهای 
کار مطرح نبود بلکه ایجاد انگیزه و مهارت آموزی 
بیشتر بود که بهره وری را افزایش دهد و بحث عمل 
به قانون کار برای اجرای عدالت مزدی در کارگاه 
ح های طبقه بندی مشاغل می تواند  و لذا طر
به ما کمک کند تا کارگری که زحمت می کشد تا 
که  کند  کارگاه احساس  سال های متمادی در 
عدالت مزدی و انصاف در مورد او رعایت می شود. 
اینها مجموعه اقداماتی است که در دست انجام 
است تا کارگر با رضایت و طیب خاطر کند و امنیت 
شغلی و آسودگی خاطر او ایجاد شود.  رعیتی فرد 
خاطرنشان کرد: با پیشنهاد وزارت کار در مشاغلی 
که جنبه دائم دارند بعد از گذشت ۵ سال دیگر 
قرارداد موقت نداریم و تبدیل به قرارداد دائم 
که این پیشنهاد در قالب یک تبصره  می شود 
به ماده ۷ قانون کار اضافه می شود البته به عمر 
این مجلس قد نمی دهد ولی ما ایحه را در دولت 
آماده کردیم تا در اولین فرصت به مجلس دوازدهم 

ارائه کنیم. 
    اصلی ترین خواسته جامعه کارگری 

در این میزگرد، محسن باقری - نماینده کارگران 
در شورای عالی کار نیز اصلی ترین خواسته جامعه 
کارگری را امنیت شغلی عنوان کرد و گفت: طی 
دو سال اخیر در دیدارهایی که با حضرت آقا و 
رئیس جمهور داشتیم اتفاقات خوبی افتاد ولی 
علت العلل وضعیت اقتصاد و بازار کار کشور را 
در بحث خصوصی سازی و آزادسازی قیمت ها 
می دانم که به مراتب از موقتی شدن قراردادهای 
کار آسیب های بیشتری به کارگران زده است.  وی 
افزود: کار خوبی که در دولت و در راستای تامین 
گرفته اصاحاتی  کارگران صورت  امنیت شغلی 
است که در بحث قراردادهای کار در قالب ایحه 
امنیت شغلی آمده است و امیدواریم به نتیجه 
برسد چون مجلس هم تاش های متعددی را 
داشت ولی بحث تبدیل وضعیت قراردادهای 
کارگران شاغل در نهادها و دستگاه های اجرایی 
کارگران در شورای  به نتیجه نرسید.  نماینده 
کار ادامه داد: متاسفانه طی سال های  عالی 
که انجام شد، برخی  گذاری هایی  گذشته با وا
کارخانه ها و برندهای قدیمی دچار مشکل  از 
داشتند. با کوچک کردن دولت به این شیوه به 
نوعی در کاف سردرگم گیر کردیم و باعث شد 
گذاری ها به افراد نااهل صورت گیرد و بعد  بعضا وا
از مدتی صاحبان کارخانه ها که دیدند زمین های 
کارخانه مرغوب است و ساخت و ساز بهتر جواب 
می دهد و هزینه فایده اشتغال ۵۰ نفر برایشان 
مقرون به صرفه نیست، به سمت ساخت و ساز 
در زمین ها رفتند و با تعطیلی کارخانجات مواجه 
شدیم که عرضه و تقاضا در بازار کار را به هم ریخت. 
وی ادامه داد: در کنار آن بحث جهانی شدن 
گران شدن حامل های انرژی طی  قیمت ها و 
که توقع داریم  ح بود  سالهای گذشته نیز مطر
دولت به سمت ارزان شدن حامل های انرژی 
برود که تولید بیشتر رونق بگیرد و شاید به نفع 
باشد که به سمت رایگان شدن حامل ها برویم و با 
توسل به توجیه های غیرواقعی مثل یارانه پنهان 
و... با افزایش حامل های انرژی مواجه بودیم 
که باعث شد برخی تولیدات ما به سمت داری 
شدن برود و حقوق کارگران ریالی باقی ماند لذا 
معتقدم که خصوصی سازی و آزادسازی قیمت ها 
در کنار موقتی شدن قراردادهای کار مشکاتی را 
برای جامعه کارگری به وجود آورده و امیدواریم با 
حرکت خوبی که آغاز شده در بحث دائمی شدن 
قراردادهای کار اتفاقات خوبی را شاهد باشیم و در 
مراحل بعدی در بحث برگرداندن واحدهایی که 
طی سال های گذشته خوب عمل نکردند، باید به 
دولت برگردند و بحث استخدام ها و دائمی شدن 
قراردادهای کار عملیاتی شود. به گزارش ایسنا، در 
ادامه معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به 
شیوه های تعیین حداقل مزد در دنیا اشاره کرد و 
گفت: در حال حاضر شیوه های تعیین حداقل مزد 

در دنیا متفاوت است. 

»آرمان ملی« دایل عدم موفقیت ایران در توسعه اقتصادی در 
مقایسه با کشورهای منطقه را بررسی می کند

چشم انداز توسعه چشم انداز توسعه 
از شعار تا واقعیتاز شعار تا واقعیت

رفاه؛حلقهمفقودهبرنامههایتوسعه

ج مطلبی در تاریخ ۳ اردیبهشت ماه در مورد »سفره ها  در پی در
با آمار پر نمی شوند« جوابیه ای از سوی روابط عمومی وزارت 
ج می شود.   اقتصاد به دفتر روزنامه ارسال شده است که عینا در
در ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم ازم بود روندهای بحران 
کی کند،  زایی را که می رفت تا اقتصاد کشور را وارد مسیرهای خطرنا
متوقف سازد.  در ابتدای دولت سیزدهم بحرانی شدن ناترازی های 
خ تورم از سطوح ۲۰ تا  مختلف موجب شده بود در طول دهه ۹۰ نر
۲۵ درصد به میانگین ۴۰ درصد افزایش پیدا کند.  رشد ناپایدار و در 
برخی فصول دولت سابق با ثبت ارقام منفی، اندازه اقتصاد ایران 
را کاهش داد و ثمره این دو موضوع شکل گیری بی انگیزگی، چشم 
انداز منفی و کاهش شدید مشارکت مردم در عرصه اقتصاد شده بود.  

دولت در تاش برای زدودن این عوارض و بحران ها از چهره اقتصاد 
ایران توانست در تمام فصول گذشته رشد اقتصادی را حفظ کند 
خ های  و با وجود تحریم ها و تمامی مشکات پیش رو نتایج این نر
خ بیکاری ماحظه کرد که  رشد اقتصادی را می توان در کاهش نر
خود می تواند بر تورم تأثیر بسزایی داشته باشد.  در تورم نیز دولت 
سیزدهم با وجود آنکه کشور را در تورم های باای ۶۰ درصد تحویل 
خ تورم به ۳۸ درصد کاهش  گرفت اما در تازه ترین آمار منتشره، نر
یافته؛ هرچند این نرخ همچنان مطلوب دولت نیست و خود دولت 
خ باید کاهش چشمگیر دیگری داشته  نیز معتقد است که این نر
باشد، با تاش ها و برنامه ریزی بر این کاهش آن مصر است و انتظار 
می رود با این اقدامات پرونده تلخ دهه از دست رفته ۹۰ بسته شود. 

توانستیم در تمام 
فصول رشد اقتصادی 
را حفظ کنیم

ساخت خانه های ارزان قیمت برای اشخاص بی بضاعت  از پول مالیات

جوابیه
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تشخیص بیماری مرگبار از روی دست هااستامینوفن ممکن است برای »قلب« ایمن نباشد
که استامینوفن  یک مطالعه جدید نشان داد 
پروتئین ها را در بافت قلبی وعروقی تغییر می دهد 
می گذارد.  تأثیر  قلب  عملکرد  بر  بالقوه  به طور  و 
استامینوفن یک داروی بدون نسخه است که برای 
درمان دردهای خفیف تا متوسط و همچنین برای 
مطالعه،  این  برای  می شود.  استفاده  تب  کاهش 
اثرات  بررسی  برای  موش  مدل  یک  از  محققان 
استامینوفن استفاده کردند. به برخی از موش ها آب 
ساده داده شد، به برخی دیگر آب حاوی مقداری 

، محققان  استامینوفن داده شد. پس از هفت روز
تغییرات قابل توجهی در پروتئین های بافت قلب 
موش هایی که استامینوفن دریافت کردند در مقایسه 
کردند.  پیدا  داشتند،  آب  فقط  که  موش هایی  با 
دانشمندان بیش از 20 مسیر سیگنال دهی مختلف را 
پیدا کردند که تحت تأثیر تغییرات پروتئین قرار گرفته 
گابریا دل تورو ریورا«، محقق ارشد گفت:  است. »
»استامینوفن حتی ممکن است بر بافت های فراتر از 

کبد تأثیر بگذارد.« 

که  یک مطالعه جدید نشان داد: تنها راهی 
دارند،  باا  کلسترول  که  بفهمند  می توانند  افراد 
انجام آزمایش است، اما کارشناسان می گویند که 
نیز ظاهر  روی دستان  این وضعیت  از  نشانه ای 
که عارضه جانبی  کردند  می شود. محققان اعام 
کلسترول باا می تواند در دستان فرد ظاهر شود. 
که در اثر تجمع  گزانتوما«، ضایعه پوستی است  «
چربی در زیر پوست ایجاد می شود و ممکن است 
صاف و به رنگ پوست معمولی مشاهده شوند، 

متخصصان پوست توضیح دادند: گزانتوم تاندون 
گزانتوم تاندون( ندول های زیر جلدی است که به  (
آرامی بزرگ می شوند و معموا به تاندون آشیل یا 
تاندون ها روی بند انگشتان متصل می شوند. سایر 
: گزانتاسما )چربی پلک( در اطراف  عائم عبارتنداز
چشم که توده های کوچک و زرد رنگ کلسترول در 
گر  نزدیکی گوشه داخلی چشم شما خواهند بود. ا
متوجه شدید که گزانتاسما دارید، باید با پزشک 

عمومی خود صحبت کنید.

  آب آشامیدنی، سالم ترین نوشیدنی
 برای کودکان

کارشناس گروه بهبود تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه 
« اهواز معتقد است، مصرف نوشیدنی هایی  »جندی شاپور
این  از  هیچکدام  اما  دارد  اهمیت  آبمیوه  و  شیر  مانند 
نوشیدنی ها جای آب را نمی گیرد. سیده معصومه تقی زاده 
نوشت: نوشیدنی ها به کیفیت رژیم غذایی کودکان کمک 
می کنند. با توجه به اینکه کودکان اغلب به عادات اولیه رژیم 
غذایی در بزرگسالی خود ادامه می دهند آموزش والدین به 
رعایت یک رژیم غذایی سالم برای کودکان در اولویت است. 
گیری چاقی، نوشیدنی های شیرین می توانند  با توجه به فرا
یک منبع کالری زیاد برای کودکان باشند نوشیدن بیش از 
حد نوشابه، نوشیدنی های ورزشی و نوشیدنی های با طعم 
میوه می توانند باعث شوند کودکان کالری و قندهای اضافه 
دریافت کنند. وقتی به جای آب، نوشیدنی های شیرین و 
آبمیوه اضافی برای کودکان سرو می شود، قند و کالری اضافی 
دریافت می شود. در مقابل، آب یک نوشیدنی کم هزینه و 
بدون کالری است که می تواند کالری اضافه شده را کاهش 
آب همچنین به هیدراته کردن بدن در حال رشد کودکان 
کمک می کند. هرچند آب جزو مواد قابل جایگزین نیست 
ولی می توان وعده های غذایی و میان وعده ها را همراه با 
شیر و سایر نوشیدنی های سالم تر سرو کرد. باید توجه داشت 
که به نوزادان کمتر از 6 ماه نباید آب ساده داده شود. برای 
کاهش مصرف قندهای اضافه شده توسط کودکان پیش 
دبستانی و دانش آموزان، توصیه می شود که آب آشامیدنی 
هم در داخل فضای آموزشی و هم در فضای باز در طول روز 
قابل مشاهده و در دسترس باشد. مصرف نوشیدنی هایی 
مانند شیر و آبمیوه هم اهمیت دارد. با توجه به اینکه مواد 
مغذی آنها برای کودکان با هم تفاوت دارند. برای کودکان نوپا 
2 سال به باا مصرف شیر یک درصد یا شیر بدون چربی در 
وعده صبحانه توصیه می شود ولی به کودکان نوپا یک ساله 
شیر کامل داده شود. آب نمی تواند جایگزین شیر مورد نیاز 
در رژیم غذایی کودکان شود، اما می توان آب را با شیردر کنار 
وعده های غذایی)میان وعده ناهار و شام( سرو کرد باید در 
نظر داشت که در تمام روز آب باید همیشه به عنوان نوشیدنی 

در دسترس کودکان باشد.
   آبمیوه

برای برآورده کردن نیاز به اماح و ویتامین ها کودکان، 
باید میوه و سبزیجات سرو گردد که در الگوی غذای کودک 
می تواند به صورت آبمیوه یا سبزیجات برای صبحانه یا میان 
وعده و به عنوان یکی از دو وعده میوه یا سبزیجات مورد نیاز 
گر  در هر دو وعده ناهار وعصرانه در نظر گرفته شود.  حتی ا
آبمیوه حاوی مواد مغذی مهمی باشد، یک وعده آبمیوه 
معموا کالری بیشتری نسبت به یک وعده میوه یا سبزیجات 
کامل دارد. برای به عنوان مثال، نصف فنجان برش های 
سیب حاوی 28 کالری است نصف فنجان آب سیب حاوی 
۵8 کالری بیش از دو برابر کالری از برش های سیب است. سرو 
آبمیوه بیشتر از مقدار توصیه شده در کودکان می تواند منجر 
به دریافت کالری اضافی شده و بروز اضافه وزن یا چاقی گردد. 
توصیه می شود میوه ها یا سبزیجات کامل برای کودکان سرو 
شود که هم از نوشیدن بیش از حد آبمیوه جلوگیری می کند 
و هم اینکه میوه کامل نسبت به آبمیوه مواد مغذی بیشتری 
دارد و از طرفی میوه ها و سیزیجات فیبر رژیمی را فراهم 
می کنند. وقتی میوه کامل یا سبزیجات به عنوان بخشی از 
میان وعده سرو می کنید آب را می توان به عنوان نوشیدنی 

میان وعده سرو کرد.
   سایر نوشیدنی ها

شیرین  نوشیدنی های  کودکان  که  می شود  توصیه 
آبمیوه،  مثل  نیستند(  درصد   100 که  )آبمیوه هایی 
یا   ، طعم دار شیر  شیرین،  چای  ورزشی،  نوشیدنی های 
نوشابه را مصرف نکنند نوشیدنی های میوه ای معموا حاوی 
مقدار بسیار کمی آبمیوه واقعی و مقادیر زیادی شکر اضافه 

شده هستند.
   کودکان یکساله 

آب آشامیدنی باید در طول روز به راحتی در دسترس 
کودکان باشد. آب نباید در وعده های غذایی یا میان وعده ها 
جایگزین شیر رژیم غذایی شود. با این حال، سرو آب همراه با 
شیر در وعده های غذایی و میان وعده خوب است. کودکان 
زمانی که از نظر بدنی فعال هستند یا زمانی که هوا گرم است به 
آب اضافی برای نوشیدن نیاز دارند. اطمینان حاصل کنید که 
بچه ها قبل و در طول دوره های فعالیت بدنی آب می نوشند. 
کز آموزشی فواره های آبخوری وجود دارد باید آن ها  گر در مرا ا
را تمیز نگه داشت و به کودکان آموزش داد که بدون دهان 
زدن به دستگاه آبخوری با فنجان یا بطری آب بنوشند. 
زمانی که آبمیوه سرو می شود، باید فقط آبمیوه پاستوریزه 
خالص )100درصد( یا آبمیوه کامل رقیق شده با آب باشد و از 
مصرف شیرینی های غلیظ مانند آبنبات، نوشابه های گازدار، 
نوشیدنی های شیرین، شهد میوه و طعم دار خودداری گردد.

 

   پیشنهادها
چ های آب، توت های تازه یا منجمد، برش های    به پار
پرتقال، لیمو و لیموترش؛ یا گیاهان تازه مانند نعناع را 

اضافه کنید. 
  آب را در محلی قرار دهید که دسترسی کودکان به آن 

آسان باشد. 
  کودکان را تشویق کنید که بطری های آب خود را برای 

نوشیدن آب در طول روز بیاورند. مطمئن شوید که آنها 
روزانه ضدعفونی و خشک می شوند.

  سروکردن نوشیدنی های سالم تر، مانند آب، شروعی عالی 

برای کودک شما ایجاد می کند. ایجاد عادات سالم مادام 
العمربه یاد داشته باشید، آب بهترین انتخاب است.

  آب حاوی کالری نیست و برای هیدراته نگه داشتن بچه ها 
بدون کالری اضافی مفید است.

  نوشابه، نوشیدنی های ورزشی، و نوشیدنی های با طعم 
میوه منبع اصلی قند و کالری غیرضروری برای کودکان 

هستند.
  با رفتار خود فرزندان را به نوشیدن آب تشویق کنید.

  به جای آبمیوه، میوه ها و سبزیجات کامل را زیاد سرو کنید.

 عمــود ی  افقــی

که قطعا از جانب  یکی از مواردی 
جراح بینی به افراد طی پروسه جراحی 
مراقبت های  می شود،  توصیه  بینی 
بعد از جراحی بینی است. جراح بینی، 
دارو هایی را در دوره نقاهت برای شما 
تجویز خواهد کرد، این دارو ها عوارض 
روند  و  می دهند  کاهش  را  جانبی 
بهبودی را با وجود عوارض کم سرعت 
می بخشند. بهتر است تمامی دارو های 
خود را مصرف کنید. هم چنین تاثیرات 
در  می تواند  آب  نوشیدن  فوق العاده 
مراقبت های بعد از جراحی بینی سبب 
بهبود سریع بافت های آسیب دیده در 
رفتار هایی  شود.  رینوپاستی  پروسه 
به صورت  که  سرفه  و  عطسه  همچون 
به  می تواند  بود  خواهند  گهانی  نا
نقاهت  دوره  در  بینی  جدید  ساختار 
هنگام  به  نتیجه  در  برساند.  آسیب 
پیش آمدن هر یک از این موارد دهان 
خود را باز کنید و هوا را با فشار از دهان 
ج کردن هوا از  ج نمایید، خار خود خار
ک بوده که باید به آن  بینی بسیار خطرنا
توجه داشت. طی پروسه رینوپاستی 
و  زیاد  ایجاد برش های بسیار  به علت 
بافت های داخلی  تغییرات در  اعمال 
بینی متورم خواهد شد، به دنبال این تورم 
حفره های تنفسی بسته می شوند و افراد 
دچار اختال تنفسی خواهند شد. برای 
آنکه مسیر تنفسی را باز کنید، از فین کردن 
بپرهیزید زیرا می تواند آسیب های جدی 
به بافت های داخلی بینی شما وارد کند. 
این عارضه در مراقبت های بعد از جراحی 
بینی تنها به مرور و با رعایت اقدامات 
توصیه شده و شست وشوی حفره های 
داخلی بهبود پیدا خواهد کرد. تورم و 
کبودی روی بینی و اطراف چشم ها بعد 
از رینوپاستی شایع و طبیعی است، تنها 
با استفاده از کمپرس های سرد می توانید 
از  این دسته  کوتاهی  زمانی  در مدت 
عوارض جانبی را در خود کاهش دهید. 
که باید بدانید عدم استفاده  نکته ای 
مستقیم از کمپرس های سرد است، در 
کمپرس را داخل یک  واقع بهتر است 
حوله قرار دهید و سپس از آن استفاده 
کامل در 7 الی 10 روز  کنید. استراحت 
ابتدایی بعد از رینوپاستی امری کاما 
ضروری است. در این بازه زمانی باید از 
انجام هر گونه فعالیت خودداری کنید و 

به خوبی استراحت نمایند.

 1- صاحب روزنامه عروه الوثقی که اولین شماره اش 

در ســال 1883 میــادی در پاریــس منتشــر شــد- مهــر 
ع میکروســکوپ- جــاده وراه- دعوی کــردن  2- مختــر
3- مردان- از شهرهای استان کرمانشاه- خزنده گزنده 
4- نمک هنــدی- راه فاضــاب- رنج وزحمــت- عکس 
حالــت افســردگی در اصطــاح پزشــکی ۵- قصــری کــه 
ســنمار ســاخت- هر لحظه- بزرگ قبیله 6- بخشش- 
نزدیکتر- روز ازل 7- سمت راست- فینال- از شهرهای 
 فــارس 8- خــراش کــم در ســطح چیــزی- درخواســت 
عفو- به دســت آوردن ۹- جواب مثبت- ســریالی از راما 
قویــدل- طایــی 10- جایــزه معــروف جهانــی- نوعــی 
عکــس- از وســایل حمــام 11- نوعی مــدل مــو- خواب 
کل  شــیرین- نوعی کامیــون 12- شــهری در برزیــل- کا
اســب- ضمیرمفعولــی- نوعــی کشــتی 13- اصطاحی 
در عکاســی- ســرزمین و میهن- از حروف یونانی 14- از 
نمازهای واجب- فاخته- دهانه تیــر 1۵- عازم و روانه- 

فیلمی از وودی آلن

 1- کشــوری اروپایی- خوار و ضعیف اغر و زبون 2- زندانی کننده- اژدهای افسانه ای یونان 
گرس- عصبانی- مالیده شدن دو چیز به هم  باستان- گوشه هندســی 3- قله مرتفع رشــته کوه زا
4- نژادروسی- حرف دهن کجی- پشت سر و عقب- اضطراب و بی قراری ۵- ریشه- مقابل ارزان- 
یک بیماری آفریقایی 6- گرمی بازار- کشوری در آمریکای جنوبی- بینایی 7- نمونه نمایشی- گل 
- پهلــوان- خصوصــی ۹- دنبالــه- امدادوکمــک- به جز  میخک- پاییــن آمــدن 8- جناح لشــکر
10- رود مــرزی ایران- پرچم وبیرق- میــوه ای از نوع خربزه 11- فالگیری- کشــور ســابق آفریقایی- 
کشنده بی صدا 12- حرف فاصله- خوگرفتن- خیس- اغروضعیف 13- مشک خالص- مشروح- 
به جــاآوردن عهــد 14- جمــع عیــب- وســیله تزریــق آمپــول- دوســت خامــوش! 1۵- بخشــی از 

یک نوشته- اعاج بودن

وحیده درتاج
متخصص گوش، حلق و بینی   خواص باورنکردنی

 »دانه چیا« 

کاهش وزن

فیبر و پروتئین موجود در دانه چیا 
می تواند برای کسانی که سعی در 
کاهش وزن دارند، مفید باشد. 
عاوه بر این، پروتئین موجود 
در دانه چیا می تواند به کاهش 
اشتها و در نتیجه کمتر غذاخوردن 
کند. یک مطالعه نشان  کمک 
گرم  که خوردن هفت تا 14  داد 
دانه چیا به صورت مخلوط شده 
با ماست برای صبحانه، باعث 
افزایش احساس سیری و کاهش 
کوتاه مدت، در  مصرف غذا در 
مقایسه با خوردن ماست بدون 

چیا می شود.

سامت استخوان ها

دانه چیا سرشار از کلسیم، 
فسفر و منیزیم است که برای 
سامت استخوان ها بسیار 
کافی  مفید است. دریافت 
یم  ژ ر در  مغذی  مواد  این 
وزانه، برای حفظ  غذایی ر
کم مواد معدنی استخوان  ترا
آن،  استحکام  نتیجه  در  و 
بسیار مهم است. بنابراین، 
که  این امکان وجود دارد 
چیا  دانه  منظم  خوردن 
نگه داشتن  قوی  به  بتواند 
کمک  شما  استخوان های 

کند.

حاوی فیبر

چیا،  دانه  مشت  یک 
را  فیبر  گرم   ۹ تقریبا 
تأمین می کند. فیبر کافی 
برای  غذایی  یم  ژ ر در 
سامت دستگاه گوارش 
و حفظ میکروبیوم روده 
یم  ژ سالم مهم است. ر
فیبر  از  غنی  غذایی 
تعدادی  به  ابتا  خطر 
کاهش  را  بیماری ها  از 
در  همچنین  و  می دهد 
کاهش مرگ و میر ناشی 
تاثیر  بیماری ها  این  از 

می گذارد.

روش مصرف 

به  چیا  دانه  اضافه کردن 
انواع  و  ماست  صبحانه، 
. اضافه کردن دانه چیا  دسر
کشیر و  وش خا به آب به ر

تخم شربتی. 

طبع دانه چیا 

از نظر طب سنتی، دانه چیا 
از خانواده گیاه نعنا و دارای 

طبعی گرم است.

عوارض

افرادی که به دلیل ابتا به 
بیماری دیابت و فشارخون، 
می کنند،  استفاده  و  دار
چیا  دانه  مصرف  از  قبل 
باید حتما با پزشک خود 
که  افرادی  کنند.  مشورت 
مشکل معده و روده دارند، 
باید با مشورت پزشک از 

دانه چیا استفاده کنند.

»چیا« 
دانه های کوچک سیاه 

و سفیدی است که از خانواده  
نعناعیان است. برخی از گیاهان دارویی 
به دلیل پرمصرف بودن، شناخته شده  تر 

هستند؛ درحالیکه گیاهان بسیاری وجود دارند 
که می توانند برای درمان انواع عارضه و بیماری 

مورد مصرف روزانه قرار گرفته و جایگزین 
داروهای شیمیایی شوند. در ادامه با فواید 

و عوارض این دانه گیاهی مؤثر، بیشتر 
آشنا می شوید.



 

فرونشست یک زیرگذر   در شهر یزد
بارش های بهاری در شهرجهانی یزد پیامدهای متعددی از 
جمله آبگرفتگی واحدهای مسکونی، گرفتار شدن خودروهای 
عبوری و فرونشست برخی خیابان ها را به همراه داشت.  به 
گزارش ایلنا از یزد، بعد از افتضاح مدیریتی سیل قبلی در استان 
یزد، شهرداری یک پروژه چند میلیارد تومانی با هدف مدیریت 
سیل در شهر و عدم تکرار فاجعه قبلی اجرا کرد. ماه ها مردم 
عملیات عمرانی شهر را تحمل کردند اما باران دیشب که در 
مقایسه با سیل قبلی بسیار کمتر است مجددا شهر را در تسخیر 
خود درآورده و کمتر معبری است که آبگرفتگی نامتوازن نداشته 
باشد.  از دیگر پیامدهای این بارش فرونشست زیرگذر میدان 
امام حسین واقع در هسته مرکزی شهر یزد و فرونشست زمین 
در بخشی از خیابان شهید رجایی بوده و موجب تغییر بخشی از 

مسیر های اتوبوس شهری پایانه دولت آباد شده است. 

راه ۱۰ روستای مازندران مسدود شد

مدیرکل مدیریت بحران مازندران با اشاره به بارش های اخیر 
و سیابی شدن برخی رودخانه های استان گفت: راه ۱۰ روستای 
محور امیری در بخش اریجان آمل به دلیل بارش شدید باران 
بسته شده است.  حسینعلی محمدی شیرکاهی در این باره گفت: 
سیاب روز گذشته موجب انسداد راه روستایی در بخش های بلده 
نور و اریجان آمل شد که با تاش تیم های راهداری رفع انسداد راه 
روستاهای بخش بلده در حال انجام است. مدیر کل مدیریت 
بحران استانداری مازندران ادامه داد: در حال حاضر سه گروه 
اتی و ۲ تیم امدادی مشغول بازگشایی مسیر تردد ۱۰  ماشین آ

روستای محور امیری شهرستان آمل هستند. 

خ شهر ثبت بارش ۱۳ میلیمتر باران در فر
مدیر کل سازمان هواشناسی چهارمحال و بختیاری از ثبت 
، اظهار  ۱۳ میلیمتر باران در فرخ شهر خبرداد.  مهران چراغپور
داشت: هشدار سطح نارنجی در خصوص بارش های بهاری 
در استان اعام شد. او افزود: بارش باران بهاری در استان 
آغاز و به هوای استان طراوت تازه بخشید.  چراغپور بیان کرد: 
بیش ترین میزان بارش ها با ۱۳ میلیمتر در فرخ شهر و کمترین 

میزان با ۷ دهم میلیمتر در مالخلیه گزارش شد. 

 دانشگاه آزاد واحد گرگان میزبان 
حدود ۱۷۰۰ داوطلب

نماینده تام ااختیار سازمان سنجش در دانشگاه آزاد اسامی 
واحد گرگان گفت: دانشگاه آزاد اسامی واحد گرگان میزبان حدود 
۱۷۰۰ نفر از داوطلبان خواهد بود و آزمون سراسری ۱۴۰۳ در نوبت 
، روزهای پنج شنبه ششم و جمعه  اول همزمان با سراسر کشور
هفتم اردیبهشت ماه برگزار می شود. محمدرضا داداشی افزود: 
دانشگاه آزاد اسامی واحد گرگان در برگزاری آزمون سراسری ۱۴۰۳ 
صبح روزهای ششم و هفتم اردیبهشت ماه میزبان متقاضیان 
رشته های علوم انسانی و علوم تجربی است.  او ادامه داد: این 
آزمون با رقابت بیش از ۲۷ هزار نفر داوطلب در سطح استان 
گروه آزمایشی علوم انسانی، علوم ریاضی و  گلستان در پنج 
فنی، علوم تجربی، هنر و زبان های خارجی، برگزار می شود که 
، واحد  دانشگاه های آزاد اسامی واحد علی آباد، واحد آزادشهر
گنبد و بندرگز نیز مجری برگزاری این رقابت مهم است.  نماینده 
تام ااختیار سازمان سنجش در دانشگاه آزاد اسامی واحد 
گرگان به تغییر نوبت های برگزاری آزمون گروه های آزمایشی هنر و 
زبان های خارجی نسبت به سال های گذشته اشاره کرد و گفت: 
داوطلبان گروه های آزمایشی علوم ریاضی و فنی و علوم انسانی 
در نوبت صبح پنج شنبه، گروه آزمایشی هنر و زبان های خارجی 
در نوبت عصر پنج شنبه و علوم تجربی در نوبت صبح جمعه به 

رقابت خواهند پرداخت. 

پول خرد
وجود پول خرد در جامعه ما به مشکل تبدیل شده است. 
راننده ها و اصناف پول خرد ندارند و همیشه کرایه ها بااتر 
از حد معمول مطالبه می شود. و بجای بقیه پول کاسب ها 
اجناس ریز را بفروش می رسانند. از بانک مرکزی تقاضا داریم، 

پول خرد دراختیار آنها قرار دهند تا این قضیه حل شود. 
تهران عسگرزادهاز

کارگران
مظلوم ترین قشر جامعه کارگران هستند، چرا نسبت به 
حقوق کارگران و افزایش دستمزد آنان اینقدر کم اهمیت 
گر کارگران را در نیابیم، وضعیت اجتماعی آن را رصد  شده ایم. ا
نکنیم هم برای کارگران فضای سختی ایجاد کرده ایم و هم 
کشور از روند حرکتی در مسیر توسعه باز می ماند. کارگران خط 
مقدم حرکت در مسیر پیشرفت هستند آنان را دریابیم. میزان 

افزایش حقوق کارگران واقعا عادانه نبود. 
تهران یکشهرونداز

تشکر
از صفحه سامت بابت مطالب بسیار جذاب و خواندنی 
که در مورد  آن بسیار تشکر می کنیم و درخواست داریم 
و  بیماری  این  از  جلوگیری  راه های  و  قلبی  بیماری های 

رژیم های غذایی برای این بیماری مطالبی داشته باشند. 
تهران سعادتاز

هفتم  و  ششم   ،۱۴۰۳ کنکور  برگزاری  زمان  ملی:  آرمان 
اردیبهشت ماه، تعیین شده و البته به این دلیل که امسال کنکور 
به آزمونی دو مرحله ای بدل شده، نوبت دوم آن هم در هفتم و 
هشتم تیر ماه برگزار خواهد شد. مسئوان دایل خوبی از دیدگاه 
خود برای این دو مرحله ای شدن ذکر می کنند و می گویند 
استرس و اضطراب دانش آموزان و خانواده هایشان کاهش پیدا 
که فرصت ۴ ساعته کنکور در سال دو یا چند بار در  می کند چرا
اختیار دانش آموزان قرار داده می شود. گفته می شود که با این 
روش، هدر رفت وقت دانش آموزان به حداقل می رسد و ورود به 
دانشگاه ها نسبت به قبل مقداری ساده تر می شود. مسئوان 
مرتبط با کنکور همچنین وعده داده اند که با این روش میزان 
تقلب و لورفتن سواات هم کاهش پیدا خواهد کرد.  در واقع 
کنکور در این روزهای ایران به حالت گذشته خود در سال ها 
پیش از اینکه یک مرحله ای شود برگشته و هنوز مشخص نشده 
که آیا با این تغییر از یک مرحله  به دو مرحله ای، مشکات آن رفع 

؟  خواهد شد یا خیر

   همه بدی ها و خوبی های آزمون دو مرحله ای
کز آموزش  با کاهش تعداد متقاضیان کنکور و افزایش مرا
عالی با آزمون های بسیار سهل گیرانه تر نسبت به دانشگاه های 
دولتی، به نظر شاخ غول کنکور شکسته و دیگر آن وحشت و 
استرس سال های گذشته را، سال هایی که حتی کنکورهایی 
مثل هنر منابع مشخصی نداشتند را ندارد. با وجود این، همه 
دانش آموزان توانایی رفتن به دانشگاه های پولی را ندارند و در 
رقابت با آن ها این توانایی را دارند و سایر هم  رده های خود در 
حوزه اقتصادی و البته با تفاوت زیاد قومیتی در مناطق محروم، 
نیمه محروم و یا برخوردارتر قرار می گیرند. به این ترتیب می توان 
گفت اضطراب قبول  شدن یا نشدن و آینده ای مبهم همچنان 

به قوت خود باقیست. 
مسئوان اما هر سال برنامه هایی برای رفع این استرس ها 
و اضطراب های ناشی از کنکور ارائه می دهند؛ آن ها این بار 
کنکور را دو مرحله ای کرده و می گویند به این دلیل که دو کنکور 
در سال فقط مخصوص تخصصی هاست تا حدودی استرس 
گر کنکور اول خوب نباشد می تواند  دانش آموزان کم می شود ا

در کنکور دوم جبران کند. 
از طرفی، فقط دروس اختصاصی در کنکور داده می شود و 
دانش آموزان بدون اینکه همون اول کار خسته شوند سراغ 
که فرصت ترمیم  گفته شده  تخصصی ها می روند. همچنین 
معدل وجود دارد و دانش آموزان به راحتی می توانند معدل شان 

را به ۲۰ نزدیک کنند. 
کنکور دو  ح  از مزایای اجرای طر که  ، زمانی  برخی دیگر
که  مرحله ای، سخن می گویند، به این نکته اشاره می کنند 
دانش آموزان زمان زیادی را برای آماده سازی خود جهت شرکت 
در کنکور سراسری صرف می کنند و هزینه های زیادی را نیز برای 
استفاده از منابع مختلف آموزشی متحمل می شوند اما ممکن 
است به دایل زیر عملکرد مطلوبی سر جلسه کنکور نداشته 
باشند: کسالت و ابتا به بیماری در روزهای منتهی به کنکور و 
عدم شرکت در این آزمون مهم، از دست دادن اعتماد به نفس 
کم بر حوزه آزمون، بروز  و تسلط به واسطه استرس و فشار جو حا
حوادث اجتماعی برای دانش آموز و قرارگیری وی در شرایط 
نامطلوب، خواب ماندن در روز کنکور و نرسیدن به جلسه 
آزمون.  و به گفته آن ها، این موارد، تنها بخشی از دایلی هستند 
که می توانند موجب ضایع شدن زحمات یکساله دانش آموزان 
بشوند، پس ازم است تا سازوکارهایی برای مقابله با آنها در 

نظر گرفته شود.  در کنار آن، مخالفان دو مرحله ای شدن، به 
ح احتمالی جدید برای ورود به دانشگاه،  بی عدالتی در طر
اشاره کرده و توضیح می دهند که تقریبا ۱۰ هزار نفر در رشته های 
برتر رشته تجربی انتخاب می شوند ولی چیزی که گزارش شده 
است چندین برابر این تعداد معدل ۲۰ و باای ۱۹ داریم، آیا به 
نظر شما چنین چیزی عادانه و منطقی هست؟ که حداقل ۵۰ 

درصد کنکور این دانش آموزان تضمین شود!
، به گفته آن ها، مطلبی که این روزها خیلی داغ  از سوی دیگر
هست و آن هم تقلب در امتحانات نهایی و کسب نمره ۲۰ به 
سادگی در بعضی شهرهاست. این مطلب مهم بذر بی عدالتی 
را در همه جا پخش کرده است و خیلی از دانش آموزان با ما این 
کید کردند این موضوع  مطلب را در میان گذاشته اند و بارها تا
مهم را به گوش وزیر علوم و مقام باا دست برسانیم. این موارد 
چندین سال هست سازمان سنجش کشور و آموزش و پرورش 
بررسی می کنند و هنوز به نتیجه مطلوبی نرسیده اند و تنها 
چیزی که خیلی مهم است و شما باید به آن عمل کنید موفقیت 
در کنکور و مطالعه خوب و مفهومی برای کسب درصد باا در 
کنکور هست و آن وقت شما می توانید وارد بهترین دانشگاه های 

کشور شوید. 

نهایی  امتحان  و  کنکور  ات  وش سوا ۱۸ مدعی فر    
بازداشت شدند

اما در ادامه توضیح مواردی که کنکور دو مرحله مسبب آن 
است، از حذف تقلب نام بردیم. همین دیروز سرهنگ داود 
معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتای تهران بزرگ از دستگیری 
۱۸ نفر از افرادی که در پوشش فروش سواات کنکور یا ابزار 
پیشرفته تقلب در آزمون اقدام به کاهبرداری از داوطلبان 
کرده بودند، خبر داد.  ایسنا از زبان سرهنگ معظمی گودرزی 
کنکور یکی  در این باره گفت: سودجویی با سوءاستفاده از 
از موضوعاتی است که هر ساله با آن مواجه هستیم و در این 
میان افراد فرصت طلب مجازی با ادعای دلسوزی و حمایت از 
داوطلبان خود را به آنها نزدیک کرده و با ادعای فروش سواات 
کنکور، دسترسی به منابع اصلی، فروش ادوات و تجهیزات تقلب 
و... از آنان کاهبرداری می کنند. در این شرایط پلیس فتا نیز وارد 

عمل شده و با تخلفات این حوزه برخورد می کند. 
او با بیان اینکه تیم رصد پلیس فتا، اقدام به گشت زنی در 

فضای مجازی و شناسایی چنین افرادی می کند، گفـت: عاوه 
بر آن به گزارش ها و شکایات مردمی نیز با قید فوریت رسیدگی 
می شود. در همین راستا نیز با حضور همه جانبه پلیس فتا در 
فضای مجازی و در اجرای طرح برخورد با کاهبرداران اینترنتی 
ویژه کنکور و امتحانات نهایی تعداد زیادی صفحه، کانال و 
گروه در شبکه های اجتماعی رصد و مورد پیگیری تخصصی 
قرار گرفت.  رئیس پلیس فتای تهران بزرگ با اشاره به شناسایی 
گفت: در جریان  کاهبردارانه  تعدادی از صفحات جعلی و 
رصدهای انجام شده تا کنون بیش از ۲۰ کانال و گروه تلگرامی و 
گرامی با بیش از یک میلیون نفر دنبال کننده که  صفحه اینستا
ادعای فروش سواات امتحانات نهایی و کنکور و فروش ابزار 
تقلب را داشته و آنها را با قیمت های گزاف به فروش می رساندند، 
مورد شناسایی قرار گرفتند.  معظمی گودرزی با بیان اینکه 
هماهنگی با مقام قضائی انجام و مجوزهای ازم برای دستگیری 
این افراد دریافت شد، گفت: در نهایت ماموران پلیس فتا پس 
از بررسی های تخصصی و اقدامات فنی تعداد ۱۸ نفر از افراد 
اصلی این تیم مجرمانه را شناسایی کرده و در عملیات های 
گانه این افراد را در محل اختفای خود در مناطق مختلف  جدا
تهران بزرگ دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند. نکته قابل 
توجه در مورد دستگیرشدگان این بود که تمامی آنان در جریان 
بازجویی های انجام شده درست مانند دیگر متهمان دستگیر 
شده در سال های قبل معترف شدند که هیچگونه سوالی در 
اختیار نداشتند و قصدشان کاهبرداری بوده است.  او با اشاره 
به شیوه وشگرد این کاهبرداران گفت: تعداد زیادی از این افراد 
صرفا با اعام فروش سواات کنکور بافاصله بعد از واریز وجه 
کاربر را مسدود کرده بودند و برخی دیگر نیز سواات بی ربط و 
قدیمی را به عنوان سواات جدید برای داوطلبین ارسال کرده 
بودند. برای تمامی دستگیرشدگان پرونده قضائی تشکیل شد 
و آنان برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شدند.  
براساس اعام پایگاه اطاع رسانی پلیس فتا، معظمی گودرزی 
در پایان به شهروندان توصیه کرد: فریب افراد سودجو که با 
سوءاستفاده از هویت های مجازی جعلی برای رسیدن به 
نیت شوم خود استفاده می کنند را نخورید و در صورت نیاز از 
طریق مرکز فوریت های سایبری با شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ و یا 
سایت پلیس فتا به آدرس www. cyberpolice. gov. ir با ما 

در ارتباط باشند. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

نگاهی به وضعیت دومرحله ای کنکور و گوشه ای از معایب و مزایای آن از نگاه کارشناسان

 استرس کنکور و بازار تقلب باا گرفت

 ۴٩ درصد از جمعیت ایران
 روی فرونشست 

رئیس بخش خطرپذیری مرکز تحقیقات راه  و 
شهرسازی گفت: محاسبات انجام شده نشان 
می دهد که حدود ۴٩ درصد جمعیت کل ایران 
بر روی پهنه های فرونشستی یا مجاورت آن 
سکونت دارند.  علی بیت الهی درباره مطالعات 
انجام شده برای شناسایی اینکه چه میزان 
جمعیتی از ایران که در پهنه فرونشستی سکونت 
دارد، اظهار داشت: در این باره گزارشی تهیه 
کرده ام که در این گزارش نقشه های فرونشستی 
و سکونتگاه های جمعیتی شهری و روستایی 
را بررسی کردم و تطابق دادم، مطالعات نشان 
می دهد که متاسفانه محدوده های جمعیتی 
عمده و کان کشور مانند تهران، مشهد، شیراز، 
کرمان و از همه مهم تر اصفهان و چند کانشهر 
دیگر دقیقا در محدوده فرونشستی قرار دارند 
فرونشستی  زون های  حاشیه  و  مجاورت  یا 
واقع شده اند. او ادامه داد: محاسبات انجام 
شده نشان می دهد که چیزی حدود ۴٩ درصد 
جمعیت کل ایران بر روی پهنه های فرونشستی 

یا مجاورت آن سکونت دارند. 

 ساخت هزار هنرستان جدید 
در کشور

وزیر آموزش و پرورش گفت: بر اساس تصویب 
سند بخش مهارت آموزی دانش آموزان، تا ۵ سال 
آینده، هزار هنرستان جدید در کشور ساخته 
می شود و تعداد دانش آموزان در رشته های 
مهارتی در هنرستان به نیمی از دانش آموزان کل 
کشور می رسد. رضا مراد صحرایی وزیر آموزش 
گذشته هیات  و پرورش در پایان جلسه روز 
دولت با حضور در جمع خبرنگاران گفت: پس 
بنیادین،  از تصویب سند تحول  ۱۲ سال  از 
نخستین آیین نامه برای اجرای این سند یعنی 
تصویب  دانش آموزان  آموزی  مهارت  بخش 
شد. این آیین نامه در ۱۰ ماده به تصویب هیات 
دولت رسید. بر این اساس تا ۵ سال آینده، 
هزارهنرستان جدید در کشور ساخته می شود 
و تعداد دانش آموزان در رشته های مهارتی در 
هنرستان به نیمی از دانش آموزان کل کشور 

می رسد. این عدد اان ۳۹ درصد است. 

تعطیلی برخی شیرخوارگاه ها 
رئیسی  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
که در دستورالعمل  گفت: با تقریر و ترمیمی 
گزارشی  گرفت، طبق  فرزندخواندگی صورت 
از  برخی  داد  تهران  بهزیستی  سازمان  که 
به  بچه ها  و  شدند  جمع  شیرخوارگاه ها 
خزعلی  انسیه  شدند.  سپرده  خانواده ها 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور در 
گفت: شیرخوارگاه ها طبق  جمع خبرنگاران 
گزارشی که سازمان بهزیستی تهران داد، برخی 
به  بچه ها  و  شدند  جمع  شیرخوارگاه ها  از 
خانواده ها سپرده شدند، با تقریر و ترمیمی که 

در دستورالعمل صورت گرفت. 

 9۰ هزار ایرانی 
در مراسم حج امسال

گفت: بر اساس  سفیر ایران در عربستان 
توافق صورت گرفته میان سازمان حج و زیارت 
ایران و وزیر امور اسامی عربستان سعودی، 
۹۰ هزار شهروند ایرانی در مراسم حج امسال 
شرکت خواهند کرد. به گزارش ایسنا، علی رضا 
عنایتی با اشاره به آغاز سفر عمره گزاران ایرانی به 
عربستان بعد از چندین سال وقفه اظهار کرد: 
این اقدام در چارچوب مراحل توافقی است 
که در اسفندماه ۱۴۰۱ میان وزیران خارجه دو 
کشور در پکن منعقد شد. او در مصاحبه با شبکه 
خبری العربیه، بازگشت پروازهای مستقیم بین 
دو کشور و چندین پرواز عمره را از جمله مراحل 
اجرای این توافق نامه ذکر کرد که در چارچوب 
کنون از شهروندان ایرانی برای ادای عمره  آن ا
در عربستان استقبال می شود.  عنایتی در این 
ارتباط افزود: این پروازها به مدت ۲۰ روز تا قبل از 
آغاز موسم حج ادامه خواهد داشت و تعداد کل 
عمره گزاران ایرانی تا آن زمان که پروازهای سفر 
عمره پایان خواهد یافت، به ۶۰۰۰ نفر خواهد 
رسید.  او درباره تعداد حج گزاران ایرانی در موسم 
گفت: بر اساس توافق میان  حج امسال نیز 
سازمان حج و زیارت ایران و وزیر امور اسامی 
عربستان سعودی، ۹۰ هزار شهروند ایرانی عازم 

حج امسال خواهند شد. 

حذف »زوج و فرد« در طرح 
جدید ترافیک

معاون حمل و نقل شهرداری تهران اعام 
کرد: موضوع به روز رسانی طرح ترافیک در نیمه 
اول سال ۱۴۰۳ نهایی می شود.  به گزارش ایسنا، 
محسن هرمزی در مورد سرانجام مطالعات 
ح ترافیک در شهر تهران  تغییر در اجرای طر
کید بر اینکه ما در معاونت حمل و نقل  با تأ
کم و  و ترافیک شهرداری تهران میراث دار 
کاستی هایی هستیم، گفت: حوزه طرح ترافیک 
در سال های اخیر با توجه به مقتضیات زمانی 
به روزرسانی نشده است.  او با بیان اینکه در 
به روزرسانی طرح ترافیک قواعد را در سال جدید 
در دستور کار قرار دادیم، افزود: بعد از نهایی 
شدن تغییرات، طرح اصاحی باید در نهادهای 
باادستی مورد بررسی و تصویب قرار گیرد و بعد 
از آن نسبت به اباغ و اجرایی کردن طرح جدید 

اقدام می کنیم. 

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا: 

۳۵۹ دشت کشور دچار فرونشست است
آب  منابع  مدیریت  شرکت  مدیرعامل 
ایران در کارگاه آموزشی »حکمرانی آب های 
و  چالش ها  آموخته ها،  درس  زیر زمینی: 
راهکارها« اظهار داشت: آب کاایی با ارزش 
و غیرقابل جایگزین در توسعه اقتصادی و 
اجتماعی کشور ها و یکی از مولفه های مهم در 
کوسیستم و محیط  حفظ تعادل و پایداری ا
زیست به شمار می آید؛ همچنین آب، یکی 
از پارامتر های اثرگذار در آمایش سرزمین و 
توسعه کشورهاست.  محمد جوان بخت با 
بیان اینکه آب زیرزمینی به عنوان یک منبع 
استراتژیک، از اهمیت باایی برخوردار است، 
افزود: آب زیرزمینی به عنوان بزرگ ترین منبع 
آب شیرین در زمین طی نیم قرن اخیر به 
کشاورزی،  شکل بی رویه ای برای مصارف 
شرب و صنعت مورد بهره برداری قرار گرفته 
و متأسفانه اثرات نامطلوب محیط زیستی 

همچون فرونشست ها را در پی داشته است. 
او با بیان اینکه در بسیاری از آبخوان های 
جهان نرخ برداشت آب زیرزمینی بسیار بااتر 
از تغذیه آن است، گفت: این مسئله سبب شده 
منابع آب زیرزمینی به تدریج تحت تنش های 

کمی و کیفی قابل توجهی قرار بگیرد. 
  ۶۵ درصد کل برداشت آب زیرزمینی 

جهان توسط پنج کشور از جمله ایران
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران 
ادامه داد: برداشت از آب زیرزمینی تنها در 
کستان و ایران  هند، ایاات متحده، چین، پا
حدود ۶۵ درصد از کل برداشت آب زیرزمینی 
کشور  جهان را تشکیل می دهد و این پنج 
حدود ۷۰ درصد از آب کشاورزی را در اختیار 
دارند که برای آبیاری بخش عمده ای از این 
اراضی از منابع آب زیرزمینی استفاده می شود. 

افزایش  جمعیت،  رشد  کرد:  اضافه  او 
شهرنشینی و تغییر در سبک و الگوی زندگی 
سبب افزایش مصرف آب شده که بخش قابل 
توجهی از آن، از آب زیرزمینی تأمین می شود که 
این امر منجر به تاپایداری منابع آب زیرزمینی 
شده است.  جوان بخت بیان داشت: یافته ها 
کی از آنکه  و تجارب نظری و علمی کشور ها حا
تنظیم گری و سیاست گذاری در برداشت آب 
زیرزمینی و جلوگیری از افت آن صرفاً از طریق 
تدوین مقررات و کنترل از سوی دولت ها بسیار 
دشوار است. بخش مهمی از این مشکل 
ریشه در ماهیت آب زیرزمینی دارد که جزو 
منابع عمومی مشترک محسوب می شود و 
بهره برداری پایدار از آن نیازمند تحقق یک 

کوشش جمعی است. 
  سه دهه افت مستمر منابع زیرزمینی 

در ایران
کشور  کرد:  معاون وزیر نیرو خاطرنشان 
ما نیز با داشتن نزدیک به یک میلیون چاه، 
حدود سه دهه افت مستمر منابع زیرزمینی 
را تجربه کرده است؛ که بخشی از این افت، 
ناشی از تجارت آب مجازی از طریق صادرات 
محصوات کشاورزی و فرآورده های غذایی 
می تواند باشد. هرچند در سال های اخیر با 
وضع برخی قوانین و تمهیدات عوارضی تاش 
شده از این نوع صادرات جلوگیری شود. 
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با اشاره به 
کلیاتی از سیمای منابع و مصارف آب کشور 
بیان داشت: متوسط بارندگی ساانه کشور 

بارندگی جهانی  حدود یک سوم متوسط 
کشور نیز  کل حجم آب تجدیدپذیر  است. 
براساس آخرین برآورد ها حدود ۱۰۳ میلیارد 
در  که  می شود  زده  تخمین  مترمکعب 
شرایط حاضر بیش از ۹۰ درصد آن، دو برابر 

شاخص های جهانی مصرف می شود. 
  مصرف ۸۰ میلیارد مترمکعب آب در 

بخش کشاورزی
کید بر اینکه نزدیک به ۵۰  جوان بخت با تأ
درصد منابع آب مصرفی از آب های زیرزمینی 
و بقیه از آب های سطحی تأمین می شود، 
 ، گفت: بزرگ ترین مصرف کننده آب در کشور
در بخش کشاورزی با ۸۰ میلیارد مترمکعب 
که بخش عمده آن از آب زیرزمینی  است 
تأمین می شود.  او در خصوص وضعیت منابع 
آب زیرزمینی نیز گفت: در ایران واحد برنامه 
ریزی در موضوع آب زیرزمینی ۶۰۹ محدوده 
مطالعاتی است؛ تقریبا ۶۶۰ آبخوان آبرفتی 
با وسعت ۲۶۵ هزار کیلومتر مربع و حدود ۱۵ 
درصد مساحت کشور شناسایی شده است. 
از یک میلیون و ۳۰۰ هزار منبع آبی شناسایی 
چاه ها  به  آن  میلیون  یک  بر  بالغ  شده، 
اختصاص دارد و بقیه مربوط به چشمه ها و 
قنوات است و طول چاه های حفر شده در 
کشور نزدیک به ۳۸ هزار کیلومتر است که سهم 
چاه های مجاز ۷۰ درصد از این میزان است.  
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا اظهار داشت: 
منابع آب زیرزمینی به دلیل برداشت بی رویه و 
بروز خشکسالی های متوالی از شرایط مناسبی 

برخوردار نیست؛ کسری متوسط ساانه منابع 
آب زیرزمینی برابر ۴.۹ میلیارد است و به دلیل 
تداوم برداشت ها میزان تجمعی کسری مخازن 
آب زیرزمینی بالغ بر ۱۴۶ میلیارد مترمکعب 
است.  او با بیان اینکه حدود ۳۵۹ دشت کشور 
دچار فرونشست است، اعام کرد که ۲۸ درصد 
چاه های کشاورزی معادل ۱۱۷ هزار حلقه 
چاه در دشت های با نرخ فرونشست بیش از 
۱۰ سانتی متر حفر شده است. جوان بخت، 
پدیده حفر چاه های غیرمجاز و نیز برداشت 
بیش از پروانه بهره برداری را از معضات اساسی 
مدیریت آب زیرزمینی خواند و اظهار داشت: 
بخش قابل توجهی از آن ناشی از کشاورزی 
معیشتی و خردشدن سطوح اراضی کشاورزی 
در اختیار بهره برداران است.   مدیرعامل شرکت 
مدیریت منابع آب ایران گفت: برنامه ریزان 
آب  اهمیت  به  دیرباز  از  کشور  آب  بخش 
زیرزمینی پی برده و در همین ارتباط نسبت به 
وضع قوانین و مقررات و نیز تدوین برنامه های 
کردند.  او افزود: در حوزه  عملیاتی اقدام 
قانونگذاری، تصویب قانون و نحوه ملی شدن 
آن در سال ۱۳۴۷ نخستین اقدام بود که در آن 
کید شد همه چاه های غیرمجاز باید مسدود  تأ
شود. در سال ۱۳۶۱ و بعد از کمتر از دو دهه، 
قانون توزیع عادانه آب جایگزین قانون قبلی 
شد و مقرر شد که در دشت های با بیان منفی، 
توسعه برداشت ممنوع شود.  جوان بخت 
اضافه کرد: بعد از حدود ۲۸ سال قانون تعین 
تکلیف چاه های فاقد پروانه، در سال ۱۳۸۹ 
به تصویب رسید که در نتیجه آن بخشی از 
چاه های غیرمجاز حفر شده قدیمی، با شرط 
اینکه موجب اضرار به حقوق دیگران نشود، 

مشروعیت پیدا کرد. 

دشتهایبانرخفرونشست حلقهچاهدر  ۱۱۷هزار
شده حفر ۱۰سانتیمتر بیشاز

اتشبازداشتشدند! شروعنشده،فروشندگانسوا کنکور
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کشف 73 سکه عتیقه در راه آهن 
فرمانده پلیس راه آهن فرماندهی یگان های انتظامی و حفاظتی 
فراجا از کشف سکه های عتیقه مربوط به دوران اشکانیان خبر داد. 
سردار حشمت ا... ملکی گفت: مأموران مستقر در سالن ایستگاه 
راه آهن اندیمشک حین کنترل و بازرسی اثاثیه مسافران از طریق 
دستگاه ایکس ری به بار همراه شخصی مظنون شدند. وی ادامه 
داد: پس از بازرسی بار این مسافر همکاران تعداد 73 عدد سکه 
قدیمی که در داخل کیف به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود 
کشف نمودند. این مقام ارشد انتظامی افزود: برابر اعام کارشناس 
میراث فرهنگی شهرستان اندیمشک سکه ها مربوط به دوره 
اشکانیان بوده و ارزش ریالی آن در حدود 2 میلیارد ریال برآورد شده 
است. سردار ملکی اظهار داشت: متهم به همراه اموال مکشوفه 
جهت سیر مراحل قانونی با رعایت کلیه موازین شرعی و قانونی 
به مقر پلیس دالت که در حین تشکیل پرونده متهم با پیشنهاد 
رشوه کلیه سکه ها به ماموران قصد فرار از چنگال قانون را داشت 
که با عدم دریافت این سکه ها از سوی همکاران مواجه شد که در 
گاهی سارق این فرد دارای  ادامه با استعام به عمل آمده از سامانه آ
سوءپیشینه متعددی بوده و به بزه انتسابی اقرار که پس از تکمیل 
پرونده به مرجع قضائی معرفی شد. فرمانده پلیس راه آهن با تصریح 
بر اینکه فرماندهی انتظامی جمهوری اسامی ایران با هرگونه 
قاچاق اشیاء عتیقه به شدت برخورد می کند، خاطرنشان کرد: در 
این راستا از شهروندان انتظار می رود به محض دریافت اینگونه 

اخبار موضوع را از طریق پل ارتباطی 110 به پلیس اطاع دهند.

مهار حریق در یک مدرسه دخترانه 
سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
اهواز از وقوع آتش سوزی در یک مدرسه خبر داد. کورش 
سبزعلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: از طریق تماس با 
سامانه 12۵ موضوع وقوع آتش سوزی در دبیرستان دوره اول 
دخترانه اسماء در منطقه صنعتی کارون در کوی مجاهدین 
اطاع رسانی شد و بافاصله دو خودروی اطفای حریق، 
یکدستگاه خودروی امداد و نجات به همراه ۹ آتش نشان 
به محل حادثه اعزام شدند. وی با بیان اینکه این حادثه 
خ داده است، افزود: این حریق بعد  به دلیل اتصال برق کولر ر
از نیم ساعت مهار شد و خوشبختانه مصدومی نداشته است. 
سرپرست سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری اهواز 
گفت: خسارت این حادثه در حد دودگرفتی اتاق مدیر مدرسه 

و واردشدن خسارت به وسایل اداری بوده است.

دستگیری اراذل و اوباش 
جانشین فرمانده انتظامی شیراز از دستگیری 2 نفر اراذل و 
اوباش که اقدام به فحاشی، درگیری و تخریب خودرو شهروندان 
می کردند، خبر داد. سرهنگ عبدالرضا ضربت بیان داشت: در 
پی اعام مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی بر فحاشی، درگیری و 
تخریب خودرو شهروندان توسط 2 نفر اراذل و اوباش در یکی از 
محات شهرستان شیراز، بافاصله ماموران انتظامی برای بررسی 
موضوع به محل مذکور اعزام شدند. وی افزود: در بررسی های 
ک مخدوش  اولیه مشخص شد که یک خودرو وانت پراید پا
با 2 سرنشین ضمن قدرتنمایی، یک سواری پراید را نیز تخریب 
کرده اند. جانشین فرمانده انتظامی شیراز تصریح کرد: اراذل و 
اوباش که هنوز در صحنه حضور داشتند، با مشاهده پلیس، به 
سمت ماموران حمله ور و با پرتاپ شی سخت خودرو پاسگاه را 
تخریب می کنند. سرهنگ ضربت با بیان اینکه ماموران انتظامی 
آنان را به آرامش دعوت ولی متاسفانه هیچ توجهی نکردند، گفت: 
متهمان اقدام به فرار کردند و پس از حدود 20 دقیقه تعقیب و گریز، 
ماموران انتظامی موفق شدند آنان را دستگیر و یک قبضه قمه 
را نیز کشف کنند. این مقام انتظامی با اشاره به اینکه در سوابق 
متهمان جرایمی از قبیل کیف قاپی، نزاع و درگیری، حمل مواد 
مخدر و سرقت موتورسیکلت به چشم می خورد، تصریح کرد: اراذل 

و اوباشان برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند.

ک در خودروی رانا جاساز تریا
فرمانده انتظامی شهرستان خور و بیابانک از توقیف یکدستگاه 
ک و دستگیری 2 متهم در  خودرو رانا حامل بیش از 18 کیلو تریا
عملیات مأموران انتظامی این فرماندهی خبر داد. سرهنگ 
سیدرضا علوی بیان داشت: ماموران انتظامی مستقر در ایستگاه 
ایست و بازرسی شهید رشیدی در فرماندهی انتظامی شهرستان 
خور و بیابانک حین کنترل خودرو های عبوری به یکدستگاه 
سواری رانا که در این محور در حال تردد بود مشکوک شده و 
جهت بررسی بیشتر آن را متوقف کردند. وی ادامه داد: ماموران 
پلیس پس از هماهنگی با مرجع قضائی به بازرسی از این خودرو 
پرداخته که در نتیجه این عملیات موفق شدند 26 بطری حاوی 
ک را کشف کنند. فرمانده انتظامی شهرستان  18 کیلو و 700 گرم تریا
خور و بیابانک تصریح کرد: در این رابطه یکدستگاه خودرو توقیف 
و 2 متهم نیز دستگیر و پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل 

قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شدند.

بازداشت؛ عاقبت خیانت در امانت
فرمانده انتظامی شهرستان قلعه گنج از احقاق حق 170 
میلیاردی یک کشاورز با پیگیری های تخصصی پلیس فتا و 
کاوی پیام های تبادل شده بین این فرد و فرد کاهبردار خبر  وا
داد. سرهنگ محمدرضا بیلری گفت: با مراجعه یک کشاورز به 
پلیس و طرح شکایتی مبنی بر اینکه یک نفر در ازای بارگیری و 
ارسال چندین بار ذرت و دیگر محصوات کشاورزی، به وی وعده 
پرداخت وجه داده اما پولی را به این کشاورز نپرداخته و حاضر به 
انجام تعهدات خود نیست پرونده جهت رسیدگی های تخصصی 
به پلیس فتا ارجاع شد. وی افزود: در این راستا ماموران پلیس 
کاوی دقیق پیام های تبادل  فتا با هماهنگی های قضائی و وا
شده بین این کشاورز و طرف مقابل، موفق به احقاق حق این 
کشاورز و باز پرداخت 170 میلیارد ریالی وجه مورد معامله به این 
فرد شدند. فرمانده انتظامی قلعه گنج با اشاره به دستگیری متهم 
و ارسال پرونده این خیانت در امانت و کاهبرداری به دادسرا 
جهت پیگیری های بعدی از شهروندان خواست: در امور خرید و 
فروش اموال و محصوات کشاورزی مورد نیاز خود در بستر فضای 
مجازی از اعتماد به افراد سودجو و کاهبردار خودداری و تا قبل 
از شناسایی هویت طرف مقابل و صحت اموال مورد معامله از 

پرداخت وجه و یا ارسال کاا خودداری کنند.

کــوتــاه

ک  کشف 214 کیلو تریا
از  رابر  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
 214 کشف  و  مرگ  گر  سودا  3 دستگیری 
ک از آنان خبر داد. سرهنگ داراب  کیلو تریا
قنبری بیان داشت: مأموران پلیس مبارزه 
با موادمخدر این فرماندهی هنگام کنترل 
رابر  جیرفت-  محور  عبوری  خودروهای 
یکدستگاه خودروی پژو و یکدستگاه پراید 
کردند. وی افزود:  را جهت بررسی متوقف 
در بازرسی از خودرو پژو1۵7 کیلو و 880 گرم 
ک و در بازرسی از خودروی پراید هم ۵6  تریا
کشف شد. فرمانده  ک  گرم تریا  180 کیلو و 
کشف  انتظامی شهرستان رابر با اشاره به 
این  کیلو موادافیونی در   214 در مجموع 
عملیات ها بیان داشت: در این رابطه 3 متهم 
دستگیر و پس از تشکیل پرونده به مرجع 

قضائی تحویل داده شدند.

دستگیری قاتل فراری
گاهی استان مرکزی گفت:   رئیس پلیس آ
که به علت اختاف شخصی، اقدام  فردی 
به قتل یکی از دوستان خود کرده بود، در 
عملیات ضربتی پلیس شناسایی و دستگیر 
گفت:  کامیار چهری  گاه  کارآ شد. سرهنگ 
گزارشی از وقوع قتل جوانی 22 ساله در یکی 
مرکز  به  محات  شهرستان  روستاهای  از 
فوریت های پلیس 110 اعام شد. وی اضافه 
کرد: بافاصله مأموران انتظامی شهرستان 
گاهان پلیس  محات به همراه تیمی از کارآ
گاهی استان برای بررسی موضوع به محل  آ
اولیه  بررسی های  روند  در  و  شدند  اعزام 
مشخص شد که جوان 22 ساله بر اثر جراحات 
ناشی از ضربات شی سخت به قتل رسیده 
است. این مقام انتظامی با اشاره به اینکه 
شد  مشخص  آمده  عمل  به  تحقیقات  در 
که فرد ضارب یکی از دوستان مقتول بوده 
است که بافاصله بعد از ارتکاب قتل از محل 
متواری می شود، خاطرنشان کرد: با شناسایی 
برای  تخصصی  تحقیقات  بافاصله  قاتل، 
مشخص شدن مخفیگاه او آغاز شد. سرهنگ 
چهری گفت: قاتل پس از گذشت چند روز 
و چندین بار جابه جایی در مخفیگاه های 
گاهی  آ پلیس  گاهان  کارآ توسط  مختلف 
استان شناسایی و دستگیر شد. وی با اشاره 
به تحقیقات تخصصی از متهم افزود: متهم 
که مردی 44 ساله است با اعتراف به قتل 
انگیزه خود را اختافات شخصی عنوان کرد. 
انتظامی  فرماندهی  گاهی  آ پلیس  رئیس 
تکمیل  با  کرد:  خاطرنشان  مرکزی  استان 
مراحل  سیر  برای  قاتل  پلیس،  تحقیقات 

قانونی به مرجع قضائی معرفی شد.

انهدام 21 باند زورگیر و قاپ زن 
انهدام  از  پایتخت  گاهی  آ پلیس  رییس 
21 باند زورگیر و قاپ زن خبر داد. سردار علی 
ولیپور گودرزی بیان داشت: با توجه به اشراف 
گاهی 74 نفر زورگیر عنف و  اطاعات در پلیس آ
قاپ زن در قالب در 21 باند دستگیر شدند. وی 
افزود: از مخفیگاه زورگیران بیش ۵00 دستگاه 
ع وقت تحویل  گوشی مسروقه کشف که در اسر
مالباختگان می شود. سردار ولیپور گودرزی 
بیان داشت: این افراد بیشتر سابقه دار بودند و 
به واسطه هماهنگی خوبی که با دستگاه قضا 
داریم بعد از تحمل کیفر از زندان آزاد و حتما با 
پابند الکترونیک رصد خواهند شد. وی ادامه 
داد: از طرح هایی که در حال انجام است پایش 
الکترونیکی مجرمان بوده که در سایر استان ها 
هم راه اندازی شده و به منظور کاهش جرم است 
و در نهایت باعث رضایت مندی مردم شود. وی 
گفت: سرقت مسلحانه کاهش یافته است اما 
ساح در دسترس مجرمان بوده و ما در حال 
برخورد با این افراد هستیم. سردار ولیپور گودرزی 
افزود: قانون تشدید مجازات که در حال پیگیری 
است در این امر مؤثر خواهد بود. وی بیان 
داشت: در زمینه کنکور هم کارگروهی تشکیل 
شده که فراجا هم عضو آن است و حتماً اقداماتی 

برای بهتر برگزارشدن آن انجام می دهیم.

تکان دهنده  جزئیاتی  فراجا  سخنگوی 
از شبکه های فساد و فحشای منهدم شده 
از سوی پلیس در ماه های اخیر را تشریح 
درباره  منتظرالمهدی  سعید  سردار  کرد. 
دستاوردهای پلیس در مبارزه با انواع جرایم 
پلیس  گفت:  شبکه ای  و  یافته  سازمان 
آخرین و مهم ترین حلقه در لبه  به عنوان 
برخورد با ناهنجاری های اجتماعی، از آخرین 
وضعیت زیرپوست شهر مطلع بوده و مطابق 
کید بر اینکه  آن اقدام و عمل می کند.  وی با تا
به ویژه  پلیس  ماموریت های  و  اقدامات 
پلیس امنیت عمومی فراجا در راستای حفظ 
سامت جامعه و ارتقاء امنیت و آرامش در دو 
بخش جرایم آشکار و پنهان پیگیری می شود؛ 
افزود: در یکی از این جرایم بین بخشی که 
به شکل نیمه آشکار و نیمه پنهان بود و به 
پروژه »سرویسِ اسکورت« معروف بود، شاخه 
که اقدام  خارجی یک باند فساد و فحشاء 
به شناسایی، جذب و انتقال دختران برای 
ج از  آنها به خار خدمات جنسی و قاچاق 
کشور کرده بودند، مورد شناسایی قرار گرفت و 
منهدم شد. در فاز اول رسیدگی به این پرونده 
، در فاز دوم ۵7 نفر دستگیر و در فاز  24 نفر
سوم نیز تعداد زیادی شناسایی که پرونده 

آنها در دست اقدام و پیگیری است.

   قاچاق دختران 

در  فراجا  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
کینگ«  ادامه به پروژه دیگری که به پروژه »
این  در  گفت:  و  کرد  اشاره  است،  مشهور 
پروژه شبکه ای سازمان یافته برای قاچاق 
گرجستان فعال  کشورهای ترکیه و  زنان به 
بود. ارتباطات اعضای این باند با باندهایِ 
تجارتِ مستهجن و غیراخاقیِ خارج از کشور 

مشخص بود و در نهایت نیز اعضای اصلی 
، پایانه فرودگاهی و گذرگاه  آن در تهران، البرز
مرزی بازرگان دستگیر و تحویل مراجع قضائی 
شدند. سخنگوی پلیس با اشاره به پرونده 
دیگری موسوم به »چَتِربِیت« بیان داشت: 
اعضای این باند اقدام به تهیه فیلم های 
مستهجن و مروج فساد به صورت برنامه زنده 
منتشرکننده  سایت های  و  شبکه ها  برای 
محتوای غیراخاقی کرده بودند. متاسفانه 
کم سن و سال و جوان  از دخترانِ  برخی 
که عمدتا بین 1۵ تا 26 سال سن داشتند 
در  که  »چَتِربِیت«  شبکه  سرکرده  دام  در 
قالب کارآفرینی برای جوانان در رشته های 
، زبان انگلیسی، طراحی سایت و  کامپیوتر
شبکه و... تبلیغ کرده بود، گرفتارشده و پس 
از شناسایی، ساماندهی و آموزش، اقدام 
به تولید فیلم های جنسی زنده برای مردان 
فرانسوی،  آلمانی،  مختلف  ملیت های  با 

و...  انگلیسی  اوکراینی، روسی،  آمریکایی، 
کرده بودند.

   بازداشت ۵۰ مدل مستهجن 

در  فراجا  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
ادامه با اشاره به پرونده بزرگ و چندوجهی 
»رافائل« نیز اظهارکرد: اعضای این شبکه 
با هدف تغییر ذائقه فرهنگی مردم به سوی 
ابتذال و حیازدایی از جامعه عفیف دختران 
و زنان ایرانی دست به کار شده بودند. پلیس 
توانست با انواع اقدامات فنی دو سر شبکه 
ج، هشت  اصلی، پنج پل ارتباط داخل و خار
عکاس و فیلمبردار فیلم های مستهجن و 
۵0 مدل را شناسایی و دستگیر و سکوهای 
تبلیغاتیِ آنان را مسدود کند. وی خاطرنشان 
کار بر روی این پرونده به اتمام  کرد: البته 
نرسیده است؛ رافائل از سرشاخه های اصلی 
خارج از کشور است که تبعه یکی از کشورهای 

کنِ کشورهای همسایه  آمریکای جنوبی و سا
است و تعامات وسیعی با انواع باندهای 
با  شرط بندی  سایت های  و  فحشا  فساد، 
ج کشور دارد و در این  گردش مالی باا در خار
سو نیز ارتباط گسترده ای با تولیدکنندگان 
محتواهایِ مبتذلِ ایرانی و سطحِ یک این 
پرونده که به خارجِ کشور تردد داشتند، دارد؛ 
پلیس در این پرونده و به طور خاص از مسیر 
سازمان جهانی اینترپل و سایرِ راه های قانونی 
و بین المللی در حال پیگیری است. سخنگوی 
پلیس در ادامه به پرونده دیگری به نام »لِوِل 
آپ دنس« اشاره کرد و گفت: در این پرونده 
گردانندگان به بهانه اجرای مسابقه رقص 
کشورهای همسایه اقدام به شناساییِ  در 
دختران برای اهداف غیراخاقی، فیلم های 
مستهجن، قاچاقِ انسان و تشکیل شبکه های 
کرده بودند. پشت پرده برخی از  فحشا و... 
، اقدامات  ح و کم خطر تبلیغات به ظاهر مفر
غیرقانونی و غیراخاقی گسترده ای است که 

مستقیما خانواده ها را تهدید می کند.

   انهدام خانه های فساد
وی تصریح کرد: پلیس امنیت عمومی به 
پرونده »سایه« یا همان »خانه  فساد« واقع در 
یکی از مناطق مرفه تهران که زیر شاخه های 
متعددی داشت نیز ورود کرد که پس از رصد 
و پایشِ اطاعاتی دقیقِ صورت گرفته در فاز 
یکِ این پرونده 8 زن و 2 مرد از سرشبکه های 
شناسایی،  فحشا  دایرکنندگان  و  اصلی 
دستگیر و به دستگاه قضا تحویل داده شدند 
و در فاز دوم که گستردگی جغرافیایی یافته 
اما تمرکز و عمده فعالیت ها در تهران بود نیز 
پنج زن و یک مرد در تور اطاعاتی گرفتار و 

دستگیر شدند.

جزئیات تکان دهنده از عملیات پلیس در زیرپوست شهر

 از انهدام خانه های فساد تا مقابله با قاچاق زنان

مرد جوانی که به طرز دلخراشی همسرش را هدف شلیک گلوله قرار داده و به تهران متواری شده بود به دام افتاد. 
در راستای طرح ارتقای امنیت اجتماعی ماموران یکی از کانتری های غرب تهران در خیابان در حال گشت زنی 
بودند که به صورت اتفاقی به یک مرد جوان مشکوک و تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند؛ خیلی زود در بازرسی بدنی 
از او یک قبضه کلت کمری کشف شد؛ متهم در همان بازجویی های اولیه گفت که با این ساح گرم مرتکب قتل 
گاهی تهران بزرگ  دلخراشی شده است! بدین ترتیب مرد جوان برای تحقیقات مقدماتی به اداره دهم پلیس آ
گاهان قرار گرفت، گفت: »از مایر به تهران فرار کردم؛ با همسر اختافات بسیار  منتقل شد و هنگامی که مقابل کارآ
شدیدی داشتم که روز حادثه طبق معمول با یکدیگر مشاجره داشتیم، اما در این میان با کلت کمری که از قبل 
خریده بودم به او شلیک کردم؛ پس از این حادثه مرگبار به ترمینال رفتم و با اتوبوس به تهران آمدم اما بازداشت 
گاهی در نخستین گام با استعام های اولیه متوجه شدند که زن جوان در جریان  گاهان جنایی پلیس آ شدم.« کارآ
این تیراندازی جان سالم برده اما روی تخت بخش مراقبت های ویژه بیمارستان است که بر اساس گزارش های 
کادر درمان او حال جسمانی نامساعدی دارد و در یک قدمی مرگ قرار گرفته است.« به گزارش تسنیم، متهم برای 

روشن شدن زوایای پنهان پرونده و تفهیم اتهام به دادسرای مربوطه در شهرستان مایر اعزام شد.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر پایتخت، از کشف 28 کیلوگرم حشیش 
توسط ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر فاتب در اتوبان آزادگان خبر داد. 
، بیان داشت: در پی ارجاع چندین فقره شکایات و  سرهنگ حسین باباپور
گزارشات مردمی مبنی بر فعالیت مجرمانه یکی از موادفروشان سابقه دار شهر 
تهران پرونده ای در این رابطه تشکیل و تیمی از مأموران عملیات ویژه این 
پلیس رسیدگی به موضوع را به عهده گرفتند. وی در ادامه افزود: برابر اقدامات 
اطاعاتی و پلیسی بر روی افراد موردنظر مشخص شد متهم یک محموله 
موادمخدر را از یکی از استان های جنوبی کشور تهیه و با استفاده از یکدستگاه 
خودرو سواری به سمت تهران در حال حرکت است. سرهنگ باباپور تصریح 
کرد: به دنبال این موضوع مأموران بافاصله ضمن هماهنگی با مقام قضائی 
به محورهای مواصاتی اعزام و بدین ترتیب شمارش معکوس برای دستگیری 
متهم آغاز شد. این مقام انتظامی اظهار داشت: مأموران بعد چندین ساعت 
گشت زنی هدفمند و رصد خودروهای مذکور در محورهای مواصاتی شهر 
تهران سرانجام درحالیکه متهم در اتوبان آزادگان تهران در حال حرکت بود در 
اقدامی هوشمندانه و با رعایت اصل غافلگیری متوقف و بافاصله دستگیر شد. 
سرهنگ باباپور تصریح کرد: پس از توقیف خودرو بافاصله نسبت به بازرسی 
خودرو اقدام و 28 کیلوگرم حشیش کشف شد و متهم نیز پس از دستگیری به 
مقر پلیس منتقل و پس از انجام تحقیقات تکمیلی جهت سیر مراحل قانونی به 
دادسرا ارجاع شد. رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر در پایان با بیان اینکه عزم و 
گران مرگ بسیار جدی است و پلیس از هیچ اقدام  اراده پلیس در برخورد با سودا
و کوششی در این رابطه فروگزار نخواهد بود، خاطرنشان کرد: مأموران این پلیس 
در کلیه مسیرهای مواصاتی و حتی غیراصولی و بیراهه به صورت شبانه روزی 
حضور دارند و این محورها را به طور مداوم و مستمر تحت پوشش اطاعاتی قرار 
می دهند و هر محموله ای از این مسیرها وارد تهران بشود تحت نظر قرار گرفته و 

کشف و متهمان آن دستگیر خواهند شد.

گاهی تهران بزرگ از کشف بیش از ۵00  رئیس پلیس آ
دستگاه تلفن همراه مسروقه از 74 سارق به عنف و قاپ زنی 
حرفه ای در پایتخت خبر داد. سردار علی ولیپور گودرزی 
در حاشیه اجرای طرح برخورد با سارق به عنف و زورگیر که 
گاهی تهران بزرگ برگزار شد، گفت: همکاران  در مقر پلیس آ
گاهی تهران بزرگ پس از چندین روز کار  من در پلیس آ
اطاعاتی، موفق به شناسایی تعدادی از سارقان به عنف 
و قاپ زن شده و در نهایت با هماهنگی مقام قضائی، 
عملیات متعددی را به اجرا گذشته و در مجموع 74 نفر 
از سارقان به عنف حرفه ای و قاپ زن را دستگیر کردند. 
وی با اشاره به انجام بازجویی از متهمان اظهارکرد: این 
افراد در بازجویی های اولیه به سرقت بیش از ۵00 دستگاه 
تلفن همراه اعتراف کردند. همچنین با دستگیری این 
افراد 21 باند سرقت نیز منهدم شد. ولیپور گودرزی ادامه 
داد:  عاوه بر سارقان، چند کاهبردار و اخاذ هم دستگیر 

شده اند. همچنین مالخران اموال مسروقه نیز شناسایی 
شده اند که برخی از آنان دستگیر و برخی دیگر نیز به زودی 
گاهی تهران بزرگ  دستگیر خواهند شد. رئیس پلیس آ
با بیان اینکه عمده متهمان، سابقه دار  و جزو سارقان 
حرفه ای هستند، افزود: خوشبختانه هماهنگی خوبی با 
دستگاه قضائی داریم و این افراد روانه زندان خواهند شد. 
بعد از آن هم با پابندهای الکترونیک کنترل خواهند شد. 
ولیپور گودرزی در پاسخ به پرسشی در خصوص آمار سرقت 
مسلحانه نیز گفت:  سرقت مسلحانه کاهش یافته است 
اما در مواردی همچنان ساح در دسترس مجرمان است 
و ما در حال برخورد با این افراد هستیم. همچنین قانون 
تشدید مجازات در حال پیگیری است. وی در پاسخ به 
پرسشی دیگر در مورد امنیت کنکور سراسری نیز تصریح 
کرد: در زمینه کنکور کارگروهی در وزارت کشور تشکیل که 
فراجا هم عضو آن است و حتما اقداماتی برای بهتر برگزار 

گاهی تهران بزرگ  شدن آن انجام می شود. رئیس پلیس آ
درباره اینکه آیا انتشار ویدئوهایی مانند زورگیری در بزرگراه 
صدر نشان دهنده افزایش جرائم خشن است یا خیر، گفت: 
چنین مواردی در گذشته هم وجود داشته اما در گذشته 
ضریب نفوذ اینترنت به اندازه امروز نبوده است. آمارهای 
ما نشان می دهد که اتفاقا در چنین سرقت هایی با کاهش 
روبه رو هستیم، اما انتشار گسترده ویدئو سبب می شود که 
افراد بیشتری از وقوع یک مورد باخبر شوند. در این پرونده 
گاهی  گاهان پلیس آ همانطور که اخبارش منتشر شد، کارا
در کمترین زمان ممکن مجرمان را شناسایی کردند. ولیپور 
گودرزی درباره روند وقوع جرائم از سال 1401 به بعد نیز افزود: 
در سال 1401 به دلیل اتفاقاتی که رخ داد ما شاهد افزایش 
20 درصدی جرائم بودیم. در ماه های پایانی سال موفق به 
توقف رشد این روند شدیم و در سال 1402 نیز با اقدامات 

انجام شده، وقوع جرائم 12 درصد کاهش پیدا کرد.

کشف بیش از ۵۰۰ تلفن همراه  سرقتی 

شلیک دلخراش مرد فراری به همسرشکشف ۲۸ کیلوگرم حشیش از قاچاقچی



11ورزش سال هفتم
شماره   1814

پنجشنبه 
1403 .02 .06
16    شوال     1445/    25     آوریل     2024

a r m a n m e l i . i r

ژیرو مسافر  
لس آنجلس  اف سی می شود 

مهاجم میان با امضای قراردادی تا دسامبر 
۲۰۲۵ به عنوان بازیکن آزاد راهی لس آنجلس 
اف سی شد. مهاجم سابق آرسنال و چلسی 
کره و با وجود پیشنهادهایی  پس از هفته ها مذا
از عربستان و اروپا، تصمیم گرفت با قراردادی 
( در  سه میلیون یورویی )۳. ۲ میلیون دار
سال به لس آنجلس اف سی بپیوندد. به نوشته 
کرنت ژیروی ۳۷ ساله به دوست و هم تیمی  سا
که در  سابقش هوگو لوریس خواهد پیوست 
پنجره نقل و انتقاات زمستانی قبل راهی لیگ 
آمریکا شد. این دو با هم قهرمانی جام جهانی 
را به دست آورند. ژیرو تا به اینجای فصل در 
سری آ با میان در ۳۰ بازی ۱۳ گل به ثمر رسانده 
و هشت پاس گل هم داده است و همچنان در 
فهرست دیدیه دشان برای حضور در یورو ۲۰۲۴ 
حضور دارد. ژیرو رکورد بیش ترین گل زده برای 
تیم ملی فرانسه )۵۷ گل در ۱۳۱ بازی ملی( را 
نیز داراست. او پس از شرکت در یورو ۲۰۲۴ در 
آلمان به لس آنجلس اف سی  ملحق خواهد 
شد. فابریتزیو رومانو نیز انتقال این بازیکن به 

لس آنجلس اف سی را تایید کرد. 

ویژه

گفتوگو

اسماعیل حالی پیشکسوت پرسپولیس در 
خصوص وضعیت این تیم در رقابت های لیگ 

برتر و جام حذفی صحبت کرد. 
   درباره پیروزی تیم فوتبال پرسپولیس 

مقابل صنعت نفت آبادان چه نظری دارید؟
 پرسپولیس به خوبی این مسابقه را مدیریت 
کرد و با اینکه بازی در آبادان بود موفق شدند با 
حفظ آرامش این بازی را با برتری قاطع پشت سر 
بگذارند. نفت آبادان با شرایطی که در لیگ برتر 
دارد با تمام احترامی که برایشان قائل هستم، 
خ پوشان نبودند و  اما حریف بزرگی برای سر
پرسپولیس می توانست با نتیجه پرگل تری هم 
در این بازی به برتری برسد. خوشبختانه کادرفنی 
پرسپولیس با استفاده از تجربیاتی که داشته اند 
توانستند تیم را مدیریت کنند و با برنامه ریزی به 
مصاف حریفان بروند که خداراشکر تا به اینجا 

موفق بودند. 
 درباره دیدار آینده این تیم مقابل آلومینیوم 

در جام حذفی چه نظری دارید؟
 بازی سختی خواهیم داشت، اما باید در نظر 
داشته باشیم که پرسپولیس تیم بزرگی است 
و بیش از اینکه آلومینیوم باعث ترس ما شود، 
آن ها باید از رویارویی مقابل ما هراس داشته 
باشند. پرسپولیس در این بازی فرصت ریسک 
نخواهد داشت و با وجود اینکه چند بازیکن ما به 
دایلی مصدوم و محروم هستند باید خأ هایی 
که در ترکیب وجود دارد را پوشش دهیم. رفیعی 
عملکرد خوبی درون دروازه از خود نشان داده و 

خداراشکر می توان به وی اعتماد کرد. 
   و در مورد بازی سپاهان؟

 سپاهان تا به اینجای فصل آمار خوبی از 
خود نشان نداده، حتی مقابل ملوان در انزلی با 
اینکه بازی را بردند، اما به سختی موفق به انجام 
این کار شدند. نمی توان گفت سپاهان در این 
مقطع حریف دست و پا بسته ای است و نباید به 
هیچ عنوان این تیم را دست کم گرفت، زیرا برد 
مقابل این تیم قطعاً یک مانع بزرگ برای رسیدن 
به قهرمانی را از پیش روی ما بر خواهد داشت. 
دیدار پرسپولیس و سپاهان الکاسیکوی فوتبال 
ایران است و همواره از جذابیت باایی برخوردار 
بوده که ان شاءا... در پایان این بازی پیروزی 

سرخپوشان را جشن بگیریم. 

حالی:
فرصت ریسک نداریم

 
کنش حسن یزدانی به حذف  وا

دیوید تیلور از المپیک 
ایسنا: دارنده مدال های طای جهان و 
المپیک از حذف رقیب سنتی خود از المپیک 
ابراز ناراحتی کرد. دیوید تیلور چهره شاخص 
کشتی آمریکا و دارنده ۴ طای جهان و المپیک 
که رقابت او با حسن یزدانی طی سال های اخیر 
طرفداران زیادی در ایران و جهان داشت، ۴ روز 
پیش در جریان مرحله نهایی انتخابی تیم ملی 
المپیک  در  حضور  برای  آمریکا  آزاد  کشتی 
کشتی گیر ۲۳  ناباورانه مقابل آرون بروکس 
ساله آمریکایی و دارنده مدال طای امیدهای 
جهان ۲۰۲۳ دو مرتبه شکست خورد و حضور 
در المپیک پاریس را از دست داد. حذف تیلور 
از المپیک بازتاب زیادی داشت و بسیاری 
کنش حسن  از طرفداران کشتی در انتظار وا
یزدانی به حذف دیوید تیلور بودند. طبق 
از  که پس  اطاعات خبرنگار ایسنا، یزدانی 
انجام عمل جراحی تمرینات خود را در جویبار 
پشت سر می گذارد تا به میادین بازگردد، از 
حذف دیوید تیلور ابراز ناراحتی کرده و گفته 
در  تیلور  با  دیگر  بار  داشتم  دوست  است: 
المپیک رقابت کنم. حضور کشتی گیرانی مثل 
تیلور و عبدالرشید سعدا... یف یا جردن باروز 
باعث افزایش هر چه بیشتر اعتبار کشتی در 
المپیک می شد. در نبود این نفرات زیبایی 
حال  در  می شود.  کمتر  المپیک  در  کشتی 
حاضر ملی پوش وزن ۸۶ کیلوگرم ایران انتخاب 
نشده و تعیین تکلیف این وزن به وضعیت 
مصدومیت یزدانی و تصمیم نهایی کادر فنی 

برای برگزاری مسابقه انتخابی دارد. 

منهایفوتبال

دیدگـاه

کوتاه
برابر  ۶ بر یک  با برتری  ایران  تیم ملی فوتسال   ایسنا: 
قرقیزستان جواز حضور در جام جهانی فوتسال ۲۰۲۴ را به 
دست آورد. تیم ملی فوتسال ایران در یک چهارم نهایی جام 
ملت های فوتسال آسیا به دیدار قرقیزستان رفت و با نتیجه ۶ 
بر یک به برتری رسید و جواز حضور در جام جهانی را به دست 
آورد. ایران در نیمه نهایی با برنده دیدار ازبکستان و ویتنام 
اپنی ها  روبه رو خواهد شد و با توجه به حذف زودهنگام ژ
شانس بسیار باایی برای قهرمانی در قاره کهن را دارد. برتری 
قاطع برابر قرقیزستان/ فوتسال ایران مسافر جام جهانی 
شد چهار تیم راه یافته به دور نیمه نهایی، نماینده آسیا در 
جام جهانی فوتسال ۲۰۲۴ خواهند بود. ازبکستان قبا به عنوان 
میزبان جواز حضور در جام جهانی را کسب کرده و تاجیکستان 
نیز با برتری برابر افغانستان به جام جهانی رسید و عاوه بر این 
دو تیم، ۳ تیم دیگر از آسیا به جام جهانی راه خواهند یافت. 
تیم ملی فوتسال ایران در دوره قبل این رقابت ها به دیدار 
نهایی راه یافته بود ولی با شکست برابر ژاپن در رده دوم قرار 

گرفت. 

بیــنالمــلل
 درخشش جود بلینگام در رئال  مادرید باعث شده است 

تا دورتموند نیز پول بیشتری از انتقال فوق ستاره اش به رئال به 
گر یک باشگاه باشد که از موفقیت های جود بلینگام  جیب بزند. ا
در رئال مادرید خوشحال می شود، بدون تردید آن باشگاه 
دورتموند خواهد بود. رئال مادرید ژوئن گذشته با دورتموند برای 
خرید این بازیکن توافق و ۱۰۳ میلیون یورو برایش پرداخت کرد 
و در کنارش متغیرهایی در قرارداد بلینگام گنجانده شده است 
که می توانند مبلغ این قرارداد را تا ۱۳۳ میلیون یورو نیز افزایش 
دهند. هر گل بلینگام و هر دستاورد جمعی و فردی او به سود 
دورتموند خواهد بود. ۲۱ گل ستاره جوان در تمامی رقابت ها 
باعث شده است دورتموند پول بیشتری از این انتقال به جیب 
بزند. بلینگام چهارمین بازیکن رئال پس از والورده، رودیگر و 
رودریگو است که بیش ترین دقایق را در زمین بوده است. ۳۱۹۰ 
دقیقه در ۳۶ بازی و ۲۱ گل زده باعث شده است جود بلینگام 
یکی از بهترین و موثرترین بازیکنان در بین پنج لیگ برتر اروپا 
باشد. اولین فصل بلینگام با پیراهن رئال مادرید، سود اضافی 
را برای باشگاه سابقش به جا می گذارد و این موضوع تنها به 

سال اول خاصه می شود. بسیاری از 
باشگاه های بزرگ اروپایی، تابستان 
می خواستند  را  بلینگام   ۲۰۲۳
که او را  اما این رئال مادرید بود 
با قراردادی به ارزش ۱۰۳ میلیون 

که با تمام  یورو به دست آورد 
بندها به ۱۳۴ میلیون یورو 

بلینگام  عملکرد  می رسد. 
تا اینجا نشان می دهد 
که کاما ارزش این مبلغ 
هنگفت را داشته است. 

رئال مادرید صدرنشین 
لیگا باید در دیدار بعدی در  ا

زمین رئال  سوسیداد به میدان برود. 
رئال در دیدار قبل برابر بارسلونا با نتیجه 

سه بر دو به پیروزی رسید تا اختافش را با 
آبی اناری ها در صدر جدول الیگا به یازده 

امتیاز افزایش دهد و به قهرمانی در 
الیگا بسیار نزدیک شود. 

مرادی: هیچ گله ای از موسوی نداریم

جعفری: پیشنهاداتی دارم اما اولویت تیم شهر خودم است 

ایران قدرت خود را نشان داد

گفت:  والیبال  فدراسیون  نایب رئیس 
موسوی به من اعام کرد در این مقطع به 
دلیل دوری از خانواده و یک مصدومیت 
شدید و کهنه پا، نیاز به درمان و استراحت 
باشد.  تیم ملی  کنار  در  نمی تواند  و  دارد 
وحید مرادی در مورد غیبت محمد موسوی 
در اردوی تیم ملی والیبال و لیگ ملت های 
چند  موسوی  با  من  داشت:  اظهار   ۲۰۲۴
جلسه صحبت کردم. او بازیکن غیرتمند و 
اثرگذاری است که رابطه خوبی با فدراسیون 
دارد. ما احترام زیادی برای او و همچنین امیر 
غفور قائل هستیم. نایب رئیس فدراسیون 
والیبال ادامه داد: موسوی به من اعام 

کرد در این مقطع به دلیل دوری از خانواده 
و یک مصدومیت شدید و کهنه پا، نیاز به 
درمان و استراحت دارد و نمی تواند در کنار 
تیم ملی باشد. من از موسوی خواستم با 
، صحت کند و او موضوع را با سرمربی  پائز
ح کرد. پائز هم موافقت کرد که  تیم ملی مطر
موسوی در تیم ملی نباشد. برخوردها بسیار 
گله ای از موسوی  دوستانه بود و ما هیچ 
نداریم. مرادی به غیبت امیر غفور هم اشاره 
، بازیکنی دوست داشتنی و  کرد: امیر غفور
باشخصیت است. او عنوان کرد که ۲ سال 
پیش از تیم ملی خداحافظی کرده و زیبنده 
نیست که دوباره به تیم ملی برگردد. او برای 

تیم، آرزوی موفقیت کرد و به هیچ عنوان، 
مشکلی به وجود ندارد. مرادی در مورد قبول 
تیم ملی  و مدیریت  گروه  پست سرپرستی 
گفت: رئیس فدراسیون از من خواست در 
مقطع حساس کنونی به دلیل شرایط خاص، 
چند  در  بگیرم.  عهده  به  را  تیم  مدیریت 
ماه پیش رو، برنامه ریزی و اجرای دقیق 
آنها برای ما اهمیت زیادی دارد. من در 
بود.  تیم ملی خواهم  همه سفرها، همراه 
او در مورد حضور دوباره امیر خوش خبر 
 ، کرد: خوش خبر تیم ملی تصریح  کنار  در 
سرپرست اردو و معاون مدیر تیم است. او 
از نزدیک، همه کارهای تیم ملی را زیر نظر 

دارد و مدیریت می کند. حضور او در لیگ 
کنار تیم ملی، بستگی به نظر  ملت ها و در 
خود ایشان دارد. وحید مرادی در پایان در 
مورد انتخاب دبیر فدراسیون نیز توضیح 
انتخاب شده ولی  داد: دبیر فدراسیون، 
هنوز حکم رسمی به ایشان نداده ایم. او یک 
کاربلد است. به  شخصیت والیبالی ناب و 
گزارش تسنیم، لیگ ملت های ۲۰۲۴ از یکم 
خردادماه در کشورهای برزیل و ترکیه آغاز 
می شود که به عنوان آخرین مرحله صعود 
اهمیت  و  حساسیت  پاریس  المپیک  به 
کثر خود  این رقابت ها را در این سال به حدا

رسانده است. 

مرضیه جعفری سرمربی تیم فوتبال بانوان 
خاتون بم گفت: برای فصل جدید لیگ برتر 
فوتبال بانوان پیشنهاداتی به من شده اما 

اولویتم مربیگری تیم شهر خودم است.
   اولویت 

مرضیه جعفری سرمربی تیم فوتبال بانوان 
خاتون بم گفت: اولویت من تیم شهر خودم 
است و این تیم مثل بچه من است. البته به من 
از دو سه تیم پیشنهاد شده است، اما فعا هنوز 

تیم شهرم اولویت من است. 
گردانش برای  وی درباره برنامه تمرینی شا
حضور در مسابقات جام باشگاه های آسیا 
باشگاه  مسئوان  با  است  قرار  کرد:  اظهار 
صحبت کنم تا شرایط و برنامه های تیم را برای 
شرکت در مسابقات جام باشگاه های آسیا 

بررسی کنیم.

   دهمین قهرمانی 
سرمربی تیم فوتبال خاتون بم درخصوص 
دهمین قهرمانی تیمش در لیگ برتر فوتبال 
بانوان اظهار کرد: من کاری به سایر تیم ها ندارم 
فقط هر جایی که بودم دلم می خواست تمام 
تاشم را بکنم تا تیم به ایده آل ترین شرایط 
گردانم هم همه تاش خودشان را  برسد و شا
کردند. همیشه از کودکی اول بودن برام مهم 
بود و خدا هم در این راه کمک مان کرده است 
بچه ها خواستند و تمام تاش خود را کردند. وی 
به مربیگری خاص خودش اشاره و خاطرنشان 
کرد:  شاید شرایط مربیگری من خاص و سخت 
است و همیشه فوتبالیست ها به من می گویند 
ما حاضریم ده بازی انجام دهیم اما یک جلسه 
سر تمرین شما نباشیم، چون شرایط تمرین 

سخت است.

   اتحاد 
همدلی  و  اتحاد  به  همچنین  جعفری 
گردانش برای رسیدن به قهرمانی اشاره  شا
کرد و افزود: ما همیشه یک هدف داشتیم و آن 
هم خوشحال کردن مردم شهرمان بوده است 
و در این راه هم خدا خیلی به ما کمک کرده 
گردانم هم خیلی تاش کرده اند و از  است و شا
جانشان گذشته اند و اتحاد و همدلی خیلی 
مهم بوده است. من همیشه بیرون از زمین 
خیلی رفیق هستم اما داخل زمین شرایط فرق 
گردانم واقعا با جان و دل برای من بازی  دارد و شا

کرده اند و حرف گوش کن بوده اند.
   شرایط 

وی در ادامه به شرایط سخت تیمش در نیم 
کید کرد و افزود: شرایط  فصل دوم لیگ برتر تا
خیلی سخت بود ما با از دست دادن ملیکا 

محمدی از لحاظ روحی روانی و فنی خیلی 
ضربه خوردیم اما همه خواستند و با هم صحبت 
کردیم که یک هدف داریم و آنچه اول فصل همه 
خواستند. مربی خاص فوتبال بانوان درخصوص 
حس کسب دهمین قهرمانی لیگ برتر فوتبال 
بانوان اظهار کرد: قهرمانی تیم ما در لیگ برتر 
دو حس خوشایند و ناخوشایند داشت حس 
ناخوشایندش به دلیل نبودن ملیکا محمدی بود 
لحظه قهرمانی نبود میلکا و دو بازیکن مصدوم تیم 
خیلی شرایط را برای من سخت می کرد از طرفی 
شرایط خیلی خوشایندی که ما توانسته ایم به 
هدف و قولی که داده بودیم برسیم و مردم شهر 
خوشحال شوند. وی در پایان درخصوص دو 
بازیکن مصدوم تیمش گفت: دو بازیکن مصدوم 
دیگر روند درمانی را طی می کنند و هنوز مشخص 

نیست به جام باشگاه های آسیا برسند.

دنبال  به  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون 
برتری مقتدرانه تیم ملی فوتسال ایران برابر 
قرقیزستان به تمجید از عملکرد ملی پوشان 
، در یکی  کشورمان پرداخت.  به گزارش مهر
نهایی  چهارم  یک  مرحله  دیدارهای  از 
رقابت های جام ملت های ۲۰۲۴ فوتسال آسیا 
روز چهارشنبه از ساعت ۱۲: ۳۰ تیم های ملی 
ایران و قرقیزستان به مصاف هم رفتند که این 
دیدار با برتری ۶ بر یک ایران به پایان رسید 
تا ملی پوشان کشورمان با اقتدار راهی نیمه 

نهایی شوند و جواز صعود به جام جهانی ۲۰۲۴ 
ازبکستان را هم کسب کنند.  کنفدراسیون 
فوتبال آسیا در گزارشی با عنوان »ایران قدرت 
گردان  خود را نشان داد« به تمجید از شا
وحید شمسایی در این دیدار پرداخت و 
نوشت: این برد به این معنی بود که قهرمان 
۱۲ دوره این مسابقات جواز صعود به جام 

به جام جهانی را کسب کرد و روز جمعه باید 
با برنده دیدار ازبکستان و ویتنام در مرحله 
نیمه نهایی دیدار کند.  AFC در ادامه گزارش 
نوشت: در همین حال، جمهوری قرقیزستان 
باید منتظر نتیجه آخرین دیدار مرحله یک 
چهارم نهایی بین ازبکستان و ویتنام باشد 
تا بداند که آیا مبارزات آنها به پایان رسیده 

است یا اینکه روز جمعه در دیدار پلی آف 
بازی خواهند کرد.  ازم به ذکر است از آنجا که 
ازبکستان به عنوان میزبان جام جهانی ۲۰۲۴ 
جواز حضور در این مسابقات را به صورت 
پیش فرض کسب کرده است در صورتی که 
این تیم بتواند در آخرین دیدار مرحله یک 
چهارم نهایی از سد ویتنام عبور کند تیم های 
بازنده مرحله یک چهارم نهایی در دیدارهای 
پلی آف به مصاف هم می روند تا سهمیه 

چهارم آسیا مشخص شود.

بازی در تبریز برای هر تیمی سخت است 

تیم استقال مقابل شمس آذر در هفته بیست وچهارم لیگ 
برتر فوتبال، به برتری رسید. به نظرم توان آبی پوشان قطعاً بیشتر 
از این هاست و به نظرم ۷۰ دقیقه اول که توپ و میدان دست 
کیفیت ترین بازی این تیم در لیگ امسال را شاهد  استقال بود با
گر کمی بازی ادامه دار می شد احتمال  بودیم، اما ۲۰ دقیقه آخر ا
اینکه برد را با شکست عوض می کردیم زیاد بود. جالی به یک 
استاد پاس گل در استقال تبدیل شده. باید این اشتباهات 
را کنار بگذاریم. شمس آذر تیمی جوان با تفکرات به  روز است 
و برای اینکه در اولین حضور خود در لیگ برتر آمار خوبی به جا 
کثر تیم ها را به چالش خواهند کشید. خوشحالم  بگذارند قطعاً ا
که ۳ امتیاز این بازی را کسب کردیم و امیدوارم که در ادامه 
مصدومان تیم از جمله یامگا به میدان برگردند و نکونام دستش 
برای انتخاب ترکیب باز شود. به کادرفنی نیز تبریک می گویم که 
با تمام محدودیت هایی که ایجاد شده، با قدرت رقابت ها را با 
کتور  پیروزی پشت سر می گذارند. تیم فوتبال هفته آینده مقابل ترا
به میدان می رود. بازی در تبریز شرایط را برای هر تیمی سخت 
کتور با وجود اینکه سرمربی خود را از دست داده،  خواهد کرد. ترا
اما بازیکنان با تجربه ای دارد و این توانایی را دارند که بازی را حتی 
کتور  بدون مربی مدیریت کنند. محمد نصرتی که به طور موقت ترا
را هدایت می کند در گذشته هم تجربه این کار را داشته است. 
بازیکنان استقال همگی از قدرت ذهنی باایی برخوردار هستند 
گر اشتباهات بازی مقابل شمس آذر را تکرار نکنند مقابل  و قطعاً ا
کتور نیز پیروز میدان خواهند بود. در خصوص انتقال مالکیت  ترا
باشگاه استقال به هلدینگ خلیج فارس، باید بگویم این کار باید 
کنون به سرانجام  خیلی قبل تر اتفاق می افتاد، اما به هر حال ا
کثر هواداران از این موضوع  رسیده و مطمئناً نه تنها من بلکه ا
خوشحال هستند. امیدوارم در راستای این اتفاق مشکات مالی، 
مجوز حرفه ای و مطالبات بسیاری از پیشکسوتان و بازیکنان 
سابق استقال حل شود و از همه مهم تر تجهیزات و زمین چمن 
در خور شان باشگاه استقال تهیه شود تا به این صورت بازیکنان 
مشکلی در تمرینات نداشته باشند و عرصه برای ورود بازیکنان 
درجه یک خارجی باز شود. از زحمات کادرفنی و بازیکنان استقال 
تا به اینجا تشکر می کنم و امیدوارم که با همین فرمان پیش بروند 
و درخواستی که از مدیریت باشگاه دارم این است که مطالبات 
بازیکنان را به موقع پرداخت کنند و برای هر ۶ بازی که در ادامه 
لیگ می تواند سرنوشت قهرمانی استقال را مشخص کند یک 
پاداش ویژه برای بازیکنان و کادرفنی در نظر بگیرند تا به این شکل 

روحیه و انگیزه آنان باا برود. 

صادقورمزیار
کارشناسفوتبال

آرمان ملی: روز گذشته رسما مالکیت دو باشگاه پرسپولیس 
گذار شد. و استقال به صورت رسمی به بخش خصوصی وا

   برگزاری مراسم 
گذاری باشگاه های پرسپولیس و استقال به بخش  مراسم وا
خصوصی دیروز )چهارشنبه ۵ اردیبهشت ۱۴۰۳( با حضور 
کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان و احسان خاندوزی 
وزیر امور اقتصاد و دارایی برگزار شد. در این مراسم عاوه بر رضا 
درویش و علی خطیر مدیران دو باشگاه پرسپولیس و استقال، 
مسئوان فدراسیون فوتبال حضور داشتند. بر این اساس 
۸۵ درصد از سهام باشگاه استقال از سوی شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، شرکت های تابعه آن شامل پتروشیمی 
بندر امام، پتروشیمی بوعلی سینا، پتروشیمی شهید تندگویان، 
گذار  پتروشیمی پارس و شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس وا
شد و همین مقدار از سهام باشگاه پرسپولیس نیز به بانک های 
شهر )۳۰ درصد(، ملت )۲۰ درصد(، تجارت )۲۰ درصد(، صادرات 
)۵ درصد(، رفاه )۵ درصد( و اقتصاد نوین )۵ درصد( انتقال پیدا 

گذار  کرد. ۱۰ درصد سهام دو باشگاه نیز پیش تر به هواداران وا
شده بود. طبق اعام وزیر ورزش قرار است ۵ درصد باقی مانده 

گذار شود.  سهام دو باشگاه نیز به زودی به پیشکسوتان وا
   صحبت وزیر

گذاری مالکیت باشگاه های  کیومرث هاشمی در مراسم وا
استقال و پرسپولیس اظهار داشت: ۳۵ سال است که سابقه 
حضور در ورزش دارم و به نظرم امروز، بهترین روز و نقطه عطفی 
در تاریخ ورزش کشور است. استقال و پرسپولیس مورد توجه 
افکار عمومی هستند. مردم با خوشحالی سرخابی ها شاد 
می شوند و ناراحتی دو تیم باعث ناراحتی مردم است. استقال 

و پرسپولیس یکی از ظرفیت های مردمی کشور است. 
   استقال

گذاری دو باشگاه  علی خطیر پس از برگزاری مراسم وا

استقال و پرسپولیس گفت: من قبل از همه تبریک می گویم 
این اتفاق میمون را به همه هواداران خوب استقال، مطمئناً 
تاریخ ۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ در حافظه همه هواداران استقال 
به عنوان یک روز بزرگ باقی می ماند. من می توانم به جرأت 
بگویم که امروز بزرگ ترین اتفاق برای باشگاه استقال بعد از 
قهرمانی آسیا در سال ۹۰ رقم خورد، بزرگ ترین اتفاق بعد از 
، معاون اول  انقاب. من از بدنه دولت، شخص رئیس جمهور
ایشان و وزرای ورزش و اقتصاد تشکر می کنم که توانستند بعد از 
این همه مشکاتی که این دو باشگاه داشتند، این اتفاق خوب 
را رقم بزنند. وی ادامه داد: همین طور از آقای علی عسگری 
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس تشکر می کنم که پیشنهاد 
خرید باشگاه استقال را خودشان و مجموعه های زیرمجموعه 

دادند و امروز این قرارداد نهایی شد. 
   پرسپولیس

گذاری استقال و پرسپولیس گفت:  رضا درویش درباره وا
امروز یک کار نشدنی و غیرممکن، ممکن شد. از سال ۶۴ و 
نزدیک به ۴۰ سال است سابقه همکاری با پرسپولیس را دارم و 
گذار می شود. خدا را شکر کار  از آن روز تا اان شنیده بودم که وا
گذاری نشان دهنده اراده  بسیار بسیار بزرگی انجام شد؛ این وا
همت مسئوان بود و زحمات طاقت فرسایی کشیده شد؛ هم 
وزارت ورزش و هم وزارت اقتصاد و دارایی. وی ادامه داد: جا 
دارد از آقای قربان زاده )رئیس سابق سازمان خصوصی سازی( 
تشکر کنم که امروز نبود ولی در گذشته زحمات بسیار زیادی 
کشید. آن زمان گفتم کار بسیار بزرگی است. تا اان دغدغه ما 
گذاری این دغدغه  مجوز حرفه ای بود و خدا را شکر با این وا
برطرف می شود. یکی از ارکان کسب مجوز حرفه ای رفع مشکل 
مالی بود که یقیناً با آمدن کنسرسیوم بانکی این مشکل برطرف 
می شود و باشگاه باید در پی این باشد که چطور سطح تیم را 

ارتقا دهد و به قهرمانی آسیا فکر کند. 

   انتخاب مدیران 
محمد شروین اسبقیان، معاون قهرمانی ورزش و جوانان 
گذاری مالکیت استقال و  در حاشیه نشست در آیین وا
و  پرسپولیس  کرد:  بیان  خصوصی  بخش  به  پرسپولیس 
گذار شدند و تکلیف هیات مدیره را شرکت ها  استقال وا

مشخص می کنند. 
وزارت ورزش نیز بر روند اداره باشگاه ها نظارت و آنها را 
حمایت می کند. او در مورد تعیین مدیرعامل دو باشگاه 
سرخابی گفت: زمانی که هیات مدیره دو باشگاه تعیین شد، 
مدیرعامل ها را مشخص می کنند و وزارت ورزش دیگر نقشی 
ندارد. وزارت ورزش به لحاظ صاحیت فردی نظارت می کند و 

انتخاب مدیرعامل ها در اختیار باشگاه ها است. 
اسبقیان در پاسخ به این پرسش که گفته شده است بعد 
از پایان فصل، مالکان اصلی تغییرات عمده ای در بحث 
هیات مدیره ندارند، آیا چنین چیزی را تایید می کنید؟ تصریح 
گر صحبتی شده  کرد: این را باید از صاحبان جدید بپرسید و ا

من در جریان نیستم. 
   نظر خصوصی سازی 

ابراهیم بازیان سرپرست سازمان خصوصی سازی در آیین 
گذاری مالکیت استقال و پرسپولیس به بخش خصوصی  وا
گذاری استقال و  اظهار کرد: روز پنجم اردیبهشت، روز وا
پرسپولیس به عنوان یک روز تاریخی ثبت می شود. وی افزود: 
این رخداد با همت، تاش و مدیریت جهادی همه ارکان 
ذی مدخل در موضوع مردمی سازی بخشی از اقتصاد دولتی 
در ایران پیرو تاش های صورت گرفته در بیش از دو دهه از 
گذاری این دو باشگاه عظیم القدر انجام  تاریخ تصویب وا
گذاری به ایستگاه آخر رسید و به طور  می شود. نهایتا قطار وا
گذاری این دو باشگاه از دولت به بخش  رسمی و نمادین وا

خصوصی انجام می شود. 

میکنند؟ مدیرانسرخابیهاتغییر

استقال و پرسپولیس سهامدار خود را شناختند استقال و پرسپولیس سهامدار خود را شناختند 

تمجید ای اف سی از فوتسالیست های تیم ملی
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غیـــر محرمانـــه

محکومیت بدوی توماج صالحی به اعدام
از ســوی شــعبه  حکــم محکومیــت تومــاج صالحــی 
اول دادگاه انقــاب اســامی اصفهان صادر شــد. دادگاه 
تومــاج صالحــی را بــه اتهام افســاد فی اارض بــه اعدام و 
مجازات هــای تکمیلــی محکــوم کرده اســت. ایــن حکم 
کشــور  بــدوی و قابــل فرجــام خواهــی در دیــوان عالــی 
اســت. براســاس حکم صــادره از ســوی دادگاه، به دلیل 
و پشــیمانی و همــکاری متهــم، دادگاه  اظهــار ندامــت 
وی را مســتحق تخفیــف دانســته بــه همیــن جهــت در 
صــورت فرجــام خواهــی احتمالــی متهــم و وکای او و در 
، موضوع  صورت تایید حکم اعدام در دیوان عالی کشور
تخفیف مجازات در کمیســیون عفو و بخشودگی بررسی 

خواهد شد. 
 

»س ق« در اعترافات تتلو کیست؟
اتهامــات  بــه  گذشــته دومیــن جلســه رســیدگی  روز 
امیــر تتلو برگزار شــد و طی آن تتلو ضمــن اعترافات خود 
بــه خانــم بازیگری اشــاره کــرد که بــه تحریــک او ترانه ای 
را خوانــده کــه یکــی از موارد اتهامــی او اســت. این خانم 
بازیگــر پــس از رفتــن به ترکیــه مدتی رابطــه ای عاطفی با 
تتلو برقرار کرد که البته گفته می شد بیشتر برای کشاندن 

پای تتلو به سایت های شرط بندی بوده است. 
 

 تجمع مقابل فرمانداری بندرعباس
جمعــی از اهالــی روســتای جمــال احمــد بندرعبــاس 
در اعتــراض بــه حادثــه در محــدودۀ این روســتا در مقابل 
فرمانــداری شــهر تجمــع کردنــد. فیلم های منتشرشــده از 
ایــن تجمــع نشــان می دهــد معترضــان پــس از حضــور در 
مقابــل فرمانداری با مســئوان اســتان گفت وگــو کرده اند. 
امــا ماجــرا چیســت؟ در جریــان تعقیب وگریــز پلیس و یک 
کوییــک در بندرعبــاس، پلیــس طبــق قانــون  خــودروی 
به کارگیری ســاح به ســمت اســتیک خودرو شلیک کرده 
که یکی از تیرها به یکی از سرنشینان خودرو برخورد کرده و 
باعث فوت او شــده است. فرماندهی انتظامی بندرعباس 
دربــارۀ این ماجرا گفتــه: مأموران در ادامــۀ طرح مقابله با 
، بــه یک دســتگاه  قاچــاق خودروهــای شــوتی ســوخت بر
خــودروی کوییــک دارای شیشــه های کامــا دودی، با دو 
نفر سرنشین مشکوک شدند اما سرنشینان این خودرو به 
اخطار پلیس بی توجهی کردند و با انجام حرکات نمایشی 

ک و تغییر مسیر به سمت اتوبان متواری شدند.  خطرنا
 

اعتراض کارگران کاغذ پارس 
کارگران کاغذ پارس از بی نتیجه ماندن جلسه بررسی 
مشکات خود در فرمانداری شهرستان شوش در حالی 
کارگــران ایــن  کــه اعتراضــات آرام و صنفــی  خبــر دادنــد 
کارخانه چهارشنبه )پنجم اردیبهشت( همچنان مقابل 
ســاختمان فرمانــداری ادامــه دارد. کارگــران کاغذ پارس 
که روز سه شــنبه )۴ اردیبهشــت( در فرمانداری شوش با 
اعضای شــورای تامین جلسه داشتند که در نتیجه این 
جلســه، ۹۶ کارگر اخراجی واحد طبیعت ســلولزی به کار 

خود بازگشتند. 

 
سینما

بــه  ســینماداران  انجمــن  ســخنگوی  و  دبیــر 
رکوردشــکنی فیلم »مســت عشــق« در پیش فــروش روز 
کران اشــاره و اعام کرد که این فیلم توانسته گوی  اول ا

رقابت را از فیلم های دیگر ژانرها برباید. 
انجمــن  ســخنگوی  و  دبیــر  صابــری  محمدرضــا 
ســینماداران ایــران با ابــزار خرســندی از موفقیت فیلم 
»مســت عشــق« در جلب نظــر مخاطبان ســینما بیان 
کــرد: فیلــم »مســت عشــق« ســاخته حســن فتحــی که 
از امــروز چهارشــنبه ۵ اردیبهشــت مــاه در ســینماهای 
کشــور روی پــرده رفتــه اســت در پیش فــروش  سراســر 
بلیت هایش توانســت رکوردزنی کنــد که این اتفاق برای 

سینمای ایران اتفاق مهمی محسوب می شود. 
وی افــزود: بــا توجــه بــه اینکــه ایــن فیلــم اثر حســن 
فتحی فیلمساز مطرح کشورمان است و به عنوان اثری 
بین المللی )محصول مشــترک ایــران و ترکیه( نیز درنظر 

گرفته می شــود، اقبــال مخاطبان به آن نشــان می دهد 
که مردم از فیلم ها با ژانرهای مختلف استقبال می کنند 
و »مســت عشــق« کــه روایتــی تاریخــی را در پیش زمینه 
ملــودرام دنبــال می کنــد توانســته اســت در فــروش نیــز 
بســیار موفــق ظاهــر شــود و حتــی فیلم هایــی در ژانــر 

کمدی را پشت سر بگذارد. 
صابــری ابزاز امیدواری کرد این اســتقبال ادامه یابد 

کــران نیــز مخاطبــان بــه تماشــای »مســت  و در طــول ا
عشق« بنشینند. 

پایــان  انجمــن ســینماداران در  دبیــر و ســخنگوی 
عنــوان کــرد: ایــن موفقیــت را به همــه دســت اندرکاران 
گفتــه  کــران فیلــم »مســت عشــق« تبریــک  ســاخت و ا
در  ســرانجام  ارزشــمند  فیلــم  ایــن  کــه  خوشــحالم  و 

سینماهای کشور به نمایش در آمد. 
شــهاب حســینی در نقــش )شــمس تبریزی(، پارســا 
پیروزفر در نقش )موانا(، حسام منظور در نقش حسام 
گرد موانا(، هانده ارچل  الدین چلبی )همنشــین و شــا
کیمیاخاتون(، بنسو سورال در نقش )مریم(،  در نقش )
ک توزکوپــاران در نقــش ســلطان ولــد )فرزنــد بزرگ  بــورا
کــوزوم در  موانــا(، هالیــت ارگنــچ )پــدر موانــا( و بــوران 
نقش عاءالدین )پســر موانا( در »مســت عشــق« بازی 

کرده اند. 

روایت سخنگوی انجمن سینماداران از یک رکورد شکنی

عکسنامه  عکس:  حجت سپهوند روستای ) بلبر( که به انارهایش شهرت فراوانی دارد در مسیر منطقه اورامانات از زیباترین جاده های کشور قرار دارد

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

 

در برنامه »شب های مستند« مطرح شد 
حمید سهیلی سرباز سینما بود

مســتند »مرمــت آثــار باســتانی« بــه کارگردانی زنده یــاد حمید 
ســهیلی و بــا حضــور پژمــان مظاهری پور، مستندســاز و اســکندر 
مختــاری در قالب برنامه »شــب های مســتند« موزه ســینما روی 

پرده رفت.
بــه گــزارش روابط عمومــی مــوزه ســینما، مســتند »مرمــت آثــار 
باســتانی« به کارگردانی زنده یاد حمید ســهیلی و با حضور پژمان 
مظاهری پور، مستندســاز و اســکندر مختاری، پژوهشگر و استاد 
معمــاری و مرمــت و جمعــی از هنرمنــدان و عاقه منــدان به این 
عرصه در قالب برنامه »شب های مستند« موزه سینما روی پرده 
رفت. پژمان مظاهری پور مستندســاز گفت: جای حمید سهیلی 
در میــان مــا خالی اســت. او آثــار ماندگاری از خود باقی گذاشــت. 
ســهیلی فعالیت حرفه ای خود را با ســمت مدیر تــدارکات و مدیر 
تولیــد در ســریال »آتــش بــدون دود« بــه کارگردانــی زنده یــاد نادر 
ابراهیمی آغاز کرد. او سپس پژوهش های مرتبط با ایران شناسی 
را در مؤسسه »ایران پژوه« که توسط آقای ابراهیمی اداره می شد 

آغاز کرد.
وی ادامه داد: در این گروه ســهیلی با محمدرضا مقدســیان و 
عزیزاه حاجی مشهدی کار می کرد. آن ها کار پژوهشی مجموعه 
»ســیاحت ایــران« کــه قــرار بــود داریــوش مهرجویــی آن را تهیه و 
کارگردانــی کند انجــام می دادند. یک قســمت از این مجموعه که 
دربــاره »قلعه الموت« اســت به تولید رســید امــا از نگاتیوهای آن 
اطاعــی در دســت نیســت. حمیــد ســهیلی تصاویری بــه صورت 
هشــت میلیمتری از روزهای تولید آن بخش را در اختیار داشــت 
و تعلق خاطر او به مستندســازی در اینجا مشــخص می شــود. او 
اولیــن فیلــم مســتند خــود را در مجموعــه »ســفرهای دور و دراز 
هامــی و کامــی« تجربــه می کند کــه در ارتباط با مراحل اســتخراج 

زغال سنگ است.

   آثار سهیلی اسناد تاریخی معتبر
مظاهری پور همچنین گفت: او پس از انقاب اولین مجموعه 
مســتند خــود بــا نــام »دســت آفریده هــا« را ســاخت کــه در اتباط 
بــا کارگاه های صنایع دســتی اســت. ســهیلی فــرد بســیار دقیق و 
منضبطــی بود و در ســاخت آثــار خود با پژوهشــگران تــراز اول هر 
رشــته مشــورت می کــرد. ســال ۵۸ شــش فیلــم دربــاره تاریخ خط 
ســاخت و بــه ســراغ دکتر مهرداد بهــار از اسطوره شناســان مطرح 
رفت. این مجموعه دارای یکی از مصاحبه های مهم بهار اســت. 
او در »مــرگ یزدگــرد« بــه عنــوان مدیــر تــدارکات و تولیــد بــا بهرام 
غ« را  بیضایی نیز همکاری کرد و سپس مجموعه »به سوی سیمر
در قالب ۱۲ فیلم کار کرد که مربوط به تاریخ نقاشــی ایران است و 

آیدین آغداشلو در اثر همراه او بوده است.
این فیلمســاز سینمای مستند افزود: سهیلی از سال ۶۲ تا ۷۰ 
مجموعه »معماری ایرانی« را کارگردانی کرده اســت که پژوهشــگر 
اصلــی آن نیــز خــودش بوده اســت. حمید ســهیلی فردی بســیار 

متواضع بود به همین دلیل فیلم های او تیتراژ ندارند.
وی بــا بیــان اینکــه مجموعــه »معمــاری ایرانــی« در اســتودیو 
گلســتان ســاخته شــده که متعلق به شــبکه یک تلویزیون است، 
بیان کرد: ســهیلی در این اثر نیز از کارشناســان مطرحی استفاده 
کــه در معمــاری ایــران افــرادی معتبــر هســتند. محمــد  می کنــد 
کریــم پیرنیــا و اســکندر مختــاری که در ایــن برنامه حضــور دارد از 
جملــه این افراد بودنــد.وی ادامه داد: ســهیلی در این مجموعه 
بــه بافت هــای شــهرهای ایران می پــردازد و کار بســیار ســنگین و 
پیچیده ای را صورت می دهد. او ۳۳ فیلم در این مجموعه تولید 
می کند که هر یک در حکم یک ســند معتبر اســت. گفتار ماندگار 
متــن فیلــم را آقــای میرفخرایــی خوانده اند که این موضــوع نیز از 
گی های این مجموعه به حســاب می آید. مســتند »مرمت آثار  ویژ
باســتانی« دارای پشــتوانه معتبر پژوهشی اســت. حمید سهیلی 
فردی بســیار متعهد، امانت دار و اخاق محور بود و جوایزی را که 
بــرای فیلم های خود دریافت می کرد، بــه نهاد حامی فیلم هایش 
تقدیــم می کــرد. او ۱۰۴ فیلم ســاخته اســت که در تاریخ ســینمای 
مســتند ایران ماندگار است؛ ســهیلی دارای نشان درجه ۲ هنری 

بود اما لیاقت او بسیار بااتر از دریافت نشان درجه یک بود.
در ادامــه ایــن نشســت اســکندر مختــاری از اســتادان حــوزه 
معماری و مرمت نیز گفت: حمید ســهیلی یک انســان استثنایی 
که همواره به دانش اندوزی می پرداخت و از فرصت های  بود، چرا
پیــش آمده برای خود اســتفاده می کرد. مــن در جریان فیلم های 
»معمــاری ایرانــی« با او آشــنا شــدم. او پیــش از ســاخت هر فیلم 
مطالعــات زیــادی انجــام مــی داد. به همیــن دلیل یــک کتابخانه 

شخصی مختص به خود داشت.
میــان  تفــاوت  کــه  داشــت  اعتقــاد  ســهیلی  داد:  ادامــه  وی 
کارشناســان و فیلمســاز ایــن بــود کــه یــک کارشــناس بــه صــورت 
تصویــری به موضوع نــگاه نمی کند و به همین دلیل نحوه نگاه او 
با ما تفاوت داشــت. او خود نســبت به هر موضوع اشــراف داشت 
و مصاحبــه شــونده زمانی کــه مقابل او قــرار می گرفت متوجه این 
موضــوع می شــد.در ادامــه ایــن برنامــه ارد عطارپــور مستندســاز 
شناخته شده سینمای ایران که از افراد نزدیک به حمید سهیلی 
به شمار می رفت درباره او گفت: سهیلی فردی بسیار متواضع بود 
و من کســی را مانند او در ســینمای ایران ندیدم. او خود را ســرباز 
گر از او کمکی می خواستید امکان نداشت از  سینما می دانست و ا
گر در حوزه ای اطاعات کافی نداشت  انجام آن دریغ کند. حتی ا
به مطالعه می پرداخت و آن را در اختیار سوال شونده قرار می داد.

وی ادامــه داد: خط تولید فیلم مســتند درباره تاریخ معماری 
ایران، تحت تاثیر فعالیت های حمید سهیلی است و افراد دیگری 
نیز از او الگوبرداری کرده اند. ســهیلی زمانی به ساخت آثار مرتبط 
بــا تاریــخ ایــران مبــادرت ورزید کــه آن زمان ایــن اتفــاق در کانون 
توجــه نبــود. عطارپور یادآور شــد: او با پافشــاری کار خود را پیش 
کــه عاقه زیادی بــه وطن خود داشــت. فیلم »مرمت  می بــرد چرا
آثار باســتانی« دارای دقت، جزییات و دکوپاژی دقیق و برجســته 
اســت و توضیحات کاملی دارد. همچنین دارای پان هایی بسته 
و تعلیقــی جــذاب اســت. ایــن مجموعه به یونســکو عرضه شــد و 
در آنجا به عنوان یک ســند دیداری و شــنیداری به ثبت رســید و 
افرادی در خارج از کشــور نیز متوجه این گنجینه ارزشــمند باقی 

مانده از او شدند.
وی در پایان بیان کرد: من در ماه های آخر عمر حمید سهیلی 
از او خواســتم تــا طرحی را برای ســاخت ارائه دهد و جالب اســت 

تمام موضوعاتی را که در دست داشت درباره ایران بود.

خبـــر

ســاناز سماواتی، بازیگر باســابقه سینما و تلویزیون که امسال 
با گروه »نون خ« در چندین قســمت همکاری داشــت، می گوید: 
همیشــه حضور خوب دلیل بر ســکانس های طوانی نیست. به 
نظرم شــخصیتی کــه ایفا کردم )تانیــا(، هرچند کوتاه اما توانســت 
در میــان مــردم دیده شــود و همین برایم کافی اســت. این بازیگر 
کیــد دارد کــه دلیــل اصلــی حضــورش در »نــون خ ۵« کارگردانی  تا
ســعید آقاخانی اســت.  ساناز ســماواتی که در چندین قسمت از 
مجموعه »نون خ ۵« در نقشی متفاوت ظاهر شد در گفت وگویی 
بــا ایســنا درباره حضــورش در این مجموعه طنز و تجربــه بازی در 
نقشــی متفاوت گفت.  ســماواتی که تا چندین قســمت گذشــته 
گــر نقــش »تانیا« بــود و نقش یــک پیرزن فلج )مامــور پلیس(  ایفا
را بــازی می کــرد ابتدا در پاســخ بــه اینکه تانیا چــه جذابیت هایی 
داشــت کــه پذیرفت حضور داشــته باشــد؟ خاطرنشــان می کند: 
اصلی تریــن دلیلــی که قبول کــردم خود آقای ســعید آقاخانی بود 
چون ایشــان از همکاران و دوســتان قدیمی ۳۰ ساله من هستند 
و مــن بســیار دوستشــان دارم و برایشــان احترام قائلم. بعــد از آن 
تهیه کننــده کارمــان آقــای مهــدی فرجی اســت کــه ایشــان هم از 
مدیران باسابقه تلویزیون هستند و از خیلی قبل تر ایشان را هم 
می شــناختم؛ بنابرایــن وقتی پیشــنهاد شــد دوســت داشــتم در 
کنــار تیمی که چهار فصــل از مجموعه را بــا موفقیت پیش بردند 
باشم. البته سرصحنه صحبت هایی داشتیم با آقای آقاخانی که 
گر ازم شد سکانس های تانیا اضافه شود اما بعد دیدیم همین  ا
ورودی که انجام شــده کافی و مطلوب اســت.  بازیگر »نون خ« در 
کید می کند: من معتقدم همیشه یک حضور خوب  عین حال تا
دلیل بر سکانس های زیاد نیست. همین اندازه که تانیا توانست 
تاثیرگذار باشد و من بازخوردهایش را در خیابان ها از مردم عزیزم 
کتر تاثیرگذار و قشنگی شد  گرفتم برایم کافیست. به نظر تانیا کارا
گر بخواهند فصل های  البته انتهایش باز اســت و شاید در ادامه ا
بعــدی را بســازند همیــن تانیا و مامــور پلیس با یــک اتفاقی دیگر 
در کنــار بازیگران قرار بگیرد چون نظر خــود آقای آقاخانی در این 
بــاره مثبت بود. در نهایت همه چیز بســتگی بــه ادامه کار و متن 
دارد.  او در ادامــه دربــاره اینکــه ازمه نگه داشــتن یک برند موفق 
در تلویزیــون چیســت و آیا فکــر می کنید »نون خ« بــه عنوان یک 
برند می تواند این موفقیت را حفظ کند؟ اظهار می کند: به نظرم 
می توانــد، چــون مهم ترین نکته داســتان خیلی خوبی اســت که 
دارد و از همان ابتدای شروع فصل اول خوب بوده و همین باعث 
گر قصه  شــد مردم کار را بپســندند و همین طور جلو بیاید. قطعا ا

خوبی نداشت و نویسنده هم قلم خوبی نداشت همان فصل اول 
یا نهایتاً فصل دوم کنار گذاشته می شد بنابراین مهم ترین اتفاقش 
قلم و داستان خوبش است که خوشبختانه تا اان داشته. در کنار 
قصه و نویســنده خوب، حضور یــک کادر تماما حرفه ای قطعا در 
برند شــدن این کار تاثیر داشــته است چون به نظرم همه عوامل 
»نون خ« حرفه ای هســتند که توانســتند موفق شوند.  سماواتی 
در تکمیل همین صحبت هایش به هوشــمندی سعید آقاخانی 
در کارگردانی و بازیگردانی اشــاره می کند و می گوید: آقای آقاخانی 
بســیار هوشمندانه بازیگردانی می کند. او عاوه بر اینکه کارگردان 
است یک همکار و دوست قدیمی برای من است و من در صحنه 
می دیدم که واقعاً درجه یک بازیگردانی می کند. ایشــان به جای 
کترها بازی می کند و حسشان را بیان می کند. سعید  تک تک کارا
آقاخانی بازی خیلی کامل و جامعی برای اجرا به بازیگرش می دهد 
و به قدری خوب توصیف و اجرا و در نهایت به آنها منتقل می کرد 
برای همین بازیگران هم خیلی خوب می توانستند اجرا کنند. به 
نظرم او کارگردانی بسیار خوب و بازیگردانی عالی داشت و بازیگران 
را به درستی هدایت می کرد و این کار هم شجاعت می طلبد و هم 
نشــان دهنده توانایــی، اســتعداد و قدرت ایشــان اســت که آنقدر 
خــوب ســکان ایــن کار را بــه دســت گرفتــه و جلــو مــی رود.  بازیگر 
ســریال های »نود شــب«، »مســافر«، »نقطه چین«، »زیر آسمان 
شــهر« و »خوشــنام« ادامه می دهد: نکته بعدی که بسیار از نظر 
من کار را جذاب می کند اهمیت نگاه ایشــان )سعید آقاخانی( به 
مقوله اقوام ایرانی اســت. ما صحنه ای در نمایشــگاه داشــتیم که 
گر دقت کرده باشید تمام رقص ها و حرکات موزون شهرها و اقوام  ا
مختلف را با چه درایت و قشنگی و نگاه تیزی تصویر کردند و کل 
ســکانس را بــه نحــوی خرد کردند کــه در انتها تصویــر روی پرچم 
ایران آمد و این خیلی مهم است و به نظرم چیزی است که ما این 
روزها به شدت به آن نیازمندیم تا یادآور این باشیم که از هر قومی 

که باشیم ایرانی هستیم. 

ساناز سماواتی: 

حضور یک کادر حرفه ای، »نون خ« را برند کرده است
گـزارش
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